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Ірімшік 
өндірісінде
іркіліс жоқ

––––––––––––––––––––––
Президент Қасым-Жомарт 
Тоқаевтың т�раға    лы-
ғымен Үкіметтің ке ңей-
т іл  ген  отырысы �тт і . 
Жиын ға Премьер-ми нис-
тр Ол жас Бектенов, Пре-
зи дент әкімшілігінің бас-
шы  сы Айбек Дәдебаев, 
Үкі мет мүшелері, Ұлттық 
банк т�рағасы, Астана, 
Алматы, Шымкент қала-
ларының, сондай-ақ облыс-
тардың әкімдері, орталық 
мемлекеттік органдар мен 
ұлттық компаниялардың 
жетекшілері қатысты.
––––––––––––––––––––––

Абай АСАНКЕЛДІҰЛЫ,
«Egemen Qazaqstan»

Халықтың табысын 
арттыру маңызды
Жиынды ашқан Мемлекет 

басшысы былтыр атқарылған 
жұмыстарға баға беріп, жаңа 
Үкімет алдында тұрған мақсат-
міндеттердің жүйесін айқындады. 

«Бүгін біз былтыр атқарылған 
жұмысты қорытындылаймыз. 
Сондай-ақ алдағы кезеңнің бас-
ты міндеттеріне тоқталуымыз ке-
рек. Жалпы, өткен жылы эконо-
микамыз 5,1 пайызға өсті. Ең 
басты сы, еліміздің даму қарқыны 
бə сең деген жоқ. Алдыңғы Үкімет 
осы бағытта біраз жұмыс істеді. 
Кеше мен бұрынғы Премьер-ми-
нистр Əлихан Смайыловқа алғы-
сымды білдірдім. Бірақ қазір 

жай барақат отыруға болмай-
ды, себебі алдымызда ауқымды 
жұмыс тұр. Сондықтан Үкіметтің 
жұмысына жаңа серпін беру қажет.

Негізгі мақсат баршаңызға 
белгілі. Біз 2029 жылға қарай 
экономикамыздың көлемін 450 
миллиард долларға жеткізуіміз 
керек. Яғни нақты меже бар. 
Енді тек жұмыс істеу қажет. Бұл 
– еліміздің ішкі жалпы өні мі жыл 
сайын кемінде 6 па йызға өсуі ке-
рек деген сөз. Сон дай-ақ мак ро-
экономикалық көр сеткіш тер  мен 
қатар халықтың нақты табы сы да 

қарқынды түрде артуы керек. Бұл 
– өте маңызды мін дет. Бір сөзбен 
айтқанда, бізге, шын мəнінде, 
сапалы даму қажет. Сон дықтан 
əрбір қадамды жан-жақты, мұқият 
ойластырып, батыл əрекет ету ке-
рек», деді Қ.Тоқаев.

Мемлекет басшысының ай-
туынша, Үкімет пен əкімдер 
жұмыс істеу тəсілін түбегейлі 
өзгер туге тиіс. Бюрократияны 
тоқ тату қажет, бізге нақты нəти-
же керек. Жұмыс барысында 
жүйе лі ұста ным болғаны жөн. 
Мəсе лені жедел шешумен қатар, 

эконо ми каның ұзақмерзімді даму-
ын қамтамасыз ету өте маңызды.

«Алдағы міндеттерді орындау 
үшін Үкіметке де, əкімдіктерге де 
тиісті құзы рет берілген. Алайда 
бұл мүм кін діктер көп жағдайда 
дұрыс қол данылмай жатады. 
Соның кесі рінен реформаларды 
жүзеге асыру қарқыны бəсеңдеп 
кетті. Мұндайды доғару керек.

Мемлекеттік органдар ара-
сында өзара келісу мен талқылау 
жұмысы аяқталғанша, кез кел-
ген бастаманың негізгі мəн-
маңызы да өзгеріп кетеді. Қазіргі 

жағдайда эко но  ми камыздың 
мейлінше еркін да муы на мəн 
беруіміз қажет. Елі міз ді дамудың 
жаңа беле сіне шыға рамыз де-
сек, бұл жұмыс ты жедел жəне 
дəйекті түрде жүргізген жөн», 
деді Мемлекет басшысы.

Президент былтырғы Жол-
дауда жаңа экономикалық сая-
сат тың негізгі бағыттары айқын-
дал ғанын атап өтті. Сондай-ақ 
қазіргі экономикалық ахуалға 
қатысты бірқатар нақты міндетке 
тоқталды.

«Бірінші, бюджет жəне салық 
саясатының тиімділігін барынша 
арттыру қажет. Кейінгі бес жыл 
ішінде бюджет тапшылығы 11 
трил лион теңгеден асып кетті. 
Сон дықтан бюджетті тиімді бас-
қару жəне оның өлшемдерін не-
ғұр лым дұрыс болжау Үкіметтің 
алдында тұрған басты міндет бо-
лып қала береді. 

Қаржы министрлігі былтыр-
ғы табыс жоспарын алдын ала 
төленген осы жылдың салықтары 
есебінен орындағаны белгілі. 
600 миллиард теңге көлемінде 
қо сылған құн салығын қайтару 
уа қыт ша тоқтатылды. Демек 
бю д  жет мəселелері бизнестің 
айна  лым дағы қаражаты есебінен 
шешілді.

Əлі шешімін таппаған тағы 
бір мəселе – бюджетті бөлу тəрті-
бі. Ол экономикалық белсен-
ділікті арттыруға бағытталма ған. 
Қаражат күнделікті мəселе  лер-
ді шешуге жұмсалады, стра-
те гия  лық мақсаттар соның 

көлең кесінде қалады. Үкімет 
шығыс тардың экономикалық 
пайдасы барынша жоғары бо-
луына баса мəн бере отырып, 
оның нақты басымдықтарын 
айқындауы керек», деді Қ.Тоқаев.

Президент қазір жаңа Салық 
кодексі əзірленіп жатқа нын 
мəлім деді. Бұл құжат инвестор-
ла р ға қолайлы жағдай жасау мен 
бюджетке қажетті көлемде қар-
жы түсірудің арасында көкейге 
қонымды теңгерімді қамтамасыз 
етуі керек.

«Алайда бизнес қауымдас-
ты ғында бұл құжат, ең алдымен, 
са лық мөлшерлемесін өсіру-
ді көз дейді деген пікір қалып-
тасып отыр. Қазақстан да түпкі 
мəні өзге ріп кет кен қосылған 
құн салы ғы ның өзін реформа-
лау қажет. Оны 12 па йыздан 16 
пайыз ға де йін көтеру мəселені 
шеш пей ді. Са  рап шылар қосыл-
ған құн са лы ғын көтеру көлеңкелі 
эко но   ми  каның үлесін арттырып, 
инф ля цияның өсуіне əкеп соқ ты-
руы ықтимал деп орынды пі кір 
білдіріп жатыр. Бұл қадам елі-
міздің инвестициялық тар тым-
дылығына да кері əсер етуі мүм-
кін. Бұрынғы Үкімет Ұлт тық қор -
дан бөлінетін транс ферт тің орны-
на салықты көтеріп, қазынаға 
қо  сым ша қар жы түсі реміз деген 
уəж  ді алға тартатын. Жаңа Са лық 
ко дексін əзірлеу барысына Мем  -
лекет басшысы ретінде менің кө-
ңі лім толмайды», деді Қ.Тоқаев.

(Жалғасы 2-3-беттерде)

Қасым-Жомарт ТОҚАЕВ:

Жұмыс тәсілін түбегейлі өзгерту қажет

Мемлекет басшысының өкімімен Бақыт Үрістемұлы Əбілдинов Қазақстан 
Республикасы Президенті Іс басқарушысының орынбасары лауазымына 
тағайындалды.

ҚАЗАҚСТАН РЕСПУБЛИКАСЫ 
ПРЕЗИДЕНТІНІҢ ЖАРЛЫҒЫ

А.Б. Нұрпейісов туралы

Асат Болатұлы Нұрпейісов Қазақстан Республикасы Президентінің Іс 
басқарушысы болып тағайындалсын, ол бұрынғы атқарған лауазымынан босатылсын.

Қазақстан Республикасының Президенті
Қ.ТОҚАЕВ

Астана, Ақорда, 2024 жылғы 7 ақпан
№ 474

РЕСМИ

ТАҒАЙЫНДАУ

Асат Болатұлы НҰРПЕЙІСОВ
Нұрпейісов Асат Болатұлы 1987 жылы Алматы қаласында 

туған. Прагадағы Нью-Йорк университетін, Лондондағы 
Еуропалық бизнес мектебін бітірген. Президенттік жастар 
кадр резервінің резервисі.  

Еңбек жолын 2012 жылы коммерциялық ұйымдарда 
бастаған. 

2015-2016 жылдары Қазақстан Республикасы Ұлттық 
экономика министрлігінің Мемлекеттік басқару жүйесін 
дамыту департаментінде басқарма басшысы болып жұмыс 
істеген. 2016-2017 жылдары «Бəйтерек» ҰБХ» акционерлік 
қоғамының Корпоративтік қаржы Департаментінің директоры болған. 2018 жылы 
Қазақстан Республикасы Премьер-министрі Кеңсесінің Жобалық басқару орталығы 
меңгерушісінің орынбасары лауазымына тағайындалған. 2019-2022 жылдары Қазақстан 
Республикасы Ұлттық Банкі жəне Алматы қаласы əкімінің аппараттарын басқарған.

2023 жылғы қаңтардан бастап Қазақстан Республикасы Президенті Іс басқару-
шысының орынбасары. 

ТЫҢ ЗЕРТТЕУ

Ауыр дертке дауа дәрі
––––––––––––––––––––––––––––
Отандық ғалым обырға қарсы 
дәрі ойлап тапқанын бұқаралық 
ақпарат құралдары сүйіншілеп 
жазды. Дегенмен дерт діңкелеткен 
жандардың к�кейінде сұрақ та, 
үміт пен күдік те к�бейгендей. 
Санадағы сан сауалға жауап табу 
үшін ғалымның ғылыми жұмысымен 
арнайы барып таныстық. Үлкен істің 
анық-қанығына үңілдік. 
––––––––––––––––––––––––––––

Айдана ШОТБАЙҚЫЗЫ, 
«Egemen Qazaqstan»

Жаңалық емес
Əлемде ғалымдардың беделі, рейтингі 

халық аралық «Scopus», «Web of science» 
секілд і мойындалған базалардағы ғылыми 
жур налдарда жарияланған мақалалары мен 
соған жасалған өзге зерттеушілердің сіл теме 
беруіне қарай өлшенеді. Бұл – не гі зінен 
теориялық ғылымның көрсеткіші. Мұндай 
көрсеткіште жоғары деңгейге жету маңызды. 
Өйткені кез келген жұмыстың негізі де, 

сүйенері де, іргетасы да іргелі ғылым  нан, 
тыңғылықты зерт теуден баста лады. Бірақ 
бұдан да ма ңыз дысы ғылымның теория 
деңгейінде қа лып қоймай, қолданбалы 
кезеңге өтіп, адам заттың игілігіне қызмет 
етуінде бо лып тұр. Дəл осы екінші кезеңнің 
жұмы сы қан шалықты қажетті іс болса, 
сонша лықты қажыр-қайрат пен шыдамды 
қажет ететін шаруа. Ғылымның толассыз 

жаңалықтарынан хабарсыз оқырманға 
ұғынықты болу үшін алыстан орағытып, 
ретімен түсіндіруге тырысқан əрекетіміздің 
бір дəлелі – кейіпкеріміз, белгілі биолог Дос 
Сарбасовтың еңбегі. Жоғарыда жазылған, 
көпшілік сүйіншілеген өнім де – осы 
ғалымның ойлап тапқаны. 

(Соңы 10-бетте)

Ботаг�з �БДІРЕЙҚЫЗЫ,
«Egemen Qazaqstan»

Елімізде 17,4 миллион абонент пай-
даланатын мобильді интернет жаһандық 
желіге қол жеткізудің негізгі жолы бо-
лып отыр. Ал тіркелген сымды интернетті 

тек 2,9 миллион адам қолданады. 2022 
жылдың соңында республикада 25,1 млн 
ұялы байланыс абоненті тіркеліп, олардың 
саны 3,3%-ға артқан. Сондай-ақ Ұлттық 
статистика бюросының дерегінше, 2022 
жылы телекоммуникация нарығының 
көлемі 1,1 трлн теңгеден асып, оның 

алдындағы жылмен салыстырғанда 8%-
ға ұлғайыпты. Оның қасында жергілікті 
телефон байланысы қызметтерінің нарығы 
тарылып жатыр. 2022 жылы ол 16,6%-ға, 
29,1 млрд теңгеге дейін қысқарды. Ал 
интернет желісіне қол жеткізуді ұсыну 
бойынша нарық 15,4%-ға, 474,1 млрд 
теңгеге дейін өссе, ұялы байланыс 2,2%-
ға, 250,6 млрд теңгеге дейін азайды. Тек 
2023 жылдың қаңтар-мамыр айларында 
телекоммуникация нарығының айналы-
мы 485,3 млрд теңгеден асып, бір жылда 
9,1%-ға жетті.

(Соңы 8-бетте)

КӨКЕЙКЕСТІ

––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
Заманауи технология адам �мірінің ажырамас құралы ғана емес, мағынасына 
да айналып бара жатқандай. Бүгінде ұялы телефонсыз аттап баса алмай-
тын, жаныңда болмаса жарты ісің жүзеге аспай қалатын дәрежеге жеттік. 
Миллиондаған абоненттің аузын �зіне қаратқан ұялы байланыстың құны бол-
са ешбір кідіріссіз, алаңсыз �сіп жатыр. «Ауадағы қызмет» ақысының қалайша 
аспандай беретінін түсінбеген жұрт тарапынан шағымдар жиілеп кетті.
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

Ұялы байланыс ақысы аспандап тұрҚАЗАҚСТАН РЕСПУБЛИКАСЫНЫҢ ЗАҢЫ

Қазақстан Республикасының Үкіметі мен Сингапур 
Республикасының Үкіметі арасындағы

инвестицияларды к�термелеу және �зара қорғау 
туралы келісімді ратификациялау туралы

2018 жылғы 21 қарашада Сингапурда жасалған Қазақстан Республикасының 
Үкіметі мен Сингапур Республикасының Үкіметі арасындағы инвестицияларды 
көтермелеу жəне өзара қорғау туралы келісім ратификациялансын.

Қазақстан Республикасының Президенті
Қ.ТОҚАЕВ

Астана, Ақорда, 2024 жылғы 7 ақпан
№ 60-VIІІ ҚРЗ

Алаш 
қадірлеген 
Наурыз

13-бет

Кереку 
демографиясына 
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(Жалғасы. Басы 1-бетте)

Салық саласы сапалы 
өзгеруге тиіс

Президент ұлттық экономиканы сапа-
лы əрі қарқынды дамытудың маңызына 
тоқталып, оны терең түсіну қажетін де 
жеткізді. Сондықтан табыс пен мү лікке 
салық салудың жаңа жүйесі енгізіл месе, 
арнайы салық режімдері өзгер тілмесе, 
бұл міндет орындалмайтынына екпін 
берді. 

«Сондықтан Салық кодексі секілді 
стра тегиялық маңызы бар құжатты əзір-
леуге осы сала мамандарынан бөлек 
эко   но мистер мен бизнес өкілдері жұ-
мыл    ды рылуы қажет. Əрине, бюджет 
қор  жы  нын толтыру міндетін ұмытуға 
бол  май  ды. Экономика неғұрлым қуатты 
бол са, соғұрлым көп салық түседі деген 
қағи  дат ты берік ұстану керек. Салықты 
жай  дан-жай көбейте салуға болмайды. 
Ең алды мен, салық салу жүйесін реттеп, 
оны жетіл діру қажет. Сондай-ақ көлең келі 
эко но миканы барынша азайту керек. Яғни 
салық жүйесін басқару жұмысы дұрыс 
жол ға қойылмаса, ең озық деген салық 
сая сатының өзі тиімсіз болып шығады.

Үкімет салық жеңілдіктерін берудің 
ашық əрі нақты ережелерін əзірлеуге тиіс. 
Қаржы министрлігінің мəліметі бойынша 
жеңілдік берудің салдарынан жыл сайын 
бюджетке орташа есеппен 7 триллионға 
жуық теңге кем түседі. Мен салық жеңіл-
діктерін 20 пайызға азайту туралы тап-
сыр ма бердім. Бірақ, əлі күнге дейін орын-
далған жоқ, тіпті, мəселені шешу жолдары 
да əзір емес», деді Мемлекет басшысы.

Бұдан бөлек, Президент микро жəне 
шағын кəсіпкерлік үшін еңбекақы төлеу 
қорынан бір реттік төлем жасауды енгізу 
ісі де аяқсыз қалғанына тоқталды. Бұл 
норманың енгізілгеніне бір жылдан асты. 
Уəкілетті органдар жұмыстың табысты 
атқарылғаны туралы есеп берді. Ал биз-
нес өкілдері бұрынғысынша салық пен 
жарнаны бюджеттік емес қорларға жеке-
жеке төлеуді жалғастырып жатыр.

«Бір жағынан, орта бизнеске нақты 
қолдау көрсету мəселесіне айрықша 
мəн беру керек. Мысалы, көп жағдайда 
биз  несті қолдан ұсақтап жатады. Кəсіп-
кер лерді тиісті санатқа бөлу əдістемесі 
дұрыс жолға қойылмаған. Мемлекеттік 
сатып алу жəне мемлекеттік қолдау 
шара ларын ұсыну кезінде орта бизнеске 
басымдық берілуі керек. Осы мəсе лелер-
ді міндетті түрде шешу қажет. Бизнеске 
əкімшілік қысым көрсетуді азайту ке-
рек, соның ішінде реттеу қағидатын 
қолдану арқылы ықпал етуді доғарған 
жөн. Тоқетерін айтсақ, осы салаға сапалы 
өзгеріс жасау керек.

Тағы бір мəселе. Салық жүйесін толық 
цифрландыру қажет. Бұл сала цифр-
лық тəсілдерді, əсіресе жасанды интел-
лектіні қолдану жағынан ең алдыңғы 
шепте болуға тиіс. Қысқасы, атқаратын 
жұмыс ауқымды. Мемлекеттік кірістер 
комитетінде 2000-2014 жылдары іске 
қосылған 14 ақпараттық жүйе бар. Олар-
дың көбі кеңінен қолданылмайды. 2021 
жылы бұл жүйелердің бəрі халықаралық 
қаржы ұйымдарының қолдауымен 12 
жыл бойы жасалған жаңа жүйелермен 

алмастырылуы керек еді. Бірақ қаражат 
игерілгеніне қарамастан, еш нəтиже 
жоқ. Саланың барлық ақпараттық жү-
йесіне тəуелсіз IТ-аудит жүргізуді тап-
сырамын. Жаңа Салық кодексін əзір леу-
мен қатар Мемлекеттік кірістер коми-
тетінің жаңа ақпараттық архитектурасын 
қалыптастыру қажет», деді Қ.Тоқаев.

Мемлекет басшысының айтуынша, 
салық жəне бюджет саласына түбегейлі 
реформа қажет. Соның арқасында мем-
лекет пен бизнестің арасында жаңа 
қоғамдық шарт жасалмақ. Осылайша, 
ұлттық табысты əділ бөлудің парасатты 
жолы қалыптасады. Бұл – Үкіметтің ал-
дында тұрған негізгі басымдық болмақ.

«Екінші, жаңа инвестициялық кезеңді 
бас тау керек. Өндіру саласындағы жо-
ба лардан түскен пайда қайтадан ин вес-
тиция ретінде экономикаға салы нып 
жатыр. Тікелей шетел инвестиция сы, 
негізінен, осы қаражаттың есебінен 
қамта масыз етіліп отыр. Негізгі капитал-
ға салынған инвестицияның ішкі жалпы 
өнімге шаққандағы үлесі азайып барады. 
Бұл күрделі жағдай деуге болады. Себебі 
экономикаға жеткілікті қаражат салын-
бай жатыр. Соның салдарынан, алдағы 
жылдары елдің даму қарқынын сақтап 
тұрудың өзі қиын болуы мүмкін.

Сондықтан ішкі жəне сыртқы инвес-
тицияны айтарлықтай көбейту керек. 
Бұл – жаңадан құрылған Инвестиция-
лық штабтың негізгі міндеті. Штаб елге 
инвестиция тартуға қажетті біртұтас 
экожүйе қалыптастыруы керек. Даму 
институттарының жұмысын жанданды-
рып, бизнес өкілдерімен тиімді диалог 
жүргізуге тиіс. Шетелдегі мекемелердің, 
орталық пен аймақтардың арасында 
тығыз байланыс орнату қажет. Ең бас-
тысы, Инвестициялық штаб қажетті ше-
шімді дер кезінде қабылдауы керек.

Инвесторларға, мысалы, 50 миллион 
доллардан көп қаржы салуға дайын ірі 
компанияларға «бір терезе» қағидасымен 

жан-жақты қолдау көрсеткен жөн. Соны-
мен қатар жобалардың іске асыры луын 
қадағалайтын тиімді мониторинг жү-
йесін іске қосу қажет. Мемлекеттік ор-
гандар пайдасы жоқ презентациялар мен 
іс-шаралар өткізумен əуестенбеуге тиіс. 
Мекеме басшыларының шетелге жасаған 
əрбір іссапары нақты нəтиже беруге тиіс. 
Сапар қорытындысы бо йынша Үкімет 
басшылығына, немесе қажет болған 
жағдайда Президентке есеп берілуі ке-
рек», деді Қ.Тоқаев.

Президенттің сөзіне сүйенсек, инвес-
ти циялық жобаларды іске асыруға қа-
тыс ты кедергілер, əсіресе аймақтарда 
жиі  болып тұрады. Əкімдер инвестиция 
тартудың орнына ескі əдетке салып, 
бюджет қаражатына сеніп отырады. 
Ал аймақтарға барып, жұмыс іс те гісі 
келетін инвестор көп тос қауыл ға тап 
болады. Жергілікті билік көп жағ дайда 
ешқандай əрекет жасамайды не бол маса 
инвесторды əуре-сарсаңға салады. Соның 
кесірінен кəсіпкер жобасын кейінге 
шегереді немесе біржола тоқтатуға 
мəжбүр болады.

«Аймаққа жеке инвестиция тарту 
əкімдердің ең басты міндетінің бірі бо-
луы керек. Жалпы, барлық мемлекеттік 
ор ган ел экономикасына мейлінше көбі -
рек инвестиция тартуға баса мəн беруге 
тиіс. Бұл – негізгі басымдық, олар дың 
жұмысы да соған сəйкес баға лануы ке-
рек. Мəселе штат санын көбей тіп, жұ-
мыс тобын құрып, жаңа тұжы рым да ма 
жазуда емес. Бұл, ең алдымен, мем-
лекеттік аппараттың жұмыс істеу тəсі лін 
өзгертетін нақты реформа. Соны дұ рыс 
түсіну қажет. Біз жарты жылдың нəти-
жесі бойынша Инвестициялық штабтың 
жұмысын қорытындылаймыз. Əрбір ми-
нистр мен əкімнің осы бағытта атқарған 
жұмысына нақты баға береміз. Талап 
қатаң болады.

Елімізге ауқымды инвестиция тарту-
дың тағы бір маңызды шарты – Ұлттық 

инфрақұрылым жоспары. Бұл құжат 
сапалы əзірленуге тиіс. Ойға келгеннің 
бəрін бір құжатқа жинақтап, сосын бюд-
жеттен қаржы бөлінбеді деп сылтау айту 
– қолыңнан түк келмейтінін мойындау 
деген сөз. Үкіметке Инфрақұрылым 
жос парын қайта қарауды тапсырамын. 
Не гіз гі басымдықтарды айқындап, стра-
те гиялық маңызы бар жобаларға жеке 
инвестиция тарту мəселесін мұқият ой-
ластыру керек. Тек аса қажет болған 
жағдайда ғана қаржылай қолдау шара-
ларын қарастырған жөн.

Елден заңсыз шығарылған активтерді 
қайтару инвестицияның тағы бір қайнар 
көзі болуға тиіс. Мен бұл шаруаның 
бағыт-бағдары туралы бірнеше рет айт-
қан болатынмын. Бизнес өкілдерімен 
кез десулерде де осы мəселеге тоқтал-
дым. Уəкі летті құрылымдар жұмыс ты 
жан дандыруы керек. Түскен қаражатты 
еліміз үшін маңызы зор жобаларды 
жүзеге асыруға пайдалану қажет. Алай-
да өзге де құқық қорғау органдары жү-
генсіздікке жол бермеуге тиіс. Тағы да 
ес кертемін, «шаш ал десе, бас алып», 
асыра сілтемеу керек. Мен мұндай жөн сіз 
əрекеттің қай-қайсысын да қатаң айып-
таймын», деді Қ.Тоқаев.

Президент басты міндет кəсіпкер лер-
дің еркіндігін шектеу емес, керісінше, 
елі мізде бизнеске жəне инвестицияға 
жай лы орта қалыптастыру екенін жеткіз-
ді. Бұл жұмыстың əлеуметтік əділдікті 
қам  та масыз ету тұрғысынан айрықша 
мəні бар. Маңызды экономикалық мін-
дет ті орын дауды көздейтін осы баста-
маны еш кімнің жоққа шығаруына жол 
берілмейді.

Құрылыс жүйесіндегі 
реформа

«Үшінші, мемлекеттік сатып алу, 
мем лекет пен жекеменшік серіктестігі, 
құры лыс саласын реттеу жүйесін ре-
формалау қажет. Бұл жұмыс инвестиция 

тарту жəне бюджет қаражатын тиімді 
пайдалану ісіндегі реформалармен ба-
рынша үйлесіп, оны толықтыра түсуге 
тиіс. Қазір Мəжілісте мемлекеттік сатып 
алу туралы заң жобасы қаралып жатыр. 
Бұл құжатты пысықтап, жетілдіру қажет. 
Парламент депутаттарынан осыған ерек-
ше мəн беруді сұраймын. Ең алдымен, 
аудиторлардың қызметін реттеу керек.

Осы орайда əркімнің заң нормаларын 
өз қалауына қарай икемдеп, түсіндіруіне 
жол беруге болмайды. Бұл – тауар, жұмыс 
жəне қызмет ұсынушыларға қойылатын 
талаптарға да қатысты мəселе. Олардың 
белгіленген мерзімді бұзғаны жəне 
жұмысты сапасыз орындағаны үшін 
жауапкершілігін күшейту қажет. Мұның, 
əсіресе құрылыс саласы үшін маңызы 
зор. Мемлекеттік сатып алу туралы жаңа 
заң ЕРС шарттарын қолдана отырып, 
инфрақұрылым жобаларын толық жүзеге 
асыруға мүмкіндік беруге тиіс. Бұл рет-
те ЕРС шарттарын жасауға дайындық 
шараларының мерзімі қысқа болуға тиіс. 
Сонда əкімдіктер басымдық берілген əрі 
шұғыл жүзеге асырылуға тиіс жобалар-
ды тездетеді.

Мемлекет пен жекеменшіктің серік-
тес тігін дамыту үшін біраз шаруа атқа-
рылды. Бірақ нəтижесі əлі де мардым-
сыз. Қазір мұндай жобалар негізінен 
əлеу меттік салаға енгізіліп жатыр. Бұл 
сала дан көп табыс түспейтіні белгілі. 
Ашы ғын айтқанда, біз нысандардың 
құры лысына бөліп төлеу арқылы қаржы 
құйып отырмыз. Мемлекет үшін мұндай 
тəсіл, əрине, тиімсіз.

Жалпы, осы саладағы нормалар мен 
рəсім дер жеке бизнеске салмақ салады не 
болмаса инвесторға өте тиімді бол ғаны-
мен, мемлекетке пайда əкелмейді. Бір 
сөзбен айтқанда, теңгерімді, яғни баланс-
ты сақтау керек, мемлекет пен инвес-
тордың мүддесі бірдей ескерілуі қажет. 

Бірақ бізде мемлекет пен жекеменшік 
серіктестігі жеке жобаларды бюджеттен 

Қасым-Жомарт ТОҚАЕВ:

Жұмыс тәсілін түбегейлі 

ОҚИҒАҒА ОРАЙЛАС ОЙ

Қазір мемлекет бюджетінің 
жартысынан көбі əлеуметтік салаға 
бөлініп жатыр. Кейінгі жыл  дары 
əлеуметтік саладағы инфра құры-
лым ды дамыту үшін біраз жұмыс 
атқа рылды. Əлеуметтік сала маман-
дарының, əсіресе педагогтер мен 
медицина қызметкерлерінің беделін 
арттыруға баса мəн берілді. Енді 
азаматтарға көрсетілетін қыз мет тің 
сапасын жақсарту қажет. Бұл – ең 
алдымен, денсаулық сақтау са ла-
сына қатысты мəселе болып жатыр.

Халықтың денсаулығы – ең 
маңызды мəселе. «Бірінші байлық 
– денсаулық» деп халқымыз текке 
айтпаған. Осы тұрғыдан алғанда 
саланы жедел жақсарту қажет 
екендігін ел-жұрт көріп те, біліп 
те отыр. Мемлекет басшысы 
«Міндетті əлеуметтік медицина-
лық сақтандыру жүйесінің іске 
қосылғанына бес жыл болды. 

Содан бері бұл саланың бюджеті 2 
есе артты. Биыл 2,6 триллион теңге 
бөлінеді. Алайда медициналық 
көмектің сапасы айтарлықтай 
жақсарды деп айтуға болмайды. 
Көптеген қызмет əлі де қолжетімді 
емес», деп орынды сын айтты.

Сонымен қатар көп жағдайда 
ресурстар тиімсіз жұмсалатынын, 
салдарынан бұл салаға қосымша 
қаржы бөліп, бюджетке салмақ 
салуға тура келетінін атап өтті. 
«Үкімет медициналық сақтандыру 
жүйесінің қызметін қатаң бақылауға 
алуы керек. Бұл жүйе қарапайым 
əрі түсінікті болуға тиіс», деді 
Президент. Мемлекет басшысы ең 
өзекті мəселелерді атап көрсетіп, 
əрқайсысына қатысты өз ұсынысы 
мен пайымын ортаға салды.

Нұрт�ре ЖҮСІП,
Сенат депутаты

Бірінші байлық – 
денсаулық

–––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
Үкіметтің кеңейтілген отырысында Президент аса �зекті мәселеге 
айрықша тоқталып, еліміздің барлық азаматына бірдей жағдай 
жасап, шын мәнінде к�мекке мұқтаж адамдарға жәрдем беру – 
әлеуметтік мемлекеттің басты міндеті екенін атап к�рсетті. 
–––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

Ең алдымен, еліміздің сапа-
лы экономикалық дамуын жəне 
азаматтардың нақты табысының 
өсуін қамтамасыз ету қажет. 
Президентіміз атап өткендей, ол 
үшін мемлекеттік аппараттың 
жұмысы нақты нəтижеге бағыт-
талуға тиіс. Сондай-ақ экономи-
када мұқият зерделенген, батыл 
əрекет керек.

Осыған орай Үкіметке бюд-
жет жəне салық саясатының тиім-
ділігін барынша арттыру міндеті 
жүктеліп отыр. Мемлекет басшы-
сы жаңа Салық кодексін əзірлеу 
ба рысында инвесторларға жəне 
кə сіп керлерге қолайлы жағдай 
жа сау мен бюджетке қажетті кө-
лем де қаржы түсірудің арасын да 
теңгерім болу керектігін атап өтті.

Сондай-ақ Президент тиімді 
даму үшін экономиканы кешенді 
түрде ырықтандырудың маңызы 
зор екенін айтты. Мемлекеттің 
экономикалық үдерістерге ша-
мадан тыс араласуынан бас тарту 

қажет. Бақылаусыз монополия-
ны, ресурстарды əділетсіз бөлу-
ді, бəсекенің заңсыз тəсіл дерін 
қолдануды да жою қажет.

Мемлекет басшысы агро-
өнер кəсіп кешенін дамыту жəне 
су ресурстарын үнемдеп пай-
далану мəселесіне де баса мəн 
берді. Алдағы уақытта ауыл ша-
руа шылығын қаржыландыру 
дə йекті түрде артады. Жерді 
барынша тиімді пайдаланып, 
зама науи агротехнологиялар-
ды енгіземін деген шаруаларға 
мемлекет тарапынан жан-жақты 
қолдау көрсетіледі. Бұл ретте 
үш жыл ішінде агроөнеркəсіп 
саласындағы өңделген өнімнің 
үлесін 70 пайызға жеткізу басты 
міндет екенін атап өткен жөн.

Аграрлық сала үшін су 
аса маңызды ресурс екені 
белгілі. Еліміздің оңтүстік 
өңірлерінде су тапшылығы өте 
өзекті мəселе. Сондықтан су 
үнемдеу технологиясын енгізу 

жəне суды көп қажет ететін 
дақылдарды азайту бағытында 
жүйелі жұмыс жүргізу қажет. 
Бұл ретте шет мемлекеттердің 
озық тəжірибелерін зерделеп, 
елімізде суды үнемдеп пайда-
лану мəдениетін қалыптастыру 
жолында іргелі істерді қолға алу 
қажет екені айтылды. 

Сонымен қатар Президент 
инфрақұрылымды дамыту сала-
сында шұғыл шаралар қабылдау 
керектігіне назар аударды. Бұл 
бағытта Үкіметтің алдында, 
бірінші кезекте, бұған дейін 
басталған жылу орталықтарын 
жаңғырту жұмыстарын аяқтау 
жəне қосымша қуат көзімен 
қамтамасыз ету міндеті тұр.

Елімізде республикалық ма-
ңызы бар жолдарды жөндеу жұ-
мыс тарын аяқтау жəне темір -
жол саласындағы өзекті мəсе-
лелерді шешу де ерекше мəн ге 
ие. Мұндай кешенді қадам Қазақ-
станды Еуразияның толыққанды 
көлік-логистикалық хабына 
айналдыруға мүмкіндік береді.

Қасым-Жомарт Тоқаев ма ңыз-
ды бағыттардың бірі са на латын 
əлеуметтік саланы реформалау-
ға да айрықша тоқталды. Қазіргі 

таңда республикалық бюджеттің 
жартысына жуығы аталған салаға 
бөлініп жатыр. Сондықтан мем-
лекет қаражатын жұмсаудың 
тиім ді лігі ерекше бақылауда бо-
луы керек. Міндетті əлеумет тік 
медициналық сақтандыру жүйе-
сінің жұмысын бақылау, халыққа 
көр сетілетін медициналық қыз-
мет тердің сапасын арттыру жөнін-
де де нақты тапсырмалар берілді.

Кеңейтілген отырыста Пре зи-
дент мемлекеттік сатып алу, мем-
лекет пен жекеменшік серік тестігі, 
құрылыс саласын реттеу жүйесін 
реформалауға арналған маңызды 
заңдар қабылдау керектігін де 
атап өтті. Сенат депутаттары 
бұл бағыттағы тиісті заң жоба-
ларын пысықтауға жəне Қала 
құрылысы кодексін əзірлеуге 
белсенді қатысады. 

Бұл істе Сенат Үкіметпен конс-
трук тивті өзара іс-қимылды əрі қа-
рай жалғастырып, Президент жүк-
теген міндеттердің орындалуын 
заңнамалық тұрғыдан қамтамасыз 
ету үшін тиісті жұмысты сапалы 
əрі уақтылы атқаратын болады.

Мәулен �ШІМБАЕВ,
Сенат т�рағасы

Экономикалық дамудың тың серпіні
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
Кеше Мемлекет басшысы Үкіметтің кеңейтілген отыры-
сында былтырғы жұмысты қорытындылап, алдағы кезеңде 
әлеуметтік-экономикалық салада атқарылуға тиіс басты 
міндеттерді белгілеп берді. 
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
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астыртын қаржыландыратын тəсілге ай-
налып кетті. Мемлекет пен жекеменшік 
серіктестігі жүйесін қайта құруға қатысты 
жұмыс баяу жүріп жатыр. Əзірге нақты 
нəтиже жоқ. Үкімет осы мəселені ретке 
келтіру қажет. Ешқандай жаңалық ой-
лап табудың қажеті жоқ. Оған əлемдегі 
озық тəжірибені пайдаланып, уақыт 
тезінен өткен тəсілдерді ұсына алатын 
халықаралық ұйымдарды тартқан жөн. 
Бұл мəселені шұғыл шешу керек», деді 
Қ.Тоқаев.

Сондай-ақ Мемлекет басшысы еліміз-
ді экономикалық-əлеуметтік дамыту 
ісінде маңызды рөл атқаратын құры-
лыс саласының тиімсіз басқарылуы өте 
өзекті мəселе болып тұрғанын атап өтті. 
Мысалы, жобалардың құнын сметалық 
есептер арқылы анықтау əдістемесі 
əлемдік стандарттарға сай емес.

«Инвесторлар уақытын, қаражатын 
жəне жұмысқа деген құлшынысын жо-
ғал тып, ақыры құрылысқа рұқсат бере-
тін құжаттар көп талап етілмейтін ел-
дерге кетіп қалады. Үкімет халықаралық 
тəжірибені негізге ала отырып, инвестор-
лар үшін жобалық-сметалық құжаттарды 
бекіту тəртібін барынша жеңілдету керек. 
Өздеріңізге мəлім, мен осыдан бір жарым 
жыл бұрын əлемдегі озық тəжірибеге сай 
келетін Қала құрылысы туралы кодекс 
əзірлеуді тапсырдым. Бірақ менің аты-
ма бірқатар сарапшы мен кəсіпкерден 
өтініштер келіп жатыр. Олардың айтып 
жатқан шағымдары мынадай: қазіргі 
кодекстің жобасы қойылған талапқа 
сай келмейді, бұрыннан бар нормалар 
ұсынылған, жаңа тəсілдер мен шешімдер 
жоқ. Сондықтан, кодекстің жобасын 
қайтадан мұқият қарап, жетілдіру қажет.

Қазір құрылыс саласында сараптама 
жасауды мемлекеттің иелігіне қайтару 
мəсе лесі қызу талқыланып жатыр. Аза-
мат тардың қауіпсіздігін қамтамасыз 
ету – ең басты міндет. Құрылыс сапа-
сына жасалатын бақылауды міндетті 
түрде күшейту керек. Бұл – анық дүние. 
Алайда мемлекет осы нарықты түгел 
иемденіп алмауы қажет. Шынайы бəсеке 
болуға тиіс. Үкімет барлық тараптың 
мүддесін ескеруі керек. Бұл салада үлес-
керлік құрылысқа, ғимараттардың заң -
сыз əрі орынсыз салынуына, мүлік ие-
лері нің бірлестігін реформалауға қатыс-
ты қордаланған мəселелер бар. Азамат-
тар үнемі шағымданып жатады. Алайда 
құзырлы органдар əлі күнге дейін тиісті 
шара қолданбай отыр. Үкімет бұл мəселе 
бойынша жыл соңына дейін нақты 
шешім қабылдауы керек», деді Қ.Тоқаев.

Президент атап көрсеткен келесі өзекті 
мəселе – сыбайлас жемқорлық. Мем лекет 
басшысының айтуынша, бұл – құ  рылыс 
саласын ғана емес, жалпы эко н о миканы 
дамытуға тосқауыл болатын фактор. 

«Сыбайлас жемқорлыққа қарсы 
жаппай күресу қажет. Мен бұл туралы 
үнемі айтып жүрмін. Осы бағытта біраз 
жұмыс істелді, нəтиже де бар. Бірақ 
солай екен деп, босаңсуға болмайды. 
Жұмысты жалғастыру қажет. Əсіресе 
цифрландыруды белсенді түрде қолдану 
керек. Қазір құрылыс саласында бірнеше 
ақпараттық жүйе бар. Осындай тəсілдер 
арқылы бөлінген қаражаттың мақсатқа 

сай жұмсалуын қамтамасыз ету қажет, 
яғни барынша ашық жəне қатаң бақылау 
болуға тиіс. Бұл – өте маңызды мəселе. 
Себебі қаржының ұрлануы, ең алдымен, 
құрылыстың сапасына əсер етеді жəне 
бюджетке қосымша салмақ салады. 
Ақшаға цифрлық теңге арқылы ен салу 
жəне оны қадағалау, басқаша айтқанда, 
«ақшаны бояу» бюджет қаражатының 
жұмсалуын бақылайтын өте маңызды 
тетік болуы мүмкін», деді Қ.Тоқаев. 

Бұдан бөлек, Президент цифрлық ва-
лютаны қолдануға қатысты қанатқақты жо-
балар тиімді жүзеге асырылып жатқанын 
атап өтті. Сыбайлас жемқор лыққа қарсы 
іс-қи мыл агенттігіне Үкі метпен жəне Ұлт-
тық банкпен бір лесіп, осындай жоба лардың 
ауқымын кеңейтуді, оның ішінде құрылыс 
саласына барынша енгізуді тапсырды.

Өндіріске тың серпін 
беру керек

«Төртінші, экономиканы кешенді 
түрде ырықтандыру үшін жүйелі шаралар 
қабылдау қажет. Бұл – мемлекеттің эко-
номикалық үдерістерге тым араласуы нан 
біртіндеп бас тартуға мүмкіндік бере тін 
өте маңызды реформа. Мысалы, отын-
энергетика нарығындағы бағаны шек тен 
тыс реттеу мұнай өндірісін төмен детіп, 
өнім тапшылығын туындат ты. Үкімет 
бұл жағдайдан тиісті қорытынды жасады, 
ахуал біртіндеп түзеліп жатыр.

Сонымен бірге, ұялы байланыс нары-
ғында олқылықтар көп. Қызмет сапасын 
əлі де жақсарта түсу керек. Мемлекеттің 
үлесін біртіндеп азайтып, басы артық 
шек теу жəне реттеу шараларын алып тас-
тау қажет. Бұлар – экономиканың бар  лық 
саласына қатысты маңызды мін дет тер. 
Бақылаусыз монополияны, ре сурс тарды 
əділетсіз бөлуді, бəсекенің заң сыз тəсіл-
дерін қолдануды түбірімен жою қажет.

Жекешелендіру тиімді жүргізілген 
жағдайда ғана экономиканың барынша 
еркін дамуына жол ашылады. Бұл мəселе 

бойынша көптеген жоспар жасалды, 
дегенмен, «баяғы жартас – сол жартас» 
күйінде қалып тұр. Себебі бұл жоспардың 
бəрі құр тізім ретінде əзірленді. Онда 
мүлікті иеліктен шығару қажеттігіне 
талдау жасалған жоқ, жекешелендірудің 
нақты шарттары да анықталмаған.

Жекешелендірілетін кəсіпорындар 
туралы ақпарат қолжетімді емес.  Жеке-
ше лендіру тəсілін таңдау тəртібі де толық 
реттелмеген. Бұл жағдай сыбайлас жем-
қорлық қаупін туындатады. Үкімет ке 
мемлекеттік меншік тізілімін қайта қа-
рауды жəне жекешелендіру үде рісі нің 
əдіс-тəсілін нақтылауды тапсыра мын», 
деді Қ.Тоқаев.

Мемлекет басшысы ұлттық компания-
ларды IPO-ға шығару мəселесін қайта 
қараудың өте маңызды екенін жеткізді. 
Бұл істе негізгі мақсат – мемлекеттік 
актив тердің тиімділігін арттыру. Осы 
орай да, корпоративтік басқарудың зама-
науи əдіс-тəсілдерін енгізуге тоқталды. 
Сол арқылы компаниялардың барынша 
ашық қызмет етуін қамтамасыз етуге 
болады. Үкіметке алдағы екі жылда ак-
цияларының едəуір бөлігі IPO-ға шыға-
рылатын ірі нысандардың нақты тізімін 
жасауды тапсырды. 

«Тағы бір маңызды мəселе. Квазимем-
лекеттік секторда ауқымды реформа жа-
сау қажет. Қай жерде мемлекеттің үлесі 
сақталуы керек, қай тұста бəсекені дамыту 
қажет деген мəселені біржола шешіп алған 
жөн. Əсіресе «Самұрық-Қазына» қорына 
кіретін компанияларда мемлекеттің үлесі 
басым. Сондықтан, жұмысты солардан 
бастау керек. Қорды түбегейлі сауықтыру 
үшін жүйелі əрі тың шаралар қажет. 
Негізгі мақсат – инвес торлармен бірлесе 
отырып, ірі жобаларды кеңінен жүзеге 
асыру арқылы Қордың экономикалық 
құнын арттыру. Үкіметке бір ай ішінде 
Стратегиялық жоспарлау жəне рефор-
малар, Бəсекелестікті қорғау жəне да-
мыту агенттіктерімен бірлесе отырып, 

Экономиканы ырықтандыру (либерали-
зация) туралы Жарлықты əзірлеуді тап-
сырамын. Құжатта үш бағытқа баса мəн 
берілуі керек: нарықтағы бəсекені артты-
ру, жекешелендіруді тиімді жүргізу жəне 
квазимемлекеттік секторды реформалау 
мəселелері.

«Бесінші, еліміздегі өндірістің да-
муына тың серпін беру қажет. Баршаға 
түсі нікті жəне тиімді индустрия сая сатын 
жүргізу үшін былтыр жеке министр лік 
құрылды. Содан бері біраз уақыт өтті, 
енді жұмыстың нəтижесін көрсету ке-
рек. Министрлік саланың даму бағдарын 
анық тап, инвесторларға жол көрсетуі 
ке рек. Озық технологияны қолданатын 
жаңа өндірістер ашу қажет. Алайда нақ-
ты шаралар мен əдіс-тəсілдер да йын емес.

Өндірістің дамуына серпін беретін 
жобалардың тізімі бар, дегенмен, бұл 
жұмыс та толық аяқталмаған. Бұл өндіріс-
тер экономика құрылымын өзгертуге, 
еліміздің мықты өнеркəсіптік негізін 
қалауға жəне технологиялық өсімді 
қамтамасыз етуге тиіс. Əзірге мұның 
ешқайсысы іске асқан жоқ. Көптеген жо-
баны қаржыландыру көздері айқындалған 
жоқ. Мемлекет болашақта еліміздің 
экономикалық өркендеуіне негіз болатын 
ауқымды əрі инновациялық жобалар-
ды бірінші кезекте қолдауы қажет. Осы 
тұста, жұмыс істеп тұрған өндірістерді  
жаңғыртумен қатар, еліміз үшін мүлде 
жаңа өндіріс орындарын ашуға баса мəн 
беру керек», деді Президент.

Қ.Тоқаев Үкіметтің халықаралық 
қаржы институттарымен, трансұлттық 
корпорациялармен жəне отандық 
кəсіпкерлермен арадағы сындарлы 
диалогті нығайта түсуінің маңызын баян-
дады. Президенттің айтуынша, еліміздің 
болашақтағы индустриялық келбеті 
қандай болады, қандай кəсіпорындар 
маңызды рөл атқарады деген сауалдарға 
жауап болуға тиіс. Яғни уақыттың тала-
бына сай белсенді жұмыс істеу керек.

«Келесі маңызды міндет бұл – қазір гі 
өндіріс орындарын түбегейлі жаңғырту 
мəселесі. Бұл жұмысты, ең алдымен, 
əбден тозған металлургия комбинат-
тарынан бастау керек. Өйткені ондағы 
жағдай өте нашар деуге болады. Себеп 
– бəрімізге белгілі. Өндірісті дамытуға 
жəне жаңғыртуға қажетті инвестиция 
салынбайды. Соның салдарынан дайын 
өнімнің қосылған құны төмендейді, са-
палы жұмыс орындары азаяды. 

Бұдан бөлек, өндірістің техникалық 
жағдайына да қатаң бақылау жасап отыру 
қажет. Кейбір инвестор тапқан табысын 
тек қалтаға басқанды жөн көреді. Еңбек 
қауіпсіздігі, экология, өндірісті жаңғырту 
сияқты маңызды мəселелерге мүлде назар 
аударылмайды. Мұндай жағдайға бəріміз 
куə болдық. Сондықтан менің тапсыр-
маммен Қарағанды комбинаты ұлттық 
инвесторға берілді. Оған берілуінің бас-
ты себебі – инвестордың кəсіпорынды 
кешенді түрде жаңғыртамын деген 
ниетінің болуы. Өндірістің жұмы-
сын тоқтатпау жəне апатты жағдайға 
жол бермеу үшін кен орнын дереу 
қалпына келтіру, өндірістік қауіпсіздікті 
күшейту, материалдық-техникалық база-
ны жаңарту керек. 

Сондай-ақ жаңа өндірістер ашып, 
қосылған құны жоғары тауарлар шығару 
үшін ауқымды инвестиция тартқан жөн. 
Жоғары технологиямен сапалы құрыш 
құю тəсілін меңгеру керек. Мұндай 
өнімдер көлік жасау өнеркəсібіне жəне 
басқа да салаларға қажет. Алдағы бес 
жылда кəсіпорын өндіріс қарқынын ба-
рынша арттырып, ТМД-да көш бастап 
тұрған металлургия комбинаттарының 
қатарына қайта қосылуы керек», деді 
Қ.Тоқаев.

Жаңа бағытты игеру 
қағидаты

Келесі маңызды міндет – индустрия 
саласында мықты орта кəсіпкерлікті 
қалыптастыру. Мемлекет басшысы осы 
мəселені бірнеше рет көтергеніне на-
зар аударды. Алайда əлі күнге дейін 
жүйелі жұмыс жоспары жасалған жоқ. 
Қандай басымдықтар болуы керек, 
кəсіпкерлерге қандай қолдау көрсетіледі 
деген сұрақтардың жауабы əзірге белгісіз.

«Жалпы, елімізде заманға сай жаңа 
өндірістер ашуға мүмкіндік жетеді. 
Мысалы, ірі мұнай-газ жəне тау-кен 
компаниялары жер қойнауын игеру 
кезінде озық технологияны пайда-
лана отырып, ұлттық экономиканың 
құрылымын өзгертуге тиіс. Елімізде 
жол жəне құрылыс техникасын, энерге-
тика саласына, суару жүйесіне қажетті 
құрал-жабдықтар мен басқа да көптеген 
дайын өнім шығаруға болады. Мұндай 
өндірістерді қазірден бастап қолға 
алмасақ, құрал-жабдық импортына 
толық тəуелді болып қалуымыз əбден 
мүмкін. Сондықтан индустриялық сая-
сат инфрақұрылымды жаңғырту жəне 
минералды-шикізат кешенін дамыту жос-
парына сай жүргізілуі өте маңызды. Осы 
орайда, еліміз машина жасау саласында 
біршама табысқа жетті.

(Соңы 4-5-беттерде)

өзгерту қажет

ОҚИҒАҒА ОРАЙЛАС ОЙ

«Бүгінде бүкіл əлем мемлекет-
тердің алдағы ұзақ жылға даму век-
торын айқындайтын өте күрделі та-
рихи кезеңді бастан өткеріп жатыр. 
Біз уақыт көшіне ілесуіміз керек – 
тез əрі батыл. Уақытты бос сөзбен 
өткізбей, нақты істерді қолға алып, 
саяси жауапкершілік танытуымыз 
керек», деді Президент. 

Министрлер мен əкімдердің 
нақты нəтиже көрсету мерзімі 
де бел гі ленсе керек. Одан кейін 
ұйым  дық қорытындылар жəне 
тиісті кадрлық шешімдер қабыл-
дануы мүмкін. Тығыз жəне нақты 
мер зімдер – мемлекеттік аппа-
ратты кəсі билендірудің алғашқы 
қадамы. «Елді мекендердегі 
тірші лік ті қамтамасыз етудің бар-
лық жүйесінің үздіксіз жұмы-
сын қамтамасыз ету – Үкімет 
пен əкімдіктердің негізгі функ-
цияларының бірі. Дегенмен, əр 
жылыту маусымы бір мəселенің 

бетін ашады», деді Қасым-Жомарт 
Тоқаев.

Президент мемлекеттік органдар 
саланы қазіргі жағдайға жет кіз ген 
жүйелі қателер мен олқы лық тардан 
сабақ алмағанын да ашық сынға 
алды. «Он жылдан ас там уақыт 
Екібастұз ГРЭС-1 энер гия блогін 
қалпына келтіре алма дық. Екібастұз 
ГРЭС-2-де кеңей ту жəне қайта құру 
жобасын уа қтылы жүзеге асыруға 
қатыс ты мə селелер бар. Үкiметтiң 
басым мiн  детi – биыл қызыл тəуекел 
ай ма ғында орна лас қан 19 жылу 
көзiн жаң ғыр туды аяқ тау. Сондай-
ақ 700 мега ват тан ас там қосымша 
генерация ны ен гі зу ді қамтамасыз 
ету қажет. Енді ке йінге қалдыруға 
болмайды», деп тапсырды Мемлекет 
басшысы.

Тұтастай алғанда, Президент 
елімізде электр, жылу жəне суды 
өндіру жəне тасымалдау бойын-
ша қуат тапшылығы байқалып 

отырғанын мəлімдеді. Бұл – Балқаш 
ЖЭО құрылысын аяқтаудан бас 
тарту, табиғи монополиялар субъек -
тілерінің жұмысында ашық тық, 
сондай-ақ тарифтерді жасанды 
түрде тежеу сияқты үлкенді-кішілі 
көптеген қате есептеудің салдары. 
Бізге бірнеше жүйелік элементті 
қамтитын саланы терең реформа-
лау қажет.

Мемлекеттік қызметтердің та-
риф  теріне қатысты Қасым-Жомарт 
Тоқаев ресурстарды есепке алу жəне 
деректерді онлайн беру жүйе сін 
енгізуді тапсырды. Оның ай туынша, 
тарифтердің көтерілуі тұтыну-
шыларды мақсатты субсидия лаумен 
қатар жүруі керек. Бұл үде рісті ба-
рынша жеңілдету жəне авто мат-
тандыру қажет. Үкімет елдің ком-
муналдық-энергетикалық инфра-
құрылымын қалпына келтіру жəне 
дамыту шаралары кешенін əзірлеуге 
тиіс. Қалаларды абаттандыруға, 
олардың ластануымен күресуге 
əкімдер де белсене араласуы керек.

Бибігүл ЖЕКСЕНБАЙ,
Сенат депутаты

Сапа мен нәтиженің
басымдығы

Біз мемлекеттік қызметтерді 
цифрландыруды, банк сала-
сын дағы жетістіктерімізді мақ-
тан тұтамыз, шетелдіктерге 
банк картасын немесе жүр-
гізу ші куəлігін алудың қарапа-
йым дылығымен мақтанамыз. 
Алайда көп салада толыққан-
ды цифрлық трансформация 
жүргізілген жоқ. 

Бюджеттік жəне фискалдық 
үдерістерді толығымен цифр-
ландыру оларды барынша 
ашық, мейлінше бюрокра-
тия дан арылтуға жол аша-
ды. Бюджет кодексінің жо-
басы жəне Салық кодексін 
талқылау тə жірибесі үдеріс-
терді  то лық цифрланды-
ру сыбайлас жемқорлық 
тəуекелдерi, тен дерлер өткiзу 
кезiнде заң бұзушылықтар, 
əдiлетсiз салық салу секілді 

көптеген мəселені жоюға 
көмектесетінін көрсеттi. 

Сыбайлас жемқорлық, 
салынған инвестиция тиімді-
лігінің төмендігі, жоспарлы 
көрсеткіштерге қол жеткізе 
алмау, əсіресе цифрланды-
ру деңгейі мардымсыз ауыл 
шаруашылығы, суды пайдала-
ну жəне экология, энергетика 
салаларында жиі болатынын 
көріп отырмыз.

Президент ауыл шаруашы-
лығын субсидиялауға бюд-
жеттен қомақты қаражат бөлу 
жос парланып отырғанын айт-
ты. Дегенмен, бұл ақша қара-
ба йыр субсидияларға, мысалы, 
жанармай сатып алуға емес, 
осы отынды үнемдеуге мүм-
кіндік беретін технология-
ларды енгізуді субсидиялауға 
жұмсалуы керек. Министрлікке 

отандық инновацияларды, 
жаңа, серпінді технология-
ларды енгізу үшін өз саласы-
на субсидия бөлу мүмкіндігін 
беру қажет. Бұл экономикаға 
жаңа серпін беріп, елдегі ғы-
лымды коммерцияландыру 
үдеріс терін алға жылжытады.

Үкіметтің кеңейтілген оты-
рысында Президент атап өткен 
мін дет терден экономиканы ке -
шен  ді түрде ырықтандыру үшін 
жү  йелі шаралар қабылдау, эко -
но ми  каны цифрландыру ісін 
жал ға стыру жəне жасанды 
ин  теллект технологиясын кеңі -
нен қолдануға басымдық бе  ріл-
генін аңғардық. Өйткені қа ра -
пайым ха лықтың табысын арт  -
тыру жəне ұлттық байлықты 
əділ бөлу ге қол жеткізуге осы 
іс-ша   ра лар арқылы жете ала-
мыз. Бұл – экономикамызды 
жаңа дең   гейге көтеріп, шикі-
зат тəуел ді  лі  гі нен арылтатын 
маңызды құрал. 

Еркін �БІЛ,
Мәжіліс депутаты

Цифрлану – озық елдің 
өлшемі

––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
Мемлекет басшысы әлемдегі күрделі жағдайды еске салды. Ыр ға-
лып-жырғалып жүретін кезең емес, ширақ қимылдап, шұғыл шешім 
қабылдап, нәтижеге жұмыс істейтін уақыт келгенін баса айтты.  
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

–––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
Президент Қасым-Жомарт Тоқаев Үкіметтің кеңейтілген 
отырысында цифрлық Қазақстан туралы жүйелі ой айтты. 
Ал цифр ланудың басты мақсаты – бәсекеге қабілеттілікті 
арттыру.  
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
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(Соңы. Басы 1, 2-3-беттерде)

Енді автокөлік құрастырудың анағұр-
лым күрделі деңгейіне біртін деп көшу ке-
рек. Елімізде өңдеу өнер кəсібінің басқа да 
болашағы зор сала ларын  дамытқан жөн. 
Сондай-ақ ішкі на рықтың сұранысын 
толық өте ген нен кейін бизнесті экспортқа 
шығуға бағыттау қажет. Мұндай қадам 
кəсіп кер леріміздің бəсекеге қабілеті 
жоғары екенін  көрсететін болады. 
Нақты секторды ұзақ мерзімге арналған 
қаржымен қамтамасыз ету – өнеркəсіп 
саласын қарқынды дамытудың негізгі 
шарты. Бірыңғай жинақтаушы зейнетақы 
қорының активтерін тиімді пайдала-
ну – осы мəселені шешудің бір амалы. 
Бұл ретте əрине, міндетті түрде  зей-
нет ақы жинағының сақталуын қам-
тамасыз ету керек. Сондықтан экономи-
каны əртараптандыруға жəне индус-
трияландыруға ықпал ететін жобаларды 
мұқият іріктеу қажет», деді Қ.Тоқаев.

Бұдан бөлек, экономикалық айна лымға 
түсетін зейнетақы активтерін тек нарық 
талаптарына сай қолдану керегін атап өтті. 
Бұл мəселеде салымшылар алдындағы 
жауапкершілік өте жоғары. Қажет болса, 
Үкімет бірыңғай зейнетақы салымдары 
есебінен жүзеге асырылатын жобалардың 
пайыздық өсімін субсидиялауға тиіс.

«Осы маңызды жұмысқа квазимем-
лекеттік құрылымдар сияқты делдал-
дарды қолдан жасаудың қажеті жоқ. 
Мұндай жағдай бұрын талай рет болған. 
Бұл іске тиісті сараптама жасай алатын 
жəне қажетті инфрақұрылымы бар екінші 
деңгейдегі банктерді белсенді түрде тар-
ту керек.  Банктерді экономиканың нақты 
секторына қаржы құюға ынталандыру ке-
рек. Үкімет пен Ұлттық банк өзара тығыз 
ынтымақтасып, бұл жұмысты бірлесе 
жүргізуге тиіс. Жалпы, Ұлттық банк ин-
фляция үдерісі мен экономиканың өсі мін 
бақылап отыруды көздейтін тиімді жал-
пы мемлекеттік саясатты ұстануы керек.

Алтыншы мəселе. Агроөнеркəсіп 
кешенін дамыту жəне су ресурста-
рын үнемдеп пайдалану өте маңызды. 
Ауыл шаруашылығының дамуын те-
жеп тұрған кедергілерді бəріміз біле міз. 
Басты түйткіл – жылдар бойы қажет ті 
қаржының жеткілікті бөлінбеуі. Инвес-
тицияның тапшылығы техниканың 
тозуы на, егіннің бітік жəне еңбектің 
өнімді болмауына əкеп соқтырады. Сон-
дықтан ауыл шаруашылығына бөлі нетін 
қаржыны барынша, тіпті мүм кіндік бол-
са, екі есе арттыру қажет. Оған бюджет-
тен ғана емес, басқа да қар жы көздерінен, 
соның ішінде екінші деңгей дегі банктер-
ден қаражат тартқан жөн.

Көктемгі егіс науқанына жəне күзгі 
жиын-терінге жеңілдікпен берілетін 
несиені 1,5 триллион теңгеге дейін 
арт тыру керек. Ал инвестициялық 
жоба ларға бөлінетін жеңілдетілген не-
сиені 800 миллиард теңгеге жеткізу 
қажет. Жеңілдікпен лизинг беруге жыл 
сайын кемінде 450 миллиард теңге 
бөлінуге тиіс. Сонда  əр жыл сайын ауыл 
шаруашылығы техникасының 10 пайы-
зы жаңарып отырады. Бұл шаралар ауыл 
шаруашылығының жалпы өнімін 2 есе 
арттыруға жол ашады», деді Президент.

Сондай-ақ Мемлекет басшысы мине-
ралды тыңайтқыш себуді ғылыми негізі 
бар қажеттіліктің тым болмағанда жар-
тысына жеткізуге мүмкіндік беретінін 
атап өтті. Бір гектар жерден 10 цент-
нер өнім алу – еліміз үшін мақтанатын 
көрсеткіш емес. Демек, Қазақстандағы 
кəсіпорындарда сапалы тыңайтқыштар 
өндірілгенімен, агрохимия саласында 
мүлде жұмыс істелмейді.

«Мен былтырғы Жолдауымда осы 
салаға қатысты нақты тапсырма бер-
дім. Үш жыл ішінде агроөнеркəсіп сала-
сындағы өңделген өнімнің үлесін 70 
пайызға жеткізу туралы міндет қойылды. 
Бұл бағытта ауыз толтырып айтарлықтай 
жұмыс істеліп жатқан жоқ. Қазіргі таңда 
тек шикізат өндірісіне сеніп отыруға 
болмайды. Ауыл шаруашылығы өнімін 
өңдеумен белсенді түрде айналысу ке-
рек. Үкімет осы мəселеге айрықша назар 
аударуға тиіс. Ауыл шаруашылығымен 
шұғыл  да нам деушілердің санын мейлін-
ше көбей ту керек. Дақыл түрін көбейтіп, 
егін нің шығымын арттырып жатқан ди-
қан дарға жан-жақты қолдау көрсеткен 
жөн.

Сондай-ақ бірыңғай жер салығын 
қолдану мəселесін қайта қарастыру 
қажет. Себебі іс жүзіне келгенде, біраз 
түйткілдер бар. Негізгі талап – салық 
төлеуді жеңілдету ғана емес. Ең басты-
сы, шаруалар жерді тиімді пайдаланып, 
барынша мол өнім беруге ұмтылуы керек. 
Мемлекеттік қолдау шараларын «бір те-
резе» қағидасымен жүзеге асыру қажет, 
яғни салалық қаржы институттарының 
қызметін бір жерге біріктірген жөн. 
Аграрлық несие корпорациясының 
əлеуетін арттырып, оған əкімдіктердің 
ауыл шаруашылығын субсидиялау 
құзыретін беру қажет. Ол үшін агро-
өнеркəсіп кешені субъектілеріне жеңіл-
детілген несие жəне субсидия беру 
қызметтерін бірыңғай цифрлық платфор-
маға біріктіру керек.

Жалпы, агроөнеркəсіп кешеніне 
ауқымды реформа жасалуға тиіс. 
Нақты айтқанда, жаңа технологияларды 
енгізіп, жерді жəне басқа ресурстарды 
ұтымды пайдаланып, жеңілдіктер мен 
субсидиялардың тиімділігін арттыру 
қажет. Мұның бəрі түптеп келгенде, ауыл 
шаруашылығындағы еңбектің өнімділігін 
арттырады, яғни нақты нəтиже береді», 
деді Қ.Тоқаев.

Су мәселесі қашан 
шешіледі?

Бұдан кейін Мемлекет басшысы су 
мəселесіне тоқталды. Судың қолже тімді 
болуы – агроөнеркəсіп кешені нің тұ рақ-
ты дамуына тікелей ықпал ететін ма ңыз-
ды фактор. Былтыр Жамбыл облы сы ның 
диқандары су тапшы лығынан қат  ты зардап 
шекті. Президент биыл да құрғақ шылық 
болуы мүмкін екенін атап өтті.

«Арнайы құрылған Су ресурстары 
жəне ирригация министрлігінің жұмысы 
əзірге ойдағыдай нəтиже берген жоқ. 
Көрші мемлекеттер су тапшылығын 
жою үшін нақты мақсат қойып, белсенді 
жұмыс істеп жатыр. Ал бізде болса, 
су ресурстарын басқару жүйесін да-
мыту тұжырымдамасы тек жақында  
қабылданды. Бұл құжат тым ұзақ тал-
қыланды. Ашығын айту керек, жағдай 
өте күрделі. Мысалы, еліміздегі суарма-
лы жердің 13 пайызында ғана су үнемдеу 
технологиясы бар.

Əсіресе, Түркістан жəне Қызылорда 
облыстарындағы жағдай мүшкіл, құр-
ғақшылық қаупі аса жоғары. Соған 
қарамастан, осы аймақтарда тиісті жұмыс 
жүргізіліп жатқан жоқ. Сондықтан суды 
көп қажет ететін дақылдарды азайтып, 
құрғақшылыққа төзімді дақылдарды 
көбейту керек, су үнемдейтін техноло-
гияны енгізу қажет. Ахуалды жақсарту 
үшін батыл əрекет жасау керек.

Ең алдымен, су үнемдеу технологиясын 
кең ауқымда енгізген жөн. Шыны керек, біз 

суды тым орынсыз жұмсаймыз. «Судың да 
сұрауы бар». Бүкіл ел болып суды үнемдеп 
пайдалану мəдениетін қалыптастыруымыз 
керек. Көрші мемлекеттердің тəжірибесін 
зерттеп, тиімді тұстарын алу қажет. Елді су-
мен қамтамасыз ету – аса маңызды міндет, 
ұлттық қауіпсіздік мəселесі деу ге болады. 
Өнеркəсіпте, агросекторда, ком муналдық 
шаруашылықта, жалпы, бар лық салада 
суды тиімді пайдалану мəсе лесіне ерекше 
мəн беру қажет», деді Қ.Тоқаев.

Жетінші бағыт ретінде Президент 
коммуналдық-энергетикалық секторды 
жаңғырту жұмыстарын жеделдетуді атап 
өтті. Мемлекет басшысының айтуын ша, 
елді мекендердің тыныс-тіршілігіне қа-
жетті барлық жүйе үздіксіз жұмыс іс теуін 
қамтамасыз ету маңызды. Бұл – Үкімет пен 
əкімдіктердің негізгі міндетінің бірі. 

«Алайда жыл сайын жылыту маусы-
мында сол бір проблемалар қайталана 
береді. Мемлекеттік органдар қателіктер 
мен олқылықтардан сабақ алмайды. 
Соның кесірінен осы сала қазіргі мүшкіл 
халге жетіп отыр. Алматыдағы екінші 
жылу электр орталығындағы бу-газ 
қондырғысының құрылысы созылып 
кетті. Екібастұздағы бірінші ГРЭС-тің 
энергоблогін қалпына келтіре алмай 
жүргенімізге он жылдан асты (2012 жыл-
дан бері). Сондай-ақ Екібастұздағы екінші 
ГРЭС-ті кеңейту жəне күрделі жөндеу 
жобасы уақтылы жүзеге асырылмай жа-
тыр. Үкімет ең алдымен, биыл апатты 
жағдайдағы 19 жылу орталығын жаңғырту 
жұмыстарын аяқтауға тиіс. Сонымен қатар 
қуаты 700 мегаваттан асатын қосымша қуат 
көзімен қамтамасыз ету керек. Белгіленген 
мерзімді шегеруге болмайды. 

Жалпы, еліміз электр, жылу, су өндіру 
жəне жеткізу қуатының тапшылығын 
сезініп отырғаны жасырын емес. Балқаш 
жылу электр орталығы құрылысының 
аяқталмай қалуы, табиғи монополия 
субъектілерінің ашық жұмыс істемеуі, 
сондай-ақ тарифтердің өсімін қолдан 

тежеу – осының бəрі кезінде жіберілген 
қателіктердің салдары. Салаға түбегейлі 
реформа жүргізген жөн. Ол үшін жүйелі 
жұмыс атқару қажет.

Ең алдымен, тарифтер ұзақ мерзімге 
белгіленуі керек. Бұл межелі уақыт 
ішінде салынған инвестицияны ақтап, 
инфрақұрылым нысандарын тиісті 
қалыпта сақтауға мүмкіндік береді. 
Табиғи монополия субъектілеріне 
тарифті белгілі бір табыс нормасына 
сай есептеп, бекітуге рұқсат беру қажет. 
Тиімді бақылау жүргізу аса маңызды. 
Мұны осы саладағы бүкіл үдерісті толық 
цифрландыру арқылы ғана қамтамасыз 
етуге болады», деді Қ.Тоқаев.

Президент ресурстарды есептеу 
жəне деректерді онлайн режімде беру 
жүйесін енгізудің маңызына тоқталды. 
Оның пайымдауынша, тарифтерді өсіру 
тұтынушыларға атаулы субсидия беру 
ісімен қатар жүруге тиіс. Бұл үдерісті 
барынша жеңілдетіп, автоматтанды-
руды, Үкіметке елдің коммуналдық-
энергетикалық инфрақұрылым нысанда-
рын қайта қалпына келтіріп, дамыту үшін 
нақты кешенді шаралар əзірлеуді тапсырды. 

«Сонымен қатар əкімдер қаланы 
абаттандыру жұмыстарын белсенді 
қолға алып, оның ластануына жол 
бермеуі қажет. Ең алдымен, ірі қалаларда 
қатты тұрмыстық қалдықтарды қайта 
өңдейтін зауыттар салу керек. Ол үшін 
инвестор тарту маңызды. Сондай-ақ 
көгалдандыру ісімен айналысу қажет. 
Қазір бұл жұмыс ойдағыдай жүргізілмей 
жатыр. Электр қуаты, жылу, су, жал-
пы тиімді коммуналдық шаруашылық 
– бас ты игілігіміз. Оның қолжетімді бо-
луы халықтың тұрмыс сапасына тікелей 
əсер етеді. Бұл – саладағы қордаланған 
барлық мəселені кезең-кезеңімен шешуге 
мүмкіндік беретін маңызды əрі кешенді 
реформа.

Сегізінші, еліміздің көлік-логисти-
калық əлеуетін арттыру үшін белсенді 
жұмыс істеу қажет. Қазақстанды Еуразия-
ның толыққанды көлік-логистикалық 
жəне транзиттік хабына айналдыру – ал-
дымызда тұрған стратегиялық міндет. Осы 
міндетті іске асыру үшін Көлік министр-
лігі құрылды. Сондықтан министрлік  
осы саладағы өзекті мəселелер бойынша 
шұғыл жəне тиімді шешімдер қабылдауы 
керек. Нақты нəтиже күтемін.

Биыл бірінші жартыжылдықта темір-
жол саласындағы өзекті мəселе лерді 
шешу жолдарын қамтитын Бағдар лама-
лық құжатты қабылдау қажет. Мəсе ле 
аз емес. Атап айтқанда, вагондар ды жа-
ңарту жұмысын тездету керек. Кон тей-
нерлердің тапшылығын жою қажет. Ма-
гистралды желілерді кеңейтуге қатысты 
барлық жобаны жүзеге асыру қажет (2028 
жылға қарай 1,3 мың шақырым). Жалпы, 
теміржол саласын қарқынды түрде цифр-
ландыру керек. Бұл қадам оның тиімділігі 
мен өнімділігін едəуір арттыруға, бюджет 
қаражатын үнемдеуге мүмкіндік береді», 
деді Қ.Тоқаев.

Сағызша созылған жол 
құрылысы

Бұдан кейін Президент автожол 
мəселесіне тоқталды. Еліміз үшін айрықша 

ОҚИҒАҒА ОРАЙЛАС ОЙ

«Ауыл шаруашылығына бөлі-
нетін қаржыны барынша, тіпті 
мүмкіндік болса, екі есе арттыру 
қажет. Оған бюджеттен ғана емес, 
басқа да қаржы көздерінен, соның 
ішінде екінші деңгейлі банктерден 
қаражат тартқан жөн. Көктемгі 
егіс науқанына жəне күзгі жиын-
терінге жеңілдікпен берілетін 
несиені 1,5 триллион теңгеге дейін 
арттыру керек. Ал инвестициялық 
жобаларға бөлінетін жеңілдетілген 
несиені 800 миллиард теңгеге 
жеткізу қажет. Жеңілдікпен ли-
зинг беруге жыл сайын кемінде 
450 миллиард теңге бөлінуге 
тиіс. Сонда əр жыл сайын ауыл 
шаруашылығы техникасының 10 
пайызы жаңарып отырады», деді 
Мемлекет басшысы. 

Бұны ауыл шаруашылығы са-
ласына үлкен қолдау деп білемін. 
Сонымен бірге, Президент салаға 

мемлекеттік қолдауды «бір те-
резе» қағидасы арқылы жүзеге 
асырып,  профилдік  қаржы 
институттарының қызметтерін 
біріктіру қажеттігін айтты. Сол 
мақсатта жеңілдікпен несиелендіру 
мен субсидиялауды бір цифрлық 
платформаның шеңберінде 
біріктіру қажет екендігін атап 
өтті. Бұл ұсыныс бүгінде өте өзекті 
жəне «Ауыл» партиясы көптен 
бері көтеріп жүрген «Агробанк» 
құру жөніндегі мəселемен үндес.  

Бүгінде елімізде агроөнеркəсіп 
кешенін «Бəйтерек» холдингінің 
еншілес құрылымдары «Аграр-
лық несие корпорациясы» мен 
«ҚазАгроҚаржы» қаржы лан-
дырады. Шаруалар көбіне осы 
ұйым дар арасында сабылып, 
көктемгі егін жəне күзгі жиын 
кезіндегі алтын уақыттарын 
қаржы ландыру мəселесін шешу 

үшін сарп етеді. Ал осы мəселе-
лерді шешуде «Агробанк» сын-
ды бір ғана мекеменің төңірегіне 
шоғыр ландырылса, Президент 
айтқан «бір терезе» қағидаты 
оңтайлы жүзеге асқан болар еді. 
Біз «Ауыл» партиясы «Агробанк» 
құру бойынша ұстанымымызды 
бұған дейінгі Үкіметке ашық жет-
кізген болатынбыз. Жаңа Үкіметке 
де ұсынатын боламыз. Бұл – тек 
біздің ғана сая си амбициямыз 
емес, мыңдаған фермердің тілегі.

«Ауыл» партиясының негізгі 
мақсат-міндеті – ауыл шаруа-
шылығы мен ауылдық елді мекен-
д ерді дамытуға бағытталған. Сон-
дықтан да Мемлекет басшысының 
Үкімет алдына қойған тапсырма-
ларын толық қолдайды. Өйткені 
Президенттің жаңа Үкіметке 
белгілеп берген бағыты айқын, 
бағдары нық, талап-тапсырмалары 
да нақты болып отыр.

Серік ЕГІЗБАЕВ, 
«Ауыл» партиясының 

т�рағасы, Мәжіліс депутаты, 
партия фракциясының 

жетекшісі 

44 жастағы Премьер-министр 
Олжас Бектенов бұл мəселені 
шеше ала ма деген алаң көңіл 
бар. Мен саясаттанушы ретінде 
мəселе жаста емес, табандылықта 
дер едім. Тарихқа көз салсақ, 
Тұрар Рысқұлов жиырмадан 
асқан шағында Мəскеуде Халық 
комиссариаты төрағасының 
орынбасары болды.      

Көп нəрсе Премьер-ми нистр-
дің ғана емес, Үкімет құра мы-
ның табандылығына да байла-
нысты. Қай жерге қарасаң да 
проблемалар бар. 

Тіпті Мемлекет басшысы 
Қасым-Жомарт Тоқаев шенеу-
ніктерде бастама жетіспейтінін, 
жауапкершілікті өз мойнына 
алып, шешім қабылдаудан қор-
қатынын айтты. Алда шеші мін 
күтіп тұрған мəселе көп. Прези-
дент сөзден іске көшу керектігін 
бұл жолы тағы да ескертті. 

Ал мен кəсіпкер ретінде Үкі мет 

құрамындағы өзгеріс терге назар 
аудардым.  Қаржы жəне Ұлттық 
экономика министрлігі басына 
бұрын осы саладан өткен, тəжірибе 
жинаған білікті мамандар келді. 
Билік пен қоғам арасында сындар-
ды сұхбат болған кезде ғана қоғам 
алға жылжиды. Дəл қазір салық 
деңгейіне қатысты өзгерістерге 
көңілі толмайтындар көп. Бұл 
мəселе жаңа Үкімет құрамында оң 
шешімін табады деп үміттенемін. 
Себебі елдің қазынасын тек 
салықпен емес, басқа жолдармен 
де толтыруға болады. Заң түзулен-
се, нарық делдалдардан таза бо-
лады, бизнес өседі, қанатын жая-
ды, кеңейеді. Біз бюджет түсімін 
салықпен емес, ШОБ қатарын 
көбейту арқылы арттыруға да 
басымдық беруіміз керек. 

 Мемлекет басшысы көлеңкелі 
экономиканы азайту жүйесін 
жетілдіру бойынша жұмыс 
істеуіміз ке рек тігін, егер дұрыс 

басқару құ рылмаса, ең озық салық 
саяса ты да тиімсіз бо ла ты нын айт-
ты. Бизнес сегмен тін де көштің 
бағы ты түзу болса, көлең келі 
эконо ми ка ның да үлесі азаяды.  

Үк імет  басына  келген 
Премьер-министр Олжас Бек-
тенов тің негізгі міндеттері бар-
лық министрлік пен  мемле-
кеттік органның қызме тіне қатаң 
бақылауды жүзеге асыру, сондай-
ақ мемлекет тік аппараттағы сы-
байлас жем қорлықпен күрес жұ-
мысын күшейту, ірі бизнестің 
өзара əрекеттесуімен байланысты 
болады деп ойлаймыз. 

Экономикалық үде ріст ерді 
басқару реформа лар  дың барысы-
на жауап беретін  вице-премьер-
лер институтын қа лып  тастыратын 
кез келді деп санаймын. Осы 
инс  титутқа  мемлекеттік бағ дар -
ла маларға бөлінген қаржы емес, 
түрлі жобаларға бөлінген қар жы-
ны бақылау құзыреті берілуі керек. 

Махамбет АСАБАЕВ, 
кәсіпкер  

АЛМАТЫ

Ауыл шаруашылығы саласындағы 
ауқымды міндеттер

Көлеңкелі экономикамен күресті 
күшейткен жөн

––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
Кеше Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев Үкіметтің 
кеңейтілген отырысында елімізде қор да ланған мәселелерді шешу 
жолдарын атап к�рсетті. Президент басымдық беріп, с�з еткен 
тақырыптар арасын да отандық агро�неркәсіп кешені мен су ресурс-
тары саласы да бар.  
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

–––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
Елімізде шешімін күтіп, қордаланып қалған мәселе к�п. 
Олардың кейбірі тіпті мемлекеттің дамуына кедергі келтіре 
бастағаны сезіліп жатыр.  
–––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

Қасым-Жомарт ТОҚАЕВ:

Жұмыс тәсілін түбегейлі 



8 АҚПАН 2024 ЖЫЛ 5

маңызды «Астана-Балқаш-Алматы» тас-
жолы əлі күнге дейін жөнделіп бітпегенін 
атап өтті. Құрылыс 2017 жылдан бері 
жүріп жатыр. Республикалық маңызы 
бар «Атырау-Астрахань», «Ақтөбе-Қан-
дыағаш», «Талдықорған-Өскемен» жол-
дарының жөнделіп жатқанына да 5 жыл-
дан асты. 

«Биыл осы жұмыстар біржола аяқ-
талуға тиіс. Бұл жерде бірнеше мəсе лені 
ескеру қажет. Қалыптасқан тəжірибеге 
қарасақ, республикалық маңызы бар 
жолдардың тендерін көп жағдайда 
тек шетел компаниялары ұтып алады. 
Мұндай жобаларға қолынан іс келетін, 
тиісті техникамен жабдықталған өз кəсіп-
орындарымызды тарту керек. Сонымен 
қатар жол құрылысына қажетті техника-
ны елімізде шығару жолдарын дамытып, 
өзіміздің дайын өнімді пайдалану керек. 
Жалпы, жол мəселесіне келгенде бір ғана 
мақсат болуға тиіс. Республикалық не-
месе аймақтық жол болсын, еліміздегі 
жолдың бəрі сапалы болуы керек. Əзірге 
жағдай мəз емес.

Тоғызыншы, экономиканы цифрлан-
дыру ісін жалғастыру жəне жасанды 
интеллект технологиясын кеңінен қол-
дану аса маңызды. Біз мемлекеттік жəне 
қаржы қызметтерін цифрландыру ісінде 
айтарлықтай табысқа қол жеткіздік. 
Мəселен, 2023 жылдың қорытындысы 
бойынша қолма-қол ақшасыз төлем үлесі 
88 пайызға жетті. 2020 жылға дейін бұл 
көрсеткіш 50 пайыздан аспаған еді. Небəрі 
төрт жылдың ішінде Қазақстанда қаржы 
технологиясы қарқынды дамыды. Бұл 
жетістік экономиканың басқа салаларына 
да үлгі болуға тиіс. Оларды да цифрлан-
дыру ісін қолға алатын кез келді.

Əр министрлікте өз саласына цифр-
лық өзгеріс жасау картасы болуы қажет 
(Сингапур тəжірибесі бойынша). Мұндай 
картада министрліктерге қарасты сала-
ларға алдағы бес жыл ішін де қандай 
техно логияның жаппай ен гізілетіні тура-
лы көзқарас толық көрініс табуға тиіс», 
деді Қ.Тоқаев.

Келесі кезекте жасанды интеллектіні 
дамытуға баса назар аудару қажетіне 
екпін берді. Сарапшылардың бағалауын-
ша, 2026 жылға қарай əлемдегі кəсіпорын-
дардың 80 пайыздан астамы жасанды ин-
теллект құралдарын қолданады (бүгінде 
бұл көрсеткіш 5 пайызға да жетпейді).

«Медицина, білім беру, креативті 
индустрия салаларында жаһандық 
өзгерістер болып жатыр. Біз бұған 
қазірдің өзінде куə болып отырмыз. 
Нақты айтқанда, жасанды интеллекті 
арқылы  біз  экономикамызды қарқынды 
түрде дамытамыз, сондай-ақ елімізде 
ең үздік инновацияларды қолданамыз. 
Ол үшін жұмысты түбірінен бастауы-
мыз керек, яғни институционалдық орта 
қалыптастыру керек.

Жасанды интеллектінің негізгі арқауы 
– мəліметтер, деректер. Алайда бұл 
жерде мəселенің екі жағы бар екенін 
ескеру қажет, бір жағынан, мəліметтер 
көпке қолжетімді болуы керек, екінші 
жағынан, қауіпсіздік, жеке мəліметтерге 
қол сұқпау, мəліметтердің сапалы бо-
луын қамтамасыз ету мəселесі бар. Үкімет 
87 мемлекеттік мəліметтер базасынан 

құралатын дерекқор  қалыптастырды. 
Алайда жасанды интеллектінің озық 
үлгілерін жасау үшін мұның өзі аздық 
етеді. Сондықтан мемлекеттік жəне ком-
мерциялық сектордағы иесі нақтыланбаған 
деректерді жинақтай берген жөн.

Сондай-ақ деректерді басқару жүйе-
сінің бірыңғай архитектурасын енгізген 
дұрыс. Біз қуаты күшті суперкомпью-
тер құ руға кірістік. Ол ғалымдарға ғана 
емес, сонымен қатар  біздің нарықта жұ-
мыс істейтін түрлі компанияларға да қол-
жетімді болады. Бұл қадам «ауқымды 
дерек терді» кеңінен қолдануға тың серпін 
беретініне сенімдімін. Кейінгі жылда-
ры ғылым саласына  бөлінетін қаржы 
айтарлықтай көбейді. Соның арқасында 
министрліктер зерттеу институттарымен 
бірлесе отырып, жасанды интеллектіні өз 
сала сында қолдануға мүмкіндік беретін 
жо ба ларды ұсына алады. Əрине, ең алды-
мен, білікті кадрлар қажет. Үкімет осы 
сала бойынша озық білім беру бағдар-
ламаларын əзірлеуге тиіс», деді Қ.Тоқаев.

Бұдан бөлек, шетелдің белгілі ма-
мандарын тарту үшін «Digital Nomad 
Residency» арнайы бағдарламасын іске 
қосуды тапсырды. Елімізді əлемдегі 
«цифрлық көшпенділердің ордасына» 
айналдырудың маңызына тоқталды. 
Осылайша, Қазақстан заманның ағымы-
нан қалмау керек. Цифрлық технология-
ны неғұрлым жедел əрі тиімді пайдалан-
са, еліміздің даму қарқыны да соғұрлым 
табысты болмақ.

Әлеуметтік жағдай 
жақсаруға тиіс

«Оныншы, əлеуметтік салаға айрық-
ша назар аударған жөн. Реформа жүр-
гіз ген кезде əлеуметтік көмектің кімге 
жəне қалай берілетінін түгел қайта қарау 
қажет. Яғни бөлінген қаржыны барынша 
тиімді жұмсап, оны шын мəнінде көмекке 
мұқтаж адамға беру керек. Қазіргі таң-
да төрт жарым миллионға жуық адам 

мемлекеттен əлеуметтік көмек алады. 
Бұл – шамамен еліміздің əрбір бесінші 
тұрғыны деген сөз. Басым көпшілігі – 
еңбекке жарамды азаматтар.

Халыққа əлеуметтік көмек береміз 
деп, біз, шыны керек, қоғамда масылдық 
психологияға жол бердік. Өркениетті 
ел боламыз десек, мұндай жағымсыз 
үдеріске тосқауыл қоюымыз керек. 
Тұратын үйі, тіпті, астында қымбат 
көлігі бар азаматтарға емес, көмекке зəру 
адамдарға  көмек берілуі қажет. Жалпы, 
азаматтарға əлеуметтік қолдау көрсету 
жүйесін қайта қараған жөн. Себебі 
мемлекеттен көмек алу үшін  табысын 
əдейі азайтып көрсететін адамдар бар. 
Əлеуметтік көмекті кімге беру қажеттігі 
адамның кірісіне емес, шығысына қарап 
анықталуға тиіс. Бұл мəселеде бір нақты 
шешім қабылдау қажет.

Азаматтарды еңбекпен қамту – 
халықты əлеуметтік тұрғыдан қорғаудың 
маңызды бағыты. Қазір Еңбекпен қамту 
орталықтары жаңғыртылып жатыр. Осы 
жұмысты уақтылы аяқтау қажет. Оларға 
нақты нəтижесіне қарай, яғни жұмысқа 
орналасқан адам санына байланысты 
ақы төлеген жөн. Үкімет барлық амал-
тəсілді зерделеп, халыққа əлеуметтік 
көмек көрсетудің жаңа кешенді үлгісін 
ұсынуы керек», деді Қ.Тоқаев.

Президенттің айтуынша, еліміздің 
барлық азаматына  бірдей жағдай жасап, 
шын мəнінде көмекке мұқтаж адамдарға 
жəрдем беру – əлеуметтік мемлекеттің 
басты міндеті. Қазір мемлекет бюджетінің 
жар тысынан көбі  əлеуметтік салаға бөлі-
ніп жатыр. Кейінгі жылдары əлеу меттік 
саладағы инфрақұрылымды дамыту үшін 
біраз жұмыс атқарылды. 

«Əлеуметтік сала мамандарының, 
əсіресе педагогтер мен медицина қыз-
меткерлерінің беделін арттыруға баса мəн 
берілді. Енді азаматтарға көрсетілетін 
қызметтің сапасын жақсарту қажет. Бұл 
– ең алдымен, денсаулық сақтау саласына 

қатысты мəселе. Міндетті əлеуметтік 
медициналық сақтандыру жүйесінің іске 
қосылғанына бес жыл болды. Содан бері 
бұл саланың бюджеті 2 есе артты. Биыл 2,6 
трлн теңге бөлінеді. Алайда медициналық 
көмектің сапасы айтар лықтай жақсарды 
деп  айтуға болмайды. Көптеген қызмет 
əлі де қолжетімді емес.

Бұдан бөлек, көп жағдайда ресурстар 
тиімсіз жұмсалады. Салдарынан бұл салаға 
қосымша қаржы бөліп, бюджетке салмақ 
салуға тура келеді. Үкімет медициналық 
сақтандыру жүйесінің қызметін қатаң 
бақылауға алуы керек. Бұл жүйе қарапайым 
əрі түсінікті болуға тиіс.

Медициналық көмектің бірыңғай топ-
тамасын қалыптастыру қажет. Мем ле кет 
кепілдік беретін медициналық қыз мет 
оның базалық бөлігі болуға тиіс. Келе-
сі бөлігі жұмыс берушілер мен аза мат-
тардың жарналарынан құралатын сақ-
тан дыру қаражаты есебінен жасақ талуы 
керек. Жергілікті атқарушы органдар дың 
жауапкершілігін арттырған жөн. Əлеу-
меттік жағынан осал топтағы кейбір аза-
маттар үшін медициналық сақтан дыру 
жүйесіне аударылатын төлемдер жер гілікті 
бюджеттен бөлінуге тиіс», деді Қ.Тоқаев.

Сонымен қатар медицина инфрақұ-
рылымын дамыту – өте маңызды міндет 
екенін жеткізді. «Ауылда денсаулық 
сақтауды жаңғырту» ұлттық жобасы бо-
йынша 655 нысан салу жоспарланғанын, 
іс жүзінде соның тек 85-і ашылғанын 
атап өтті.

«Мұның бəрі жұмыстың тиімсіз жүр-
гізіліп жатқанын көрсетеді. Жоба лық-
сметалық құжаттар тым баяу əзір ленді, 
құрылыс ұзаққа созылды немесе нысан-
дардың құны қымбаттап кетті деген се-
бептер айтылып жүр. Мұның қай-қай сысы 
да – құр сылтау. Басқа себебі жоқ деп ой-
лаймын. Қажет болса, министр де, əкім де 
кез келген мəселені шұғыл шеше алады. 
Демек сондай ниет болмай тұр деген сөз.

Сондай-ақ «Жайлы мектеп» ұлттық 

жобасымен жаңа форматтағы 369 мектеп 
салу жоспарланған. Мұнда техникалық 
құжаттар дер кезінде əзірленбеген, жер де 
уақытылы бөлінбеген. Оған қоса, отандық 
өндірушілердің көбі жаңа мектептердің 
құрылысына қатыса алмайтынын айтып, 
шағымданып жүр. Үкіметке, əкімдерге 
жəне «Самұрық-Қазына» қорына ұлттық 
жобаларды жүзеге асыруға кедергі болып 
жатқан барлық мəселені дереу шешуді 
тапсырамын.

Жалпы, өткен жыл еліміз үшін табыс-
ты болды деп айтуға болады. Əрине, 
шешімін таппаған өзекті мəселелер 
əлі де бар. Сондықтан, еліміздің са-
палы дамуы үшін тиісті шешімдерді 
қабылдауымыз қажет. Біз алдағы уақытта 
жаңа экономикалық бағдармен жүреміз 
десек, Үкімет жəне əкімдер жұмыс істеу 
тəсілін түбегейлі өзгертуге тиіс. Ұлттық 
экономиканы өркендету үшін жаңа идея-
лар жəне ұзақ мерзімге арналған жүйелі 
ұстаным қажет», деді Қ.Тоқаев.

Президент еліміздің даму қарқынын 
күшейтуге назар аударды. Оның айту-
ынша, экономиканы əртараптандырып, 
шетелден көбірек инвестиция тарту 
қажет. Үкіметтің басты міндеттерінің бірі 
– экономикалық қызмет субъектілерінің 
бəріне бірдей жағдай жасау. 

«Экономикаға жаңа серпін беру үшін 
Үкімет кəсіпкерлермен, инвесторлармен 
толыққанды серіктес ретінде тығыз бай-
ланыста жұмыс істеуі қажет. Мемлекеттік 
аппарат барынша тиімді жəне үйлесімді 
жұмыс істеуі керек. Қағазбастылық, 
көзбояу шылық дегенді доғару қажет. 
Осын дай жағымсыз үдерістердің кесірі нен 
жұрттың реформаға жəне Əділетті Қазақ-
станға деген сенімі азаяды. Жоғары дан 
тапсырма берілгенін, азаматтардан арыз 
түскенін немесе жағдайдың нашар лап 
кеткенін күтіп отырмау керек. Баста ма 
көтеріп, дербес жұмыс істей білу қажет.

Қазір бүкіл əлем аса күрделі тари-
хи кезеңде өмір сүріп жатыр. Осындай 
кезеңде мемлекеттердің көпжылдық 
даму бағдары айқындалады. Сондықтан, 
біз уақыт талабына сай болып, жылдам 
əрі батыл қимылдауымыз керек. Жалаң 
сөзге уақыт кетірмей, нақты əрекет жа-
сап, саяси жауапкершілік таныту қажет. 
Дəл қазіргі кезеңде əрбір күннің қадірін 
дұрыс түсініп, қолда бар мүмкіндікті 
дұрыс пайдалануымыз керек. Əйтпесе 
жаһандық бəсекеге ілесу қиын болады.

Табысқа жету үшін мемлекет пен 
қоғам ортақ мүдде жолында əрдайым 
бірге болуы керек. Біз өркениетті ұлт 
ретінде тек жарқын болашаққа ұмтылып, 
алға қарай қадам басуымыз қажет. Қазір 
Үкімет айрықша құзыретке ие болды. 
Осы мүмкіндікті дұрыс пайдалану керек. 
Шұғыл түрде тиісті шешімдерді қабылдау 
қажет. Мен бүгін бірқатар маңызды 
мəселеге тоқталдым. Əрине, басқа да 
өзекті мəселелер бар. Үкіметтің алдында 
тұрған міндеттер – өте маңызды. Дереу 
жұмысқа кірісу керек. Түптеп келгенде, 
экономиканың əр саласында түбегейлі ре-
формалар жасалуға тиіс», деді Қ.Тоқаев. 

Жиын соңында Премьер-министр 
Олжас Бектенов Мемлекет басшысының 
берген тапсырмалары орындалатынын 
жеткізді.

ОҚИҒАҒА ОРАЙЛАС ОЙ

САЯСАТ

Кейінг і  жылдары бізде 
қызық жағдай қалыптасты. 
Оны «Теңгебаев парадоксы» 
деп атар едім. Өте қарапайым 
түрде түсіндіріп кетейін. Біз 
өзіміз жинаған салықтан көп 
ақша жаратамыз. Осы жетпей 
жатқан айырмашылық бюджеттік 
тапшылық деп аталады. Ол ша-
мамен бір жылда 3,5-4 трлн 
теңге болып шығады. Үкімет 
оның 3 триллиондайын Ұлттық 
қордан алып, 1 трлн теңгесін 
облигациялар арқылы қарыз 
алып жүрген. Тура осы сцена-
рий жалғаса берсе, біріншіден,  
Ұлттық қорды толтыра алмай-
мыз. Ал егер мұнай бағасы түсіп 
кетсе, қорды тіпті азайта бас-
таймыз, екіншіден, қарыз өсіп 
жатыр. Оны жыл сайын төлеу 
көлемі көбейіп барады. Қазір бір 
жылда қарызды қайтаруға 1 трлн 

теңгеден астам ақша жұмсалады. 
Енді осы қауіпті тоқтату үшін 

қандай қадамдар ойластырыл-
ған еді? Жиналатын салықты 
көбейту. 

Əлихан Смайылов Үкіметі 
əрі-бері ойланып, жаңа салық 
кодексіне ҚҚС-ты 12%-дан 
16%-ға көбейту туралы өзгеріс 
енгіземіз деп шешкен. Сол кезде 
есептегенде қосымша 2,5 трлн 
теңге салық түседі делінді. Ұлт-
тық қордан алынатын ақшаны 
осы арқылы қысқарту көзделген 
болатын.

Бюджет шығындарын азай-
ту. Бұл ретте Үкімет шығынды 
азайту жолдарын таба алмады. 
Себебі шығынның 56 пайызы – 
əлеуметтік төлемдер.

ҚҚС-ты көтеру екі қатер 
əкеледі: Қазақстандағы ҚҚС 16 
пайыз болып кетсе, бізге келейін 

деп отырған инвестор ойынан 
айнып қалуы мүмкін. Ал елдегі 
ҚҚС төлеп жүргендер бизнесін 
бірнеше ЖШС-ға бөліп, мүлде 
ҚҚС-тан кетіп қалады.

Президент Үкіметтен тез 
жетістікке жету құралы – ҚҚС-
ты көбейту мүмкіндігін тартып 
алды. Себебі ол биыл дивиденд 
берсе де, ертең банкротқа апа-
рып соғу қаупі бар. Енді Үкімет 
тығырықтан жүйелі реформалар 
арқылы шығуға тиіс жəне ол 
бірден нəтиже бере қоймайды.

Жаңа экономикалық саясат-
тың негізгі ойы: ескі жолдар, 
үйреншікті қадамдар табыс 
əкелмейді. Бюрократия мен 
сыбайлас жемқорлық – басты 
жау. Қалыптасқан дүние мен 
көзқарасты мүлде өзгертіп, жаңа 
күтпеген қадам, реформа жасау-
дан қорықпау керек. Бүкіл елге 
серпін қажет. Па ра  доксты қалай 
шешеміз? Биыл дың басты сұрағы 
– осы.

Айбар ОЛЖАЕВ, 
сарапшы

«Теңгебаев парадоксын» 
қалай шешеміз?

––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
Мемлекет басшысының жаңа Үкіметке серпінді экономикалық 
саясатты жүзеге асыруға қатысты берген тапсырмалары – 
құлағы қылтиып келе жатқан экономикалық тоқырауды бол-
дырмауын ескерту сияқты к рінді.  
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

«Жалпы, өткен жылы эконо-
микамыз 5,1 пайызға өсті. Ең 
бастысы, еліміздің даму қар-
қыны бəсеңдеген жоқ. Алдыңғы 
Үкімет осы бағыт та біраз жұ-
мыс істеді. Кеше мен бұрын-
ғы Премьер-мини стр Əлихан 
Смайыловқа алғы сымды біл-
дірдім. Бірақ қазір жайба рақат 
отыруға болмайды, себебі ал-
дымызда ауқымды жұмыс тұр. 
Сондықтан Үкіметтің жұмы-
сына жаңа серпін беру қажет», 
деді Президент. 

Смайылов Үкіметінің қан-
ша лықты тиімді болғанына 
тарих өз бағасын береді. Енді 
келген Үкіметт ің  алдын-
да қандай міндеттер тұр? 
Президенттің қойған межесі 
бойынша, алдымызда 2029 
жылға қарай экономикамыздың 
көлемін 450 млрд долларға 
жет кізу, ішкі жалпы өнімнің 
жыл сайынғы өсімін кемінде 
6 пайызға өсіру міндеті тұр. 

Былтыр 5 пайыздан асты. Сон-
дай-ақ макроэкономикалық 
көрсеткіштермен қатар, халық-
тың нақты табысы да қарқынды 
түрде артуы керек.  

Табыс атаулы табыс жəне 
нақты табыс болып бөлі  не ді. 
Атаулы табыстың өскені нен 
халықтың жағдайы жақсар-
майды. Өткен жылы сіз табы-
сыңызға қанша тауарлар мен 
қызметтерді пайдалана ала-
тын едіңіз, биыл сол тауарлар 
мен қызметтердің көлемі өсіп 
жатыр ма? Өспеген күннің 
өзінде,  ең болмаса, сақталып 
қалды ма? Əлде кері кетіп 
жатыр ма?  Осы сұрақтар 
маңызды. 

Жаңа Үкіметтің экономи-
калық бағдарламасы халық-
тың əл-ауқатын жақсарту де-
ген сөздермен басталып, нақ-
ты істерге ұласуы қажет. Сөз 
бен сандарды əдемі қылып 
көрсететін Үкімет бізге қажет 

емес, нақты іспен жұмыс көр-
сететін Үкімет қажет. 

Яғни бюрократияны тоқ  тату, 
нақты нəтижеге қол жет кізу ке-
рек. Үкімет пен əкімдер жұ мыс 
істеу тəсілін түбегей лі өзгер-
туге тиіс. Халықпен комму-
никациялық байланыс жоғары 
дəрежеде жүргізілгені жөн. 
Мəселені жедел шешумен қатар, 
экономиканың ұзақмерзім-
ді дамуын қамтамасыз ету өте 
маңызды. 

Сонымен қатар Үкімет оты-
рысында айтылған аграрлық-
кредиттік корпорацияның 
əлеуе тін күшейту жəне оған 
ауыл шаруашылығын субсидия-
лау жө ніндегі əкімдіктердің 
функция ларын беру қажеттігі 
– орынды идея. Ол үшін бір 
цифрлық платформа аясын-
да АӨК субъектілерін жеңіл-
детілген кредиттеу жəне субси-
диялау қызметтерін бірік тіру 
қажет.

Мақсат ХАЛЫҚ, 
экономист 

Жаңа Үкіметтен нақты 
нәтиже күтеміз

–––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
Мемлекет басшысының қатысуымен Үкіметтің кеңейтілген 
отырысы  тті. Бір-ақ күнде жаңа Үкімет келді. 
–––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

өзгерту қажет
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Ұлбосын ИСАБЕК,
«Egemen Qazaqstan»

«Өткен жылдың 12 айының қорытын-
ды сы бойынша Алматы облысында негізгі 
капиталға салынған инвестицияның жал-
пы көлемі 705,3 млрд теңгеге жетті. 
Осы көрсеткішті ескере отырып, об-
лыс өңдеу өнеркəсібіне салынған ин-
вестиция көлемі бойынша 129,8 млрд 
теңгеден асып, республикада 4-орынға 
шықты. Бұл соманың 36 пайызы азық-
түлік өнімдерін өндіруге бөлінгенін 
ерекше атап өткен жөн. Дəл осы дерек-
тер өңірдегі инвесторлар үшін азық-
түлік секторының тартымдылығы мен 
болашағын көрсетеді», деген облыс бас-
шысы 2025 жылға қарай құс етін өндіру 
мен жылыжай кешенін кеңейту де жос-
парда тұрғанын атап өтті. 

Бүгінде аграрлы аймақта ет-сүт 
өнім  дерін өңдеумен айналысатын өн-
діріс орындары жанданып келеді. Оған 
əр ауданда іске қосылып жатқан шағын 
кəсіпорындардың жұмысы дəлел. 
Жуырда Жамбыл ауданының орталығы 
Ұзынағаш ауылында «Сыр Жамбыл» 
жауапкершілігі шектеулі серік тестігі 
сүт өңдейтін цехты іске қосты. Тəулігіне 
6 тоннаға дейін сүт қабылдап, одан 600 
келі ірімшік, 30 келі сары май шығаруға 
қуатты цехта еш қандай қоспасыз, табиғи 
таза өнім өндіріледі.

Жұмысын жаңа бастаған «Сыр 
Жамбыл» ЖШС қыстың көзі қырауда тəу-
лігіне 1,5-2 тоннаға жуық сүт қабылдап, 
одан 10 пайыз, яғни 150-200 келідей 
дəмді ірімшік алып, қалған сары суы-
нан сары май өндіруді бастап кеткен. 
Аталған серіктестік басшысы Ерсейіт 
Боранбаевтың айтуынша, көктемгі мал 
төлдеп, ақ молаятын уақытта өнім түрін 

арттырып, құрт пен кептірілген ірімшік 
(чечел) шығаруды жоспарлап отыр. Сүт 
өндіретін цехта 10 адам тұрақты жұмыс-
пен қамтылған. 

Ағайынды Боранбаевтар отбасылық 
кəсіптерін бастау үшін 60 млн теңгеден 
астам жеке қаржы құйғандықтарын 
алға тартты. Өңірде алғашқы болып 
сүт өнімдерін, оның ішінде ірімшіктің 
жоғары сұранысқа ие түрі «Моцарелла» 
шығаруды бастаған шағын цехтың 
жұмысымен Жамбыл ауданының əкімі 
Нұрлан Ертас танысып, жұдырықтай 
жұмылған жігіттердің бастамасына сəт-
тілік тіледі. 

«Бұл өңірде ірімшіктің дəл осы 
түрін шығаратын өндіріс орны жоқ. 
Сондықтан шағын цехтың жұмысы жан-
данып, қуаттылығы артса, жаңа жұмыс 
орны көбейіп, салық көлемі де ұлғайып, 
аймақтың əлеуметтік-экономикалық 
дамуына өзіндік үлес қосатын бола-
ды. Ең бастысы, халыққа табиғи таза, 
отандық өнім ұсынылады. Ал өнді-
ріл ген өнімді өткізуде осы ауданның 
өзінде де, мəселен, денсаулық сақтау, 
білім беру мекемелері мен Ұзынағашта 
орналасқан əскери бөлімнен де тұрақты 
тұтынушылар табылатыны анық», деді 
аудан əкімі.

Сүт өңдеу цехындағы құрал-жаб-
дықтар Түркиядан əкелінген екен. Өнім 
өндіруге қажет табиғи сүт тұрғын дар-
дан, шаруа қожалықтарынан жина-
лады. Оны қабылдаған кезде сапасы, 
майлылығы тексеріліп, екі-үш қайтара 
тазарту сүзгісінен өткізіледі. Одан 
ке йін арнайы жабық қазанда ыстық 
бу арқылы 40 градусқа жылытылып, 
бір сағат ұйытылады. Сары суынан 
сүзбесі ажыратып алынып, қайтадан 
қазанда бумен 80 градуста пісіріліп, 

ірімшікке айналады. Ал сары суы се-
ператорда тартылып, одан қолдың 
майынан еш кем емес сары май алы-
нады. Дайын болған ірімшік келесі 
құрылғыдан бір-екі келіден бөлініп, 
арнайы қалыпқа құйылып, қапталып, 
дайын өнім болып шығатындығын 
түсіндірген Е.Боранбаев бағасының да 
қолжетімділігін құлаққағыс етті.

«Болашақта өндіріс көлемін ұлғай-
тып, тауарды түрлендіріп, еліміздің 
басқа өңірлеріне тарату жоспарымызда 
бар. Бұл істе ағаларыммен бірлесіп, бұған 

дейін де біршама тəжірибе жинадық. 
Байқасақ, Алматы облысында осындай 
ірімшік шығаратын зауыт жоқ екен, де-
мек сұраныс бар деген оймен ісімізді 
бастап кеттік. Алдағы мақсатымыз – 
бүгінгі шағын цехтың көлемін ұлғайтып, 
ауданнан сүт зауытын ашып, басқа 
аймақтардағы сүт өңдейтін үлкен кə-
сіпорындардың деңгейіне жеткізсек 
деген жоспарымыз жоқ емес. Осындай 
отандық өнім өндіргендерге мемлекет 
тарапынан қаржылық қолдау аз емес, 
соны пайдаланып, ісімізді ілгерілете 

бермекпіз», дейді «Сыр Жамбыл» ЖШС-
ның директоры Ерсейіт Боранбаев.

Сыртқы қаптамасында Қазақстанда, 
оның ішінде Жамбыл ауданында шы-
ғарылғаны атап жазылған өнім осы 
күні Алматы облысы мен қаласына 
жөнелтіліп жатыр. Оны құрамына ірім-
шік қосылатын пицца, басқа да тез 
əзірленетін тағам түрлерін дайындайтын 
орындар тұрақты түрде ала бастауы өнім 
өндірушілерді қанаттандыра түскен.

Алматы облысы

Абай АЙМАҒАМБЕТ,
«Egemen Qazaqstan»

«Өнеркəсіптік саясат тура-
лы» заңға сəйкес ішкі өң-
де у  шілердің бағасы бир жа-
лық котировкалардан тө мен 
дең гейдегі шикізатпен қам-
та  масыз ету механизмі ен-
гізілді. Сондай-ақ ірі компа-
ния лар қайта өңдеушілерді 
қол дау мақсатында өз міндет-
те  мелерінің аясын кеңейтіп жа-
тыр. Ол үшін шағын жəне орта 
бизнес белдеуін құрып, табиғи 
жер қойнауын пайдалануды 
сатып алуды реттеп, қосымша 
міндеттемелер қабыл дап жа-
тыр. Сонымен қатар мемле-
кет тарапынан субсидия мен 
кепілдіктер беріліп, ШОБ-ты 
қолдау күшейе түсті. Мəселен, 
«Бəйтеректің» былтырғы қар-
жылық қолдауы 2,3 трлн тең-
геге жетті. ІЖӨ-дегі ШОБ үлесі 
36,4 пайызға жетті жəне ШОБ 
секторындағы жұмыс істейтін 
азаматтар саны 4,3 млн-ға ша-
ма  ласты. 

Жаңа өндіріс нысанын 
3 жыл бойы салықтан босату, 
қосымша құн салығынан бо-
сату да кəсіпкерлер үшін көп 
көмек. Осы жылы шикізаттық 
емес секторда жалпы құны 1,6 
трлн теңге болатын 291 жоба 
пайдалануға берілмек. Соның 
170-сі өңдеуші өнеркəсіпке 
тиесілі жəне олардың құны 800 
млрд теңгеге жетеді. 

Бес жылдан соң ұлттық 
экономика көлемін 450 млрд 
долларға жеткізу үшін бұдан бы-
лай жыл сайынғы эконо ми калық 
өсім деңгейі 6 па йыз дан кем 
болмауы керек. Ха лықаралық 
валюта қо ры  ның мəліметі бо-
йынша, биыл жыл соңында ІЖӨ 

259,3 млрд долларды құрайды 
деп күтіледі. Егер солай бол-
са, онда ішкі жалпы өнім 2022 
жылдың қорытындысымен 
салыстырғанда 15 пайызға өсім 
көрсетеді. 

Осындай жетістікті қам-
та масыз етуге тиіс кəсіпкер-
лер дің де түйткілі бір басы-
на жетіп артылады. Сенатор 
Лəззат Рысбекованың айтуын-
ша, ең бірінші кезекте мем ле-
кет тік қолдаудың тетігі мен 
тəсілін қайта қарау керек. 
Екіншіден, перспективалық 
ба ғыттар мен түпкілікті нəти-
же ге бағдарлануды ескер-
мей, 5 млн теңге көлеміндегі 
грант тық қолдау түріндегі ша-
ғын жобаларды іске асыруға 

басымдық беріліп жатыр. Бұл 
бюджет қаражатын шашуға 
алып келеді. Үшінші қиындық 
– құқықтық проблемалар. Мы-
салы, бизнес-идеялардың жаңа-
шылдығын анықтау бойынша 
нақтылық жоқ. Бұл тұ жы рым-
да маны жергілікті жер лерде 
кəсіпкерлер де, кон курстық 
комиссия мүшелері де əртүрлі 
түсіндіреді. Түптеп келгенде 
грант алудың негізгі шарты 
бо лып саналатын «жаңа шыл-
дықты» растау талап етіле де 
бермейді. 

Ұлттық экономика министр-
лігінің хабарлауынша, қа-
зір бизнес жүргізу шартта-
ры айтарлықтай жеңілдетілді. 
Мысалы, 10 мыңнан астам 
артық талап алынып тасталды. 

«Тəуекелдерді басқару 
жүйе    лерін автоматтандыру нə-
ти   же сінде 1 қаңтардан бастап 
адам қатысуынсыз тексерулер 
тағайындалып жатыр. Бұл шара 
тексерулер санын 2 есе азайта-
ды. Сонымен қатар мем лекет 
бизнесті қаржылай қолдау ша-
раларын жүзеге асырып жатыр. 
Атап айтқанда, биыл 900 млрд 
теңгеден астам сомаға ШОБ-тың 
банктік несиелерін субсидиялау 

жəне кепілдендіру жоспарла-
нып отыр. «Бизнестің жол кар-
тасы» жəне «Қарапайым заттар 
экономикасы» бағдарламалары 
бі ріктірілгенін ескере оты-
рып, кəсіпкерлікті қолдаудың 
жаңа тəсілдері əзірленді. Суб-
си диялаудан кепілдік беру 
құрал дарына жəне өзге де қар-
жылық емес қолдау шаралары-
на біртіндеп көшу көзделеді. 
Одан бөлек, облигациялар мен 
бірлестірілген несиелер арқылы 
қаржыландыру құралдары ке-
ңінен қолданылады», деп мəлім-
деді ведомство. 

Əкімшілендірудің сервистік 
моделін енгізуді көздейтін 
жаңа Салық кодексі бойынша 
жұмыстар да жалғасып жатыр. 
Нəтижесінде, салық міндет те-
мелерін орындау үдерісі ай-
тарлықтай жеңіл демек. Жал ы 
салықтар мен басқа да төлемдер 
саны 20%-ға, ал салық есебі 
нысандарының саны 30%-ға 
қысқарады. Бұл ретте өңдеу 
өнеркəсібіндегі жаңа жоба-
лар 3 жылға салық төлеуден 
босатылады. Нəтижесінде, са-
лық міндеттемелерін орындау 
жеңілдетіліп, салық жинау 
тиім ділігі артпақ. 

Гүлмира БАҒЫТҚЫЗЫ, 
«Egemen Qazaqstan»

«Құжаттағы басты басым дық-
тар ды ескере отырып, дамудың 
үш бағыты белгіленді. Банктің 
ел экономикасына қосқан үлесін 
ұлғайту жəне банк активтерін 
басқарудың тиімділігі мен тұрақты 
дамуы айқындалды. Бұл Мемлекет 
басшысының 2029 жылға қарай 
ішкі жалпы өнім көлемін екі есе-
ге арттыру жөніндегі белгіленген 
міндетке қол жеткізуге елеулі үлес 
қосатынына сенімдіміз», дейді 
«Бəйтерек» ҰБХ» АҚ экс-бас-
қарма төрағасы, ҚДБ директор-
лар кеңесінің басшысы Нұрлан 
Байбазаров.

Аталған тұрақты дамуға қа-
тыс ты бірінші бағытта, банк əлеу-
меттік-экономикалық əсері мол, 
орта жəне жоғары қайта өңдеу 
өнімдерін шығаруға зер салып, 
өңдеуші өнеркəсіп жобаларын 
қаржыландыруды көздейді. Сонымен 
қатар импортты алмас тыруды 
қамтамасыз ететін жəне экспорттық 
əлеуеті бар жоба ларға қолдау көрсете 
отырып, елі міздің инфрақұрылымын 
да мытуға қаржылай құралдар ұсы-
натын болады. Бұл бағыттағы басты 
міндеттердің бірі – жалпы ел экономи-
касын дамытудағы жеке сектордың 
рөлін нығайтуға көмектеседі.

Осы міндеттерді іске асыру 
үшін ҚДБ инвестициялық жоба-
лар мен экспорттық операция-
ларды орта жəне ұзақмерзімді 
несиелеуді, ағымдағы қызметті 
несиелеуді, синдикатталған қар-
жы ландыруды, лизингтік мəмі-
лелерді қаржыландыруды, кепіл-
діктер беруді жəне банкара лық 
қар жыландыруды қоса алғанда, 
құрал дардың кең спектрін пайда-
ланатын болады.

2033 жылдың соңына қарай 

ҚДБ-ның мақсаты Өнеркəсіпті 
да мыту қорының құралдары 
ар қылы 3,1 трлн теңгені қоса 
ал ғанда, өңдеу өнеркəсібі мен 
инфра құрылымға 9,3 трлн теңге 
сомасында инвестиция бөлуге 
тиіс. Бұл ретте банктің несиелік 
қоржыны құрылымындағы орта 
жəне жоғары қайта өңдеу тауар-
ларын шығару жобаларының үлесі 
2033 жылға қарай кемінде 30%, 
ал инфрақұрылымдық жоба лар-
дың үлесі 35%-ды құрауы шарт. 
Осылайша, нақты қолдаудың арқа-
сын да кəсіпорындар өз қаржы-
лық көрсеткіштерін жақсарта ала-
ды. Мəселен, банк мақсаты іске 
асқан жағдайда қолдау көрсетілген 
кəсіпорындардың түсім көлемі 
2024-2033 жылдары 5,17 трлн тең-
ге ге дейін өсіп, экспорттық түсім 
көлемі 2 трлн теңгеден асуға тиіс 
деген болжам бар.

Екінші бағыт – ҚДБ қоржы-
нының қаржылық тұрақтылығы 
мен жоғары сапасын сақтауды, жо-
баларды кейіннен қаржыландыру 
үшін қорландыру базасын ұлғай-
ту ды білдіреді. Осы бағыт ты іске 
асыру нəтижесінде банк актив-
те рінен несиелік жəне лизингтік 
қоржындардың үлесі 2033 жылға 
қарай 77%-ды құрауға тиіс. Банк 
қаражат тарту үшін ішкі жəне ха-
лық аралық капитал нары ғын да 
бел сенді жұмыс істеуді жал ғас-
ты  рады.

 Үшінші бағыт – осы жылға 
дейін банк қызметіне ESG-қағи-
даттары түгел енгізіліп, осы ар-
қылы тұрақты даму саласындағы 
бел гіленген халықаралық келісім-
дер мен көрсетілген стандарттар 
талаптарына сəйкес жүргізілетін 
болады. Бүгіндері əлеуметтік жа-
уапты ұйым ретінде ESG енгізуде 
өзінің «Жол картасын» іске асыру-
ды қолға алды.

ОТАНДЫҚ ӨНДІРІС

МӘСЕЛЕНІҢ МӘНІСІ ІЛКІМДІЛІК – ІЛГЕРІЛЕУ КЕПІЛІ 

Ірімшік өндірісінде іркіліс жоқ
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
Тамақ �неркәсібіне инвестиция тартуда Алматы облысы алдыңғы орында. 
�ңір басшысы Марат Сұлтанғазиевтің айтуынша, �ткен жылы бұл салаға 
құйылған инвестиция к�лемі 1,8 есеге �скен. 
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

Қабылданған 
стратегияның тиімділігі

––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
Таяуда «Қазақстанның Даму банкі» АҚ қаржы институты және 
�неркәсіпті дамыту қорының директорлар кеңесі мен топ-
менеджменті мүшелерінің арасында басқосу �тті. Онда банк 
жұмысының негізгі бағыттары бойынша есептер мен жоспарлар 
тыңдалып, 2024-2033 жылдарға арналған жаңа даму стратегия-
сы талқыланды. Басты назар елдегі экономиканың шикізаттық 
емес секторын, инфрақұрылымды және экспортқа бағдарланған 
кәсіпорындарды одан әрі дамытуды қолдау арқылы халықтың әл-
ауқатын арттыруға негізделіп отыр.
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
Қазақстан 2029 жылға қарай экономика к�лемін екі еселеу-
ге (ұлттық экономика к�лемін 450 млрд долларға жеткізу) 
ниеттеніп отырғаны белгілі. Айтқанға оңай болғанмен, бұл 
– атқарарға ауыр шаруа. Нәтижені еселеу биігіне қазіргі 
мұнай сатумен баруға болмайды, әрине. Жаңа жағдайда 
�ндірісті дамыту, шағын және орта бизнестің еңсесін тіктеу 
арқылы ғана қол жеткізе аламыз. Соңғы деректер бойын-
ша – ІЖ� құрылымындағы �ңдеуші �неркәсіптің үлесі 
– 13,4, �ндіруші сектор үлесі 14,5 пайызға жеткен. Бұл 
біздің біртіндеп шикізаттық модельден �ңдеу индустриясын 
дамытуға бейімделіп жатқанымызды байқатады. 
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

Бизнесті дамытуға не бөгет?
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Жолдасбек К�ШЕРБАЙҰЛЫ,
«Egemen Qazaqstan»

Облыстық жұмыспен қам ту ды үйлес тіру жəне əлеу мет-
тік бағдарламалар бас  қармасының бас маманы Абай Сəр-
сенға лиевтің айтуынша, биыл мұнай лы өңірге шетелдіктер 
АҚШ, Ұлы бри та ния, Франция мен Түркиядан келе-
тіні анық талып отыр. Олардың басым бөлігі мұнай-газ 
өнеркəсібіндегі кə сіп орын дар да жұмысқа тартылады. 

«Биыл Атырау облысының мұнай-газ саласындағы ком-
панияларда жұмыс істеу үшін 4 765 шетелдік келеді. Оның 
ішінде 69 шетелдік басшылық қызметті атқа рады. Ал 865-і 
бөлім басшысы, 3041-і маман, 90-ы қарапайым жұмысшы 
ре тінде жұмыс істейді», дейді Абай Сəрсенғалиев. 

Оның айтуына қараған да, шетелден келетін маман дар-
дың жұмыс тəжірибесі мен дипломына, еңбек өтіліне баса 
назар аударылады. Мұның бəрі арнайы ко миссияның оты-
рысында қаралады. Ко миссия құрамында көші-қон мен 
бі лім саласының, мемлекеттік еңбек инс пекциясының ма-
мандары бар. Əр кə сіпорын шетелдік маманды жұмысқа 
тар туға рұқсат алу үшін салық төлейді. Салық мөлшері 
арнайы базада автоматты түрде есептеледі. 

«Шетелден маусымдық жұ  мысқа келе тіндері бар. Мə  се-
лен, былтыр 660 ше тел  дік маусымдық жұмысқа тар  тылған 
еді. Жергілікті шаруа қожалықтарының жетек шілерінен 
шетелдіктерді маусым дық жұмысқа тарту квотасын көбей-
туге ұсыныс түсті. Соған сəйкес биыл мау сымдық жұмысқа 
келетін ше тел дік тердің саны 700-ге жет кізілді. Маусым дық 
қыз мет  керлер екі мақсатпен жұ  мысқа тар тылады. Бірін шісі 
– егін алқабында, екін ші өзгелері жылыжайда жұ мыс істеу 
үшін келеді», деп түсін дір ді Абай Сəрсенғалиев.

Бірақ шетелдіктерді тек квотаға сəй кес жұмысқа тар-
ту талабы ұдайы сақ тал майтыны анық. Полиция депар-
та ментінің баспасөз қызметі ұсынған де рекке жүгінсек, 
заңсыз жолмен келе тін мигранттар саны аз емес. Былтыр 
Атырау облысында Əкімшілік құқық бұзушылық туралы 
кодекстің 517-бабының 5-бөлі гіндегі (Шетелдiктiң немесе 
азаматтығы жоқ адамның жүзе ге асыратын қызметі визада 
көрсетілген мақсаттарға сəйкес болмауы, анықтаманы не 
рұқсаттарды алмастан Қазақстанда еңбек қызметін жүзеге 
асыруы) талапты бұзған 1 316 шетелдік əкімшілік жауап-
кер шілікке тартылған. Оның ішінде 770 шетелдік Атырау 
қала сын да ұсталған. 

Ал Махамбет аудандық со тында өткен жылдың қыр-
күйегінде Өзбекстанның 19 азаматына қа тысты əкімшілік 
іс қаралды. Өйт кені көрші елдің азаматтарына жоғарыдағы 
баппен əкімшілік айып тағылған. Соттың мə лі ме тінше, 
көрші елдің азаматтары жер гілікті атқарушы органнан 
еңбек қыз ме тін жүзеге асыруға рұқ сат алмастан Махамбет 
ауда нында құрылыс, шаруа қожа лығын, көлік жөндеу 
орталығы мен асханаларда жұмыс істеген. Сот қау лы сы-
мен шетелдіктердің əрқай сысына 86 250 теңгеден əкім ші-
лік айыппұл салынды. 

Мамандардың пікірінше, заңсыз миг рант тарының дені 
Өзбекстан азаматтары екені даусыз. Ар найы рұқсаты бол-
маса да кез келген жұмысты атқаруға бейім шетелдіктерді 
жұмысқа тартудың бірнеше себебі болуы мүмкін. Бірін-
шіден, олар арзан еңбек күші ретінде баға ланады. Бұл 
құрылыс индус триясы мен ауыл шар уа  шы лығы са ла -
сындағы кə сіп кер лерді қызықтырып отыр. Екін ші ден, 
заңсыз мигрант тар мен еңбек шарты жасалмайды. Үшін-
ші ден, олардың кесірінен жергілікті тұр ғындар жұмыс қа 
орналаса ал майды. 

Алайда рұқсаты жоқ ше тел діктерді құ ры лыс, ауыл 
шаруашылығы мен қо ғам ды тамақтандыру саласына 
жұмыс қа тартқан кəсіп орын дар, шаруа қожа лық тары мен 
кəсіпкерлердің жазаға тартылғаны туралы дерек жоқ. Тіпті 
ресми органдар бұл жөнінде ашып айтқы сы келмейді. Қалай 
десек те, заңсыз мигранттарға тосқауыл қо йылуға тиіс. 

Атырау облысы

ТҮЙТКІЛ 

Заңсыз мигрант 
зардабы

––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
Атырау облысына жұмыс істеуге келетін шетелдік-
тер дің қатары азайған емес. Шетелден жұмыс күшін 
тартушыларға қойылатын талап бар. Бұл үшін ар-
найы квота б�лінеді.
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

Бану �ДІЛЖАН,
«Egemen Qazaqstan»

Осыған орай Мемлекет басшысы 
Қазақстан халқына Жолдауында аза мат-
тар дың қаржылық сауатын арт ты ру дың 
маңызын атап өтіп, «Amanat» партиясы-
на Үкіметпен бірлесіп «Қарызсыз қоғам» 
жобасының ауқымын кеңейтуді тапсырған 
еді. 

Халықтың қаржылық сауатын арттыру-
ды көздейтін жоба жалғасып келеді. Биыл 
750 мың отандасымыз қаражатты ұтымды 
басқарып, шығынды оңтайландыруды 
үйренеді. Таяуда курстан өтуге тілек 
білдірген азаматтардың алғашқы легін 
оқыту жұмысы басталды. Айта кетейік, 
былтыр жобаға 8 өңірдің тұрғындары 
ғана қатыса алса, енді тұрғылықты жеріне 
қарамастан барлық ниет білдіруші оқуға жа-
зыла алады. Осы аптада 6 мың адам оқыту 
курсынан өтеді. 

Партияның Атқарушы хатшысы 
Дəулет Кəрібектің айтуынша, биыл 

еліміздің барлық 20 өңірінде 200 мың 
адамды оқыту жоспарланып отыр. 
Сондай-ақ мектеп, колледж жəне жоғары 
оқу орнына арналған əдістемелік құралдар 
əзірленеді. Бұл шамамен 100 мың сту-
дент пен 450 мың оқушыны қаражатқа 
неғұрлым жауап   ты қарауға үйретуге 
мүмкіндік береді.

«Биыл қаржылық сауатты мектеп 
қабырғасынан бастап арттыруды қолға 
аламыз. Сондай-ақ еліміздің барлық 20 
өңірінде партиямыздың филиалдары 
жанынан «Қарызсыз қоғам» жобалық 
кеңселері ашылады. Онда кез келген адам 
қаржылық жəне құқықтық мəселелер 
бойынша кеңес ала алады. Бүгінде əрбір 
екінші қатысушының отбасындағы 
ортақ табысы 100 мың теңгеге де жет-
пей ді. Сонымен қатар курстан өткен 
азаматтардың үштен бірінде екі неме-
се одан да көп несие бар. Қатысушылар 
арасында баласының несиесін төлеуге 
мəжбүр болған зейнеткерлер де кездесті. 
Жобаның негізгі мақсаты – адамдарға 

несие ауыртпашылығын жеңілдетуге 
көмектесу. Жалпы, былтыр 65 мыңнан 
астам отандасымыз қаржылық сауатын 
арттырды. Енді оны 750 мың адамға 
жеткізуді көздеп отырмыз», деді ол.

«Қарызсыз қоғамға» қатысушылардың 
58 пайызы – төрт немесе одан да көп бала 
тəрбиелеп отырған көпбалалы отбасылар. 
Жоба жетекшісі Ақмарал Бекмұрзаеваның 
айтуынша, адамдар күнделікті қажетін 
өтеу үшін несие рəсімдейді.

«Адамдар несиені жағдайы жақсы 
болғаннан алмайды. Мəселен, көмір 
сатып алу үшін несие рəсімдеген адам-
дарды да кездестірдік. Яғни азаматтар 
қарапайым қажеттілігін өтейді. Алайда не-
сие отбасындағы қарым-қатынасқа теріс 
əсер етеді. Тіпті жобаға қатысушылардың 
бірі қарызға белшесінен батқандықтан, 
ағайын-туысы да одан сырт айналғанын 
айтты. Сондықтан қаржылық сауатты 
арттыру – ауадай қажет», деді ол.

Сондай-ақ іс-шара барысында Қаржы 
нарығын реттеу жəне дамыту агенттігі 
төрағасының бірінші орынбасары Нұрлан 
Əбдірахманов, Оқу-ағарту бірінші вице-
министрі Наталья Жұмаділдаева, Ғылым 
жəне жоғары білім вице-министрі 
Талғат Ешенқұлов, Мəжіліс депутаты, 
«Amanat» фракциясының мүшесі Берік 
Бейсенғалиев, «Halyk Bank» басқарма 
төрағасының орынбасары Дəурен Сартаев 
жəне тағы басқалар сөз сөйледі.

Еске сала кетейік, «Қарызсыз қоғам» 
жобасы былтыр 2 мамырда қанатқақты 
режімде бастау алды. Сарапшылардың 
дəрісінен бөлек, жобаға қатысушылар 
enbek.kz порталына тіркелу жəне ЖК 
ашудан бастап, соттан тыс банкроттықты 
сүйемелдеу жəне берешекті өтеу кестесін 
əзірлеуге дейінгі түрлі сұрақтар бойынша 
кеңес алады. Сондай-ақ оқыту барысында 
қатысушыларға заңгер көмегіне кепілдік 
беріледі. Олар əр қарыз алушының несие 
тарихын жеке зерттеп, қарыз жүктемесін 
жеңілдету бойынша кеңес береді.

Курсқа жазылу үшін тұрғылықты жері 
бойынша партияның аудандық филиалы-
на хабарласу қажет. Жобаға қатысушылар 
күндізгі форматта сауатын арттырып, 
бір топта 50 адамға дейін оқытылады. 
Дəрістің ұзақтығы – 5 жұмыс күні.

––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
Халықтың шамадан тыс несие алуы – к�кейкесті мәселе. Миллиондаған адам 
к�мек пен қолдауға зәру. Мамандардың айтуынша, еліміздегі экономикалық 
белсенді халықтың 15%-дан к�бінде 90 күннен астам уақыт т�ленбей келген 
несие берешегі бар.
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

ІЗДЕНІС ІЗДЕРІ

«Қарызсыз қоғамды» қалай құрамыз? 

КӨШІ-ҚОН

–––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
Еліміздің солтүстік аймақ та рында еңбек күшін, яғни халық тың са-
нын реттеу – мем ле кеттің маңызды стратегиясы. Кейінгі жылдары 
Кереку �ңірі жыл сайын б�лі нетін кво таны сәті мен орындап, қо ныс 
аударушылардың к� ңі  лін тауып келеді. Был тыр   дың �зінде аймаққа 
3 352 адам к�шіп келген.
–––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

Мұрат ҚАПАНҰЛЫ,
«Egemen Qazaqstan» 

«Қуатты аймақтар – ел дамуы-
ның драйвері» ұлттық жобасы аза-
мат  тардың өмір сүруіне қолайлы 
жағдай жасауға бағытталған. Ұлттық 
жобаның мақсаты – халықтың негізгі 
қыз меттерге тең қолжетімділігін 
қам тамасыз ету, тұрғын үй-комму-
нал дық жағдайды, көлік байланы-
сын жақ   сарту жəне елдің транзиттік 
əлеуеті мен халықтың ұтқырлығын 
арт тыру.

Жоба аясында Ертіс-Баян жері-
не қоныс аударғандардың бірі – 
Шолпан Ермаханова. Ол ұлымен 
бір ге былтыр Қызылорда облысы-
нан Павлодар қаласына көшіп келді. 
Шолпан Ғаниқызының мамандығы 
– кітапханашы. Мұнда ол бірден 
жұмысқа орналасқанын айтады.

– Кітапхана жүйесінде 10 жыл-
дан астам тəжірибем бар. Бұл жаққа 
келуіме ұлымның аллергиялық 
ауруы     себеп болды. Дəрігерлер əр-
түрлі ем деу шарасын қолданып көр-
ді, бірақ ешбір ем-дом көмек тес пе ді. 
Ақыры ұлымды қарап жүрген дəрі-
гер дің ұсынысы бойынша климаты 
жайлы өзге өңірге қоныс ауда  руға 
бел будық. Астана немесе Пав-
лодар қалаларының бірін таң да-
уым керек болған. Керекуді құп 
көрдім. Достарым арқылы оң түс тік 
өңірлерден ерікті түрде қоныс ау-
дару бағдарламасы барын білдім. 
Павлодар қаласына көшіп келген 
соң «Мансап орталығына» хабар-
ласып, көші-қон бағдарламасына 
қатысуға ниет таныттым. Мені 
бірден С.Торай   ғыров атындағы 
облыстық кі   тап    ха наға жұмысқа 
алды. Кейін С.Баязитов атындағы 
балалар оқу орта   лы ғына ауыс-
тым, – деп бөлісті өзі жайында 
Ш.Ермаханова.

А й т у ы н ш а ,  5  ж ы л  б о й ы 

ал лер гия  сы қинап келген ұлы мұнда 
қо ныс аударғалы дертінен жазы-
ла бастапты. Денсаулық жағдайы 
жақсарып, қазіргі күні бокс үйір-
ме сіне барып жүр. Мəшһүр Жүсіп 
атындағы мек тептің 7-сыныбында 
оқитын жасөспірім өзіне достар та-
уып үл гер ген.

Шолпан Ғаниқызы мұнда келге-
ні н е өкінбейтінін жеткізді. Тұрып 
жатқан пəтерінің жалдау ақы сының 
басым бөлігін бюджет көте реді. 
Отбасына көшіп келгені үшін субси-
дия да төленген. Енді жағдайы жет-
се, банк арқылы пəтер сатып алуға 
бел байлады.

Оңтүстіктен келгендер қата рын -
да кəсібін жолға қойып үлгерген 
жандар да баршылық. Мысал үшін, 
Нүрия Манатова сонау Алматы 
қаласынан қоныс аударған. Ол 
«Бастау бизнес» жобасы бойынша 
кəсіпкерлік не гіз де ріне оқытуды тə-
мамдап, кəсіп керлікке қадам басты. 
Бизнес жос парын түзіп, «Ұлт тық 
стильдегі фото жəне бейнетүсірі-
лім дер үшін этнофото студия» ашуға 
бизнес грант иеленді. 

«Бұл жақтағы жұрттың ұлттық 
салт-дəстүр мен киімге, түрлі бе-
зен дірулерге деген қызығу шы лы-
ғы жоғары екенін біліп жатырмыз. 
Мемлекеттің қолдауымен өзім-
нің жеке студиямды ашып, қа зір 
көп  шілікке фото жəне бейне тү сі-
ру қызметін көрсетемін. Фото ай-
мақ тағы декорация ұлттық үлгіде 
жабдықталып, безендірілген. Той-
томалақтарда фотоаймақтар құра-
мыз, киімдер ұсынамыз. Бас тысы, 
тұрақты тұтынушылар қалып та сып 
келеді. Керекуге көшіп келге ні ме өте 
қуаныштымын. Жаңа тұр ғы лықты 
жерімде барлық қажетті төлемді ал-
дым, кəсібімді аштым. Ең бастысы, 
өзімнің сүйікті ісіммен айналысып жа-
тырмын», дейді Нүрия Нұртайқызы.

Павлодар облысының жұмыспен 
қамтуды үйлестіру жəне əлеуметтік 
бағдарламалар басқармасының 
басшысы Альмира Дисюпованың 
дерегінше, адамдарды ерікті қоныс 
аудару бағдарламасы аясында өңірге 
2017-2023 жылдар аралығында 
жұмыс күші артық өңірлерден 
17 838 азамат (3738 отбасы) қоныс 
аударған. Көшіп келген азаматтар 
облыс бойынша барлық аудан-
қалаларда шоғырланған. Квота 
көле мі жыл сайын ұлғайып келеді. 
Салыстырмалы түрде алсақ, 2017 
жылы өңір 468 адамды қабылдаса, 
былтыр 3352 адам көшіп келген.

2024 жылы Павлодар облысы-
на сырттан келетін қандастар мен 
қоныс аударушыларды қабылдауға 
3505 адамға квота бөлініп отыр. 
Оның ішінде қандастарға – 902, ішкі 
қоныс аударушыларға 2603 квота 
бөлінген.

«Көшіп келушілерді облыстың 
барлық қаласы мен ауданында 
(3 қала, 10 аудан) орналастыру 
жос  парланып отыр. Павлодар об-
лысына медицина, білім беру, ауыл 
шаруашылығы, қызмет көр се ту жəне 
мəдениет салаларына маман дар қа-
жет. Мұны көші-қон барысында 
ескеретін боламыз. Қоныс аудару-
шыларды ынта ландыру мақсатында 
2023 жылдан бастап тұрғын үй са-
тып алу үшін баспана құнының 50 
пайызын құрайтын, бірақ 4 млн 
теңгеден аспайтын мөлшерде қар-
жылық көмекке құқығы бар эко-
но  микалық ұтқырлық сертифика-
ты ен гізілді. Жыл қорытындысы 
бо йынша Павлодар облысында 
542 отбасына тұрғын үй сатып 
алу үшін экономикалық ұтқырлық 
серти  фи каттары төленді», дейді 
А.Дисюпова.

Былтыр тұрғын үймен қамта ма-
сыз ету мақсатында 542 отбасына 
ұтқырлық сертификаты беріліпті. 
Жалпы, көші-қон бағдарламасының 
қағидалары мен талаптары қоныс 
аударып келіп жатқандардың көңі-
лі нен шығатындай-ақ. Жергі лікті 
жұмыспен қамту органдары еңбек-
пен қамтып, бір жылға баспанасын 
жалдап беріп, тіпті ипотекаға пəтер 
алса, алғашқы жарнасын да төлеп, 
түрлі көмек қолдарын созып отыр. 

Өңірлік статистика департаменті 
былтыр желтоқсан айында Павлодар 
облысында тұрып жатқан халықтың 
саны 754 369 адамға жеткенін хабар-
лады. 2023 жылғы қаңтар-қараша ай-
ларында халықтың табиғи өсімі 2 839 
адамды құраған. Мұндай оң өзгеріс 
кейінгі жылдары кеңінен байқалып 
отыр. Көші-қон бағдарламасының 
керегесі кеңейер болса, теріскейдегі 
халықтың саны бұдан да еселене 
түсеріне шүбəміз жоқ.

Павлодар облысы

Кереку демографиясына дем берген жоба 

Б ы л т ы р  қ а р а ш а  а й ы н д а 
Мемлекет басшысының шақы-
руы мен Астанаға сапармен келген 
Франция Президенті «Этноауыл» 
көрмесін аралап көріп, қазақ 
халқының бай мəдени мұрасымен 
танысқан еді. Көрме орталығын 
тамашалау барысында Эмманюэль 
Макронға қазақы тазының тұқымы 
ерекше ұнаған болатын. Сол кезде 
Қасым-Жомарт Тоқаев франциялық 
əріптесіне тазы сыйлауға уəде бер-
ген-тін.

Кейін Парижге қазақы тазының 
бес айлық екі күшігі жеткізілді. 

Қос тазыны француз ветеринарла-
ры тексеріп, уақытша карантинге 
жіберді. Сондай-ақ Франция та-
рапына күшіктерді тамақтандыру 
жəне үйрету жөніндегі нұсқаулық 
берілді.

Тазы күшіктеріне Жюль жəне 
Жанна деген жарасымды ат 
берілгені мəлім болды. Күшіктер 
Макрон отбасының Немо есімді 
қара лабрадорымен «достасып» 
үлгерген. Айтпақшы, бұл итті ерлі-
зайыпты Макрондар 2017 жылы 
жануарлар паналайтын жерден 
асырап алған болатын.

Қазақы тазы сыйлады
–––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев Франция Президенті 
Эмманюэль Макронға қазақы тазының екі күшігін сыйлады.
–––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
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(Соңы. Басы 1-бетте)

Бүгінде ел аумағында ұялы байла-
ныс қызметтерін Kcell жəне Activ сауда 
белгілері бар «Кселл» АҚ, Beeline жəне IZI 
белгісімен «КаР-Тел» ЖШС, Tele2 жəне 
Алтел арқылы «Мобайл Телеком Сервис» 
ЖШС жүргізетіні мəлім. Ұялы байла-
ныс нарығының 63%-ын Қазақтелеком 
Kcell, Activ, Tele2 жəне Алтел компа-
нияларымен, 37%-ын КаР-Тел Beeline 
арқылы бақылайды. Операторлар өз 
қызметтеріне тарифтерді өз шығындары 
негізінде дербес белгілейді, яғни кез кел-
ген уақытта жəне қалағанынша көтере 
алады. Пайдаланушылар бір оператор-
дан екіншісіне ауыспауы үшін өзара сөз 
байласып, бағаны бір уақытта көтеруі де 
мүмкін. Бағаға əсер ететін қызмет көрсету 
шығындары, желіні ұстау мен дамытуға 
бітпейтін инвестициялар, жиілікті пай-
далану құқығының құны, маркетинг, 
жылжыту, бағдарламалық жасақтаманы 
сатып алу, əкімшілік шығындар жəне 
инфляция ‒ операторлардың үнемі алға 
тартатын себептері. Бірақ Цифрлық даму 
министрлігінің мəліметінше, егер 2020 
жылы ұялы компаниялар өндіріске – 136 
млрд теңге, ал 2021 жылы 109 млрд теңге 
инвестиция салса, 2022 жылы шығындар 
76 млрд теңгеге дейін төмендеген. Ал 
компаниялар бұл кезеңде пайданың 
өсуінен еш таршылық көрмеген.

Кейінгі бір жылда Бəсекелестікті 
қорғау жəне дамыту агенттігіне (БҚДА) 
тарифтердің өсуі мен ұялы байланыс 
опе раторларының талап етілмеген қыз-
мет терді таңуына 200-ден аса шағым 
түскен. Анықталғанындай, операторлар 
тарифтік жоспарда енгізілген қызметтер 
көлеміне елеусіз өзгерістер енгізе оты-
рып, интернет-трафикті, абоненттер 
сұранысына қажетсіз əртүрлі бағыттарға 
минуттарды ұлғайтумен тариф құнын 
арт тырған. Қазір агенттік компаниялар-
ды өздерінің тарифтік жоспарларының 
құнын келісілген түрде көтерді деген 
күмəнмен барлық үш ұялы байланыс опе-
раторына қатысты тергеу жүргізіп жатыр.

Сонымен қатар БҚДА Көлік жəне бай-
ланыс департаменті əзірлеген заңнамалық 

түзетулер бойынша ұялы байланысқа 
арналған тарифтік жоспарлардың шарт-
тарын өзгертуге жəне абоненттің ке лі-
сі мінсіз интернет желісіне қол жет кізу 
қызметіне тарифтерді арттыруға ты-
йым салынды. Цифрлық даму, иннова-
циялар жəне аэроғарыш өнеркəсібі 
министрлігінің былтырғы наурыздағы 
бұй рығымен жиілік жолақтарын та-
ғайындау ережелеріне өзгерістер енгі-
зіл ді. Ұялы байланыс операторлары бұл 
түзетулерді жою үшін сотқа бірлескен 
талап-арыз түсірсе де, таразы иінін өзде-
рі нің дұрыстығына сендіре алмаған.

Цифрлық даму министрлігі алға 
тартқан Cable еуропалық зерттеу ком-
пания сының дерегінше, 2022 жылы 
Қазақстан ең арзан мобильді интернеті 
бар елдердің қатарына кіріп, 233 елдің 
рейтингінде 11-орынға ие болды. Бізде 
1 Гб мобильді интернеттің орташа құны 
0,37 долларды (165 теңге) құрады. Бірақ 
БҚДА бұл рейтинг халық табысының 
мөлшерін немесе жалақы деңгейін 

ескермейді деп санайды. Мəселен, АҚШ-
та 2022 жылғы орташа айлық табыс 4 300 
доллар (2 млн теңге), Израильде ‒ 3 300 
доллар (1,5 млн теңге), Италияда 2 800 
доллар (1,3 млн теңге), Ресейде ‒ 680 дол-
лар (312,8 мың теңге), ал Қазақстанда ‒ 
634 доллар (291,6 мың теңге). Сондықтан 
кіріс деңгейі бойынша статистиканы 
ескермей, мобильді интернеттің құны 
бойынша əртүрлі халықаралық рейтинг-
терге сүйену дұрыс емес.

Сол секілді 2020 жылдан бас  тап 
операторлардың сапасыз байланыс 
қызметін көрсету фактілерінің күрт 
өсуі байқалды. Былтырғы қазан айын-
да Speedtest мобильді интернет жыл   -
дамдығының жаһандық рейтингі де   ре-
гін де еліміз 142 елдің арасында орташа 
жылдамдығы секундына 35,9 мегабитпен 
(С/Мбит) 67-орынға тұрақтады. Ең жыл-
дам интернет БАƏ (269,4 С/Мбит), Қатар 
(206,8) жəне Кувейтте (191,7) болса, біз 
осы критерий бойынша Аустралиядан 
(97,4), Бразилиядан (47,9), Жапониядан 

(47) жəне Əзербайжаннан (45,7) кейін 
қалдық.

Зерттеушілер пікірінше, елімізде 
ұялы байланыс нарығы екі компаниямен 
монополиялануына байланысты қызмет 
сапасы төмендеп, баға көтеріліп отыр. 
Нарықтың ашықтық коэффициентін 
тексеру барысында шетелдік ұялы бай-
ланыс операторларына қазақстандық 
телекоммуникация нарығына кіру өте 
қиын екені белгілі болды. Заңнамаға 
сəйкес, радиожиіліктерге арналған 
сауда-саттыққа қатысушылардың ке-
мін  де алты облысты, республикалық 
маңы зы бар қалаларды жəне Астананы 
қамтитын телекоммуникациялардың 
жəне ұялы байланыстың тармақталған 
магис тральдық желісі, сондай-ақ бай-
ланыс саласында кемінде 5 жыл тə-
жі рибесі болуға тиіс. Цифрлық даму 
министрлігі келтіргендей, қазір телеком-
муникация нарығында қалааралық жəне 
халықаралық телефон байланысы, ин-
тернет желісіне қол жеткізу, спутниктік 

жылжымалы байланыс қызметтерін 
ұсынатын 20-ға жуық тіркелген байла-
ныс операторы, 3 ұялы байланыс опера-
торы жұмыс істейді. Бұл ретте жоғарыда 
көрсетілген телекоммуникациялардың 
тармақталған магистральдық желісіне 
мобильді операторлар мен 10 тіркел-
ген байланыс операторлары ие. Бұдан 
шығатыны, жиіліктерді бөлу жө нін де-
гі сауда-саттыққа қолданыстағы тір-
кел ген операторлардың жартысы ғана 
қатысуға құқылы. Департаменттің пі-
кі рінше, мұндай талаптар жекелеген 
операторларға радиожиілік ресурсы-
на қол жеткізуде елеулі кедергі жасап, 
байланыс нарығында бəсекелестіктің 
дамуын тежейді. Сонымен қатар бұл 
ережелер сауда-саттық арқылы ұялы 
байланыс қызметтерін көрсетуге лицен-
зия алған жағдайда жекелеген аймақтар 
мен облыстардағы негізгі ойыншылармен 
бəсекеге түсуі мүмкін шағын (аймақтық) 
бай ланыс операторларының дамуына 
тұсау болады.

Агенттікке тек бір ғана опера-
тор қатысатын жекелеген ауылдық 
елді мекендерде операторды таң дау 
мүм  кіндігінің жоқтығы туралы ша-
ғымдар келіп түсіп жатыр. Опера-
тор лар мұндай инвестициялардан 
пайда таба алмайтындықтан, желіні 
шалғай ауылдарға тартуға мүдделі емес. 
Өткен жылдың қаңтарында елімізде 
6 290 ауыл есептелсе, оның 1 432-сі 
мобильді интернетке қол жеткізбеген. 
902 ауыл да тек бір ұялы байланыс опе-
раторы жұмыс істейді, яғни тұтынушы 
таңдауы болғанымен, бəсекелестік 
туралы айту артық. БҚДА абонент-
ке тек бір ұялы оператор қатысатын 
елді мекендердің аумақтарында өзге 
операторлардың ұялы байланысын 
пайдалануға мүмкіндік беру үшін опе-
раторлардың жиіліктер мен байланыс 
құралдарын міндетті түрде бірлесіп 
пай далануын енгізу мəселесін қарауды 
ұсынады. Мұндай жағдайда егер елді 
мекенде тек бір ұялы байланыс опера-
торында базалық станса орнатылған 
болса, оған тілек білдірген басқа ком-
паниялар жіберілуге тиіс.

КӨКЕЙКЕСТІ

Ұялы байланыс ақысы аспандап тұр

Байқал БАЙ�ДІЛ,
«Egemen Qazaqstan»

Шағын көлдің жиегіндегі 
селдір өскен, ұшар басы қарсақ-
тың құйрығындай бұлаңдаған 
қамыс арасында үйір-үйір жыл-
қы, бір табын қара мал жүр. 
Табиғаты қатал біздің өңір де 
қара малды қыста далада бақ-
пай ды. Қар алғаш түскенде-ақ 
қораға қамалып, ақ қар, көк 
мұздың көбесі сөгіліп, көгеріп 
көктем келгенше қолға қарап 
тұрары бар. Таңсық суретке 
елең еткенбіз. Таяп келдік. Өк-
пек желдің өтінде жүрген қара 
малдың жүні тығыз өседі екен. 
Қуатты, тұяғы тиген жерді ойып 
тастайтын жылқы емес, қара 
малдың қар үстінде қылар қай-
раты кем. Жан бағу үшін жа йыл-
ған болады. Əйтсе де батыс тан 
соққан өткір желдің тезіне шы-
дай алмай қыр арқасы аспан-
дап тұр. Көл жиегінде қара мал 
сүйсініп жейтін өсімдік те жоқ. 

Былтырғы балауса құрақ өлі-
қау ға айналған. Кейбір тана-
тор пақтар жылқы тебіндеген үй 
орнындай жерді омыра ашып 
тастаған алаңқайға байыздапты.

Биылғы қыстың бет əлпеті 
онша жақсы емес. Қаңтар туғалы 
қырына алып тұр. Мал сүме сі-
мен күн көрген малсақ қауым 
дабыл қаққанымен, мал оттығын 
толтырар жем-шөп жоқ. Табын 
шетіндегі салт атты бақ ташыға 
жолықтық. Осы мал дың иесі, 
жеке кəсіпкер Қажығали Сақы-
пов екен. Зеренді ауда ны  на 
қарасты Васильковка ауы  лы-
ның тұрғыны, үшінші топ та ғы 
мүгедек.

Амандық-саулық сұрастық. 
Қақаған қыста қара малын көл 
жиегіндегі қамысқа жайған жігіт 
ағасы қыңатын емес. «Басқа 
түссе – баспақшыл» деген-
дей, амалсыздың күнінен атқа 
қонып, көл жағалап жүрсе де 
ақжарылқап күннен үмітті.

– Көрген күн – осы, – дейді 

Қажығали Жұмабекұлы. – Қыс-
қа қамдаған мал азығы жетім сіз 
болған соң қара малымды қырда 
жайып, күнелткен болып жүрмін. 
Шынтуайтында мал сақ қауымға 
биыл өте қиын болып тұр. 
Жалғыз биыл ғана емес, талай 
уақыттан бері қыр соңымыздан 
қалмай қой ған тақсірет, не жайы-
лым, не ша бын  дық жеріміз жоқ. 
Жергі лік ті əкімдікке айта-айта 
əбден қа жыдық.

Мəселенің мəнісіне бажай-
лап, тереңірек үңілсек, шынын-
да да, мүмкіндігі шектеулі осы 
азамат ес біліп, етек жапқалы 
малмен күн көріп келе жатса 
да, есіркеген ешкімді көрмепті. 
Жеке кəсіпкер ретінде тіркелген. 
Малын өз төлі есебінен өсіріп 
жатыр. Облыс орталығына жа-
қын болғанымен, мал өнім де-
рін ұқсата алмай отыр. Маңдай 
термен өсірген ақ адал малы – 
алып-сатарлардың оңай олжа-
сы. Қажығали Жұмабекұлының 
пікірінше, егер осы шаруаны 
ұйымдастырса, қала базар ла-
рын дағы ет бағасы біршама ар-
зандар еді. Ауылда арнайы мал 
соятын орын болмаған соң қара-
жат тан қысылған кезде өзде рі 
сойып, бұлдап сата да алмайды.

Бір кезде қасапшы да болып-
ты. Осыдан он шақты жыл бұрын 
мал сойып жатып абайсызда 
қара санын жарақаттап алған. 
Бəлкім уақытында емделмеді ме 
кім білсін, əлгі жара асқынып, 
аяғынан айырылған. Əйтсе де, 
ауылда тұрған соң күнкөріс ке-
рек, жанын жалдап төрт түлік 
малды өсіріп жүр.

– Ең қиыны, мал азығын са-
тып алу, – дейді ол. – Егер өз 
еңбегіңді қосып есептесең, пай-
да таппайсың. Бұрын көмекші 
ұс тадым. Кіріс азайған соң жұ-
мыс шыға төлер жалақым бол-
май отыр. Қазір өзгесін былай 
қойғанда елдің қысылғанын 
көріп, пайда іздегендер Солтүс-
тік Қазақстан облысынан əкеліп 
сабан сатып жүр. 200-250 келілік 
бір бумасы – 11 мың теңге.

Мал иесінің айтуынша, та-
рапта шалағайлық көп. Мəселен, 

биылғы жаздың əлпетін көрген 
соң ауылдық кеңес тің басшы-
лары, елдің ақса қа л дары осы 
маңда егін егіп, жердің игілігін 
көріп жатқан серіктестік бас-
шыларына егін орағы кезінде 
бар сабанды турамай, атжалға 
түсіріп, көпене салып кету тура-
лы өтініш жасау керек еді. Қуаң-
шы лық жылы бой салып өспей, 
бұйығып қалған егіннің сабаны 
да көп емес болатын. Диқандар 
сабанды турап тастаса, танап 
тыңаяды деп есептейді. Бірақ 
елдің де жағдайын ойлауы 
керек еді. Тағы бір мəселе – 
егін орылып алған нан кейін 
арамшөптің тұқы мын құрту 
үшін химиялық дəрі себу. Егер 
дəрі сепкеннен кейін топырақ 
қатпай тұрып жауын жауып, 
дəрі танапқа сіңіп кетсе, бір 
сəрі. Бойында қалып қояды. 
Жиын-терін аяқталған соң аяқ-
ты мал аңыздың үстіндегі уыс -
ты құлақ сабанды жемей тұра 
ма, жесе, əлгі дəрінің уыты мен 
уланбақ.

Шоқ жұлдыздай шағын ғана 
бұл ауылда өткен жылы 300 бас 
қара мал болған екен. Қа зір 70 
бас қана қалған. Онда да біздің 
кейіпкеріміздің бағымындағы 
малы. Тепсе темір үзетін аптал 
азаматтар малдың бейнетінен 
қашып, құрық ұстап қалған. Ал 
мүмкіндігі шектеулі Қажекең 
қажитын емес. Өйткені оның 
бойында атакəсіпке деген 
адалдық, отбасымды өз еңбе-
гім мен асырасам деген ұмтылыс 
бар.

Айтпақшы, жөн сұраса келе 
Қажығали Жұмабекұлының 
аруақ ты Абылай ханнан тарай-
тын жұрағаттан екенін білдік. 
Аталары Елікті тауының етегін 
жайлаған. Бəлкім еменнің иір 
бұтағындай тағдырдың жүгін 
тайсалмай арқалаған мықтылық 
алпыс екі тамырында арыдағы 
аруақты бабалардан дарыған 
шығар. Тек деген – тегін емес 
қой.

Ақмола облысы,
Зеренді ауданы

Жолдасбек 
К�ШЕРБАЙҰЛЫ,
«Egemen Qazaqstan»

Қала əкімі Шəкір Кейкиннің 
дерегіне сүйенсек, «Нұрсая» 
шағын ауданындағы «Латифа» 
тұр ғын үй кешенінен 38 пəтер 
бе рілді. Өзге отбасыларға басқа 
тұр ғын үй кешендерінен пəтер 
ұсынылған.

«Қазір Атырау қаласында 21 
мыңнан аса адам тұрғын үй алу 
кезегінде тұр. Оның бəріне бір 
күнде пəтер беру мүмкін емес. 
Жергілікті атқарушы орган мұқ-
таж жандарды баспанамен қам-
ту ды қолға алып отыр. Жыл 
со ңына дейін тағы 100 отбасы 
жаңа баспанаға ие болады», дейді 
Ш.Кейкин.

Жаңа баспанаға ие болған-
дар дың қатарында Жансерік 
Дар ғожиннің отбасы да бар. Ол 
Индерде ер жеткенімен, қазір 
Атырау қаласына көшіп келген. 
Бұл отбасыға үш бөлмелі пəтер 
берілді. «Пəтер кезегінде 2015 
жылдан бері тұрмын. Осы кез-
ге дейін пəтер жалдап жүр едік. 
Жаңа пəтер алдық, қуаны шы мыз-
да шек жоқ», деді ол.

Осындай қуанышқа көпбалалы 
ана Əсемгүл Рысмағамбетова да 
кенелді. Осы кезге дейін отба-
сы мен ағайын-туыстарының 

үйінде тұрған. «Өз баспанамыз 
болғанын армандап жүр едік. 
Балаларымыздың несібесі шы-
ғар, жаңа пəтерге ие болдық», 
дей ді көз жасына ерік берген көп-
ба  лалы ана.

«Латифа» тұрғын үй кеше-
ні нің құрылысын «Нұр Атырау 
құрылыс» ЖШС жүргізген. Се-
рік  тестік директоры Нұрлан 
Нұрмұхановтың айтуынша, тұр-
ғын үй кешеніне үлескерлерден 
қар  жы алынбаған.

«Тұрғын үй кешенінің құры-
лысын өз қаржымызға жүргіз-
дік. Өйткені бізге үлескер лер-
дің қар жысын алуға рұқсат 
бе рілген жоқ. Қалалық əкім-
дік  тің көпбалалы отбасылар 
мен мүмкіндігі шектеулі жан-
дар  ға пəтер сатып алу үшін жа-
рия  лаған тен де ріне қатыстық. 
Ашық тендерден 42 пəтерге 
тап сырысты ұтып алдық. Мұнда 
бір бөлмелі пə тердің аумағы 
– 40 шаршы метр, екі бөлмелі 
– 60 шаршы метр, үш бөлмелі 
– 80 шаршы метр. Əр пəтер 
автономды жылу жүйе сімен 
жабдықталған. Əр отба сының 
пəтеріндегі жылуды қала ған 
уақытында қосып, ажыратуы на 
мүмкіндік жасалған», деп мə лім 
етті Н.Нұрмұханов.

Атырау облысы

ШЕКСІЗ МҮМКІНДІК

–––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
Тағдырдың салған ісіне қайыспай, кәтепті қара нар ғана 
ктеретін зілмауыр салмақты еңсеріп, келер күндердің 
ккжиегіне нық сеніммен қарайтын қажыр-қайраты кемел 
жандарды кргенде таңғалатынымыз бар. Бұлқынып аққан 
бұлақтай ккірекке құйылар алапат күштің кзі қай тұста 
екен?
–––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

ИГІ ІС

Баспана бақыты
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
Атырау қаласында бір күнде 132 отбасы жаңа қонысқа кшті. 
Олардың арасында әлеуметтік тұрмысы тмен және кпбалалы 
отбасылар, ата-ана қамқорлығынан тыс қалған жасспірімдер 
бар.
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

Еменнің иір бұтағы
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Айнаш ЕСАЛИ,
«Egemen Qazaqstan»

Алматыдағы С.Бегалин 
атындағы республикалық бала-
лар кітапханасында таныс-
тырылған ертегі повесі – Əли 
атты кішкентай кейіпкердің 
оқиғасын баяндай отырып, қо-
ғам назарын өзіне аударады. 
Өмірден алынған оқиғалар осы 
балалардың əлеуметтік ортаға 
бейімделуіне, ел қатарлы өмір 
сүруіне септеседі, ал ата-ана-
ларына құнды кеңестер береді.

– Алдымда күрделі медици-
на лық терминдерді айналып 
өтіп, гемофилиямен туған ба-
ла лар туралы шытырман оқи ға-
ларға толы, еліктіретін шығар-
ма жазу міндеті тұрды. Бұған 
бала кездегі сүйікті авторлары-
мыз Астрид Лингдрен, Виктор 
Драгунский, Ирина Токмакова, 
Джоан Роулингтер шабыт берді. 
Жазуға дайындық барысында 
көп ізденіп, ақпараттар жи-
нап, ге мофилиямен ауыратын 
ба  лалардың аналарымен сөй -
лестім. Əли – осы дертпен 
дүниеге келген жүздеген ба ла -
ның жиынтық бейнесі. Кі тап-
қа осы балалардың ата-анала-
рының, əжелерінің, сон дай-ақ 
олардың қоршаған орта ның 
мінез-құлық ерекшеліктерін 
ашатын көптеген мəлімет кірді. 
Əлиді өз денесінің ішіне са-
лып, оның ағзасында не бо-
лып жатқанын нақты көрсету 
идеясы бірден пайда болды. 
Визуалды жəне түрлі-түсті 

мультфильмдер əлемінде өсіп 
жатқан қазіргі балалардың 
таным-түсінігі ауқымды. Ал 
Əли дің оқиғасы оларды баурап, 
бойында қиял мен ғажайыпты 
оятқанын қалаймын. Кез кел ген 
бала өз ерекшелігіне қарамас-
тан, сүйіспеншілік пен құрметке 
лайықты, өзіндік бір əлем екенін 
түсінсе деймін, – дейді кітап ав-
торы Ольга Огай.

Кітап тұсаукесеріне қатыс-
қан ата-аналардың бірі Людмила 
Шагабутдинова:

– Бала Əлидің хикаясы – ме-
нің ұлым сияқты гемофилия  мен 
туған барлық баланың тағ  ды-
ры. Бұл – менің жəне мен сияқ-
ты талай ана мен əжелердің 
өмірі туралы əңгіме. Мұндай 
ертегілер аяушылық пен қор-
қы ныш тудырудың орнына 
балаларға білім мен дұрыс 
бағдар береді. Гемофилия 
– бала ны жақсы немесе жа-
ман деп бөлмейтін ағзадағы 

ахуал. Кейіпкер Əлидің сөзімен 
айтқанда, біз қалыптасқан 
ДНҚ ұяшығынан гемофилия-
ны алып тастай алмасақ та, оны 
қабылдап, онымен бірге өмір 
сүруді жəне бақытты болуды 
үйренеміз, – деді.

Кітап отандық медициналық 
қауымдастығының да қолдауы-
на ие болып отыр. Мəселен, 
еліміздегі жетекші балалар 
онкологі əрі гематологі Лəззат 
Манжуова əлемде əртүрлі ауру 
бар екенін жəне олардың кей-
бірі өте сирек кездесетінін 
баян  дай келе гемофилияға ду-
шар болған жандардың өмірін 
жеңілдететін жəне толыққанды 
өмір сүруге мүмкіндік беретін 
емдеу əдістері табылғанын ай-
та ды. Оған қоса қоғам осы адам-
дардың мəселелерін қабыл дауға, 
түсінуге қанша лықты дайын? 
Осы дертпен туған балаларды 
не мазалайды? Бұл балалардың 
өзінде жəне отбасында қандай 

қорқы ныштары бар? Бұл адам-
дардың ағзасында не болып жа-
тыр? Еңбек осындай сауалдарға 
жауап берді.

Өз кезегінде Қазақстандағы 
«Takeda» бас директоры Ми-
хаил Владимиров:

– Компания зерттеу жұмыс-
тарын дамыта отырып, сирек 
кездесетін ауруларды ем деу-
дің жаңа тəсілдерін іздеу ді 
жал ғастыра береді. Ме ди ци-
на лық ғылымның алға жыл-
жуы гемофилияға шалдық қан-
дар дың өмірін ұзарта түс ті. 
Ин новациялық терапия ар-
қы лы осы пациенттер кəдімгі 
ел қа тарлы кез келген кə сіпте 
та бысқа жетіп, толыққан ды 
өмір сүре алады. Бірақ қоғам 
си рек кездесетін аурулардан 
толық хабардар емес. Сондық-
тан гемофилиямен ауыратын 
науқастардың əлеуметтік бейім-
делу мəселелерімен байыпты 
түрде айналысу керек, – деді.

Осы тұрғыдан алғанда 
«Takeda» өкілдері «Əли мен 
оның ішкі əлемі» хикаясы 
инклю зивті мəдениеттің қалып-
та  суына ықпал ететінін айтты.

Айтқандай, кітап коммер-
циялық сатылымға шықпайды. 
Ол белгілі таралыммен басы лып, 
елдегі гемофилиямен ауыра  тын 
науқастардың арнайы ұйым -
дары мен мүшелеріне, оған 
қоса Алматы қаласының бар лық 
аудандық балалар кітап хана-
сында екі тілде таратылады.

Сонымен, бүгінгі таңда бү-
кіл əлемде шамамен 400 мың  дай 
адам гемофилия диагнозы    мен 
өмір сүріп жатқанын, 50-60%-ы 
осы кеселдің ауыр түріне шал-
дыққанын айта кетуге бола ды. 
Қазақстанда 2023 жылғы мəлі-
меттер бойынша гемофилия-
мен ауыратын 1 633 науқас бар 
болса, оның 1 100-і – ересектер, 
533-і – балалар.

АЛМАТЫ

Қасымхан ҒАЛЫМ,
«Egemen Qazaqstan»

Өңірімізде қызылшамен ауыр-
ған дар əлі де тіркеліп жатыр. Был-
тырдан кешегі күнге дейін қы-
зыл шаға күдікпен 1 468 жағдай 
тіркелді, оның 991 жағдайында ауру 
расталды (67,5 пайыз). Мамандар 
ауырғандардың 88 пайызы екпе 
алмағанын айтады.

– Жас құрылымында 14 жасқа 
дейінгі балалар басым. Олардың 
үлесі – 70 пайыз. Олардың жарты-
сынан көбі – 5 жасқа дейінгі бала-
лар. Жыл басынан бері 372 жағдай 
тіркелді, оның жартысына жуығы, 
яғни 186-сы расталды. Қызылшаға 
қарсы жоспарлы вакциналаумен 
қамтудағы олқылықтарға байла-
нысты сырқаттанушылықты тір-
кеу облыстың барлық аумағында 
бай қалады. Екпе алмағандардың 
болуы жəне тұрғындар арасында 
белсенді көші-қон инфекцияның 
тез таралуына ықпал етеді. Қы-
зылша өте жұқпалы болғандық тан, 
қызылшамен ауыратын науқас-
тармен байланыста болған екпе 
алмаған жəне бұрын ауырмаған 
адамдардың барлығы дерлік ауруға 
шалдығады, – дейді облыстық 
Санитариялық-эпидемиологиялық 
бақылау департаменті басшысының 
орынбасары Гүлжан Байғұтанова.

Гүлжан Жақтайқызы да ауру-
дан сақтанудың дұрыс жолы вак-
циналау дейді. Осыған байланыс-
ты аймағымызда қызылшаға қар сы 
қосымша иммундау əлі де жүр-
гізіліп жатыр.

– Қызылша жұқтырған бала 
инкубациялық кезеңнің соңғы 
екі күнінде, катаральды кезеңде 
(3-4 күн) жəне бөртпелердің 
төртінші күніне дейін, яғни 9 күн 
ішінде басқаларға жұқпалы бола-
ды. Алғашқы үш күнде қызылша 
респираторлық инфекция түрінде 
көрінеді. Дене қалтырап, басы 
ауырады. Жөтел пайда болады, 
мұрыннан су ағып, тамағы ауыра-
ды. Бұл кезде суық тию белгілеріне 
ұқсас, – дейді Қарағанды қаласының 
№5 емханасының педиатры Жұпар 
Құлболатова.

Сырқаттың алғашқы белгі-
лері 3-5 күннің ішінде сезіледі. 
Бала тез шаршайды жəне дене 

температурасы көтерілуі мүмкін. 
Бұл кезеңде қызылшаның негізгі 
симптомы – науқастың аузында 
тістердің түбінде ерекше бөртпе 
пайда болады. Ол ертерек диаг-
ноз қойып, ертерек оқшаулауға 
мүмкіндік береді.  Қызылша 
жұқтырған балаларда жөтел 
жиілеп, дене қызуы біртіндеп 40 
градусқа жетуі мүмкіндігін айтады 
педиатрлар.

Сырқат жұқтырған бір жастағы 
балаларда қызылша байқала 
қоймайды екен. Бөртпе де бірден 
білінбейді. Бірақ баланың іші өтіп, 
құса бастайды. Аурудың алдын 
алмай, асқындырып алса, ауыр 
салдарға алып келуі мүмкін.

– Қызылша бөртпесі бастапқыда 
құлақтың артында жəне шаштың 
өсу аймағында, бас терісінде пай-
да болады, кейін бетке, мойын 
аймағына жəне кеудеге тарала ды. 
Науқастың саусақтары, аяғының 
төменгі бөлігінде де пайда болады. 
Өңі бозарады. Денедегі бөртпелер 
балаларға қарағанда ересектер-
де анық білінеді. Аурудың ша-
рықтау кезі – осы бөртпелердің 
пайда болған кезі. Вирустың ең 
ауыр кезеңі де осы сəтте жүреді. 
Науқасты тексеру кезінде артерия-
лық гипотензия, тахикардия, брон-
хит немесе трахеобронхит белгілері 
анықталуы мүмкін. Сол себепті 
науқастың жағдайын асқындырмай, 
дер кезінде дəрігер көмегіне жүгіну 
керек, – дейді Ж.Сабырқызы.

Ауруды анықтау үшін алды-
мен сараптама алынады. Баланың 
қан сарысуындағы қызылша ви-
русына антиденелерді анықтау 
қажет. Қызылшамен ауырған ба-
лалар көбінесе үйде емделеді. Егер 
науқастың жағдайы ауыр болса 
ғана ауруханаға жатқызылады екен.

– Бір жасқа дейінгі балалар мін-
детті түрде ауруханада ем алады. 
Жалпы, ауырған баланың гигиена 
сақтауын қадағалап, дəрумендерге 
бай сұйықтықты жиі ішкізу қажет. 
Денедегі бөртпелерге ештеңе жақ-
пау керек. Бөлме температурасын да 
баланы сумен жуындыру жеткілікті. 
Онда да температурасы түскеннен 
кейін ғана, – дейді дəрігер.

Қарағанды облысы

Табиғат 
МҰСЫЛМАНҚҰЛ,
«Egemen Qazaqstan»

Шу ауданының орталық ауру-
ханасында Даун синдромы жəне 
басқа да ауыр патологиясы бар 
нəресте дүниеге келген. Ма мандар 
кішкентай сəбидің туа біткен 
анальды атрезия (ішектің төменгі 
жағында тесік болмайтын туа 
біткен ақау) жəне асқазан-ішек 
жолдарында ақау бар екенін дер 
кезінде анықтап, шұғыл түрде оған 
операция жасау керек екенін айтып, 
Жамбыл облыстық перинаталдық 
орталығына жолдаған.

Мамандар келтірген дерек-
ке жүгінсек, ішек артезиясы деп 
ұрық ішектің дамымаған бөлігін 
айтады екен. Салдарынан ішек 
жол дары жартылай немесе то-
лық бітеліп қалатын көрінеді. Бір 
сөзбен айтқанда, бейкүнə сəби -
дің бойындағы дерт жеңіл емес. 
Нəрестені емдеу жұмыстары бір-
не ше кезеңді қамтиды.

Жаңа туған нəрестенің жағдайы 
мəз еместігін түсінген дəрі герлер 
əбігерге түскен. Об лыстың штат-
тан тыс бас неонатологі Тал-
ғат Толықбаев пен неонаталдық 
хирург Нұртуған Əлқуатовтың 
қатысуымен  өткен  тексеру 

барысында мамандар тез ара-
да операция жасау керек деген 
шешімге келген. Сарапшылар 
келтірген дерекке сенсек, уақытты 
өткізіп алу бала денсаулығы үшін 
айтарлықтай зор қауіп тудырған 
екен. Себебі ішектің белгілі бір 
құрамы сыртқа шықпай, тоқ не-
месе аш ішек қабырғалардың 
бұзылуына əкеліп соқтыруы 
мүмкін. Ол уақытта науқас өмір-
мен қош айтысуы да ықтимал. 
Сондықтан да тəуекелге бел буу-
ға тура келген. Мамандардың ай-
туын ша, бұл патологияны емдеу, 
сəби бойындағы қауіпті азайту 
үшін бірнеше операция жасау 
қажеттілігі туындайтын көрі-
неді.

Дəрігерлердің мұқият тексе-
руі нен кейін хирургиялық опера-
цияның алғашқы кезеңіне балалар 
хирургі Шавкат Құдайбергенов, 
анестезиолог Мұрат Рүстемов жəне 

мейірбике Гүлзира Қабылбекова 
жедел кірісіп кеткен. Хирургиялық 
ем деудің алғашқы сатысында ма-
мандар іш қуысын қайта қарау, 
с томаны жою жұмысын жүзеге 
асыр ған. Дерекке жүгінсек, опе-
рация жұлынның анальгезиясымен 
жасалған. Бұл операциядан кейін-
гі асқынулардың қаупін едəуір 
төмен дететін көрінеді.

Дəрігерлер бекер əбігер бол-
мапты. Жасалған операция дан 
кейін сəбидің жағдайы тұрақ-
талған. Нəресте уақтылы тамақ-
танады екен. Ал ілеспе аурулар 
бойынша мамандар қосымша тек-
серу жұмыстарын жүргізіп жатыр. 
Ш.Құдайбергеновтің айтуынша, 
нəресте 6 айға толғанда емдеудің 
келесі кезеңі, яғни проктопластика 
жасалады.

Жамбыл облысы

Жолдасбек 
К�ШЕРБАЙҰЛЫ,
«Egemen Qazaqstan»

Облыстық денсаулық сақтау 
басқармасының басшысы Қай-
сар Абдалиевтің айтуынша, за-
манауи құрылғыны сатып алуға 
«Қазақстан халқына» қо ры 
демеушілік көрсетті. Осы лайша, 
аурухананың нейрохи рургия 
бөлімшесі жаңа медициналық 
құралдармен толықты. Оның 
ішінде операцияға арналған 
үстел, нейронавигация құрыл-
ғысы мен нейромонитор, опе-
рация кезінде қолданылатын 
қосалқы бөлшектері бар.

Балалар ауруханасы дирек-
торының емдеу ісі жөнін дегі 
орынбасары Ербол Есболаев тың 
айтуынша, аталған құрылғы-
лардың, оның ішінде операция 
үстелінің маңызы зор. Өйткені 
енді күрделі операцияларды 
жер гілікті жерде жасауға бо-
лады. 

«Біз бас сүйегінде, ми мен 
жұлында туабітті немесе кейін 
пайда болатын ісік, өзге де 
жарақаттарды толық ем деуге 
мүмкіндік алып отырмыз. Ней-
ромонитордың операция кезінде 
белгілі бір патоло гияның ену 
жолын дəл та буға септігі мол. 
Бұл – ми дағы патологияларды 

тез анық тауға мүмкіндік беретін 
инно вациялық құрылғы», дейді 
Е.Есболаев.

Оның айтуына қарағанда, 
аурухана дəрігерлері жаңа 
құрылғымен алғашқы опера-
цияны сəтті жасады. Операция 

үстеліне желкесінде ісігі бар 
екі жасар бала жатқызылған. 
Жаңа құрылғының көмегімен 
балақайдың желкесіндегі ісік 
алынып тасталды.

Атырау облысы

МЕДИЦИНА МҮМКІНДІГІ

Нәрестеге күрделі операция жасады
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
�ткен жылы Жамбыл облысында ауыр дерт арқалап дүниеге кел-
ген бірнеше нәрестеге сәтті операция жасалды. Білікті мамандар 
тәуекелге бас тігіп, бейкүнә сәбилерге қолұшын берген еді. Мейірбан 
дәрігерлер бойында қауіпті дерті бар тағы бір нәрестенің �мірін 
сақтап қалуға күш салды.
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

САҚТАНСАҢ – САҚТАЙДЫ

Бөртпе – 
бастапқы белгі

––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
Қызылша вирустық инфекция болғандықтан, оны денеге шыққан 
б�ртпеден бірден білуге болады. Тез жұғатын ауру ауа арқылы 
таралады және вирус адам бойында бірнеше аптаға созылады. 
Сондықтан болар қызылша қарқын алып тұр. Мамандар ауру 
белгілері байқалса, дәрігерге жүгінуге және қарсы к�рсетілімдері 
болмаса, екпе алуға кеңес береді.
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

БІРІНШІ БАЙЛЫҚ

Әлидің әлемі
– гемофилияға шалдыққан барша баланың тағдыры

–––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
К�бінесе ұл балалардың арасында кездесетін, сирек әрі тұқым қуалайтын гемофилия дейтін ке-
сел бар. Қанның ұюына әсер ететін VIII және IX факторларының жетіспеушілігінен науқастың 
қаны �те сұйық болғандықтан, абайсызда денесін жарақаттап, кесіп алса, стоматологиялық 
немесе хирургиялық манипуляциялардан кейін ұзақ уақыт қан тоқтамауы мүмкін. Осы диагноз-
бен �мірге келген балаларға �з ерекшелігіне бейімделуі мен ем-домын ерте бастауы маңызды. 
Бұл ретте Қазақстандағы «Takeda» биофармацевтикалық компаниясы мен Қазақстандағы 
гемофилияға шалдыққан мүгедек-пациенттер қауымдастығы қосылып, «�ли мен оның ішкі 
әлемі» кітабын жарыққа шығарды.
–––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

ҚАЙЫРЫМ ҚАҒИДАТЫ

Қымбат құрылғының көмегі
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
Атырау облыстық балалар ауруханасына ең қымбат құрылғы 
сатып алынды. Жаңа құрылғының құны – 100 млн теңге.
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––



10 8 АҚПАН 2024 ЖЫЛҒЫЛЫМ

(Соңы. Басы 1-бетте)

Бірақ бұл жұмыс ғылыми ортада 
алғаш рет айтылып отырған жаңалық 
емес. Өйткені біздің қоғам қазір біліп 
жатқан обырды жеңудің жолын, соның 
негізінде жасалған препаратты ғалым 
Д.Сарбасов алыстағы АҚШ-та жүрген 
жылдары ойлап тауып, патент алып 
қойған.

Негізі Дос Сарбасов əлемде, жал-
пы биология ғылымында MTOR ақуы-
зының өсудегі, жасушаның өсіп-өну 
бел сенділігіндегі, мРНҚ транскрип ция-
сындағы жəне жасуша ішіндегі ақуыз 
биосинтезіндегі рөлін алғаш ашушы-
лардың бірі ретінде танымал. MTOR 
ақуыз синтезіне, глюкоза, инсулин 
жəне липидтер, глутамин алмасуына, 
сон  дай-ақ қартаю үдерісіне, əртүрлі 
ісік  тер дің өсуін бастауға қатысады. 
Кейіп  керіміз 1997 жылы АҚШ-ғы Ар-
кан зас медициналық ғылымдар уни-
вер ситетін («University of Arkansas 
for Medical Sciences») бітіргеннен 
бері, негізінен Техас университетінің 
онкологиялық орталығында жұмыс 
істеген уақытта (2006-2013 жылдары) 
осы MTOR ақуызына қатысты зерттеу-
лер жасады. Сол зерттеулерінде əртүрлі 
ісіктердің өсуін бастауға қатысатын 
MTOR ақуызына тереңірек үңіліп, 
қатерлі ісіктердің өсу себебін зерделеді. 
Ұзақ жылғы зерттеуден кейін ғана ісік 
жасушаларының өмір сүруіне, тірі қа-
луына əсер ететін факторларды, дамуын 
тоқтататын жолдарды қарастыруға көшті. 
Соның нəтижесінде ғалымға дəрі жасау 
идеясы келген. 

– 2013 жылдан бері, 10 жыл бойы 
осы бір тақырыппен айналысып келемін. 
Міне, нəтижесінде осындай препарат 
пайда болды. Ғылымда нəтиже тек та-
банды еңбекпен келеді. Əрине, осын-
шама уақыт тек дəрі дайындауға кет-
кен жоқ, алдымен идея келді, одан 
кейін оны теориялық тұрғыда зерттеу-
мен, дəлелдеумен айналыстым. Обыр 
жасушасының глюкозаға ашығуы ту-
ралы 2015 жылы сұхбат бергенмін. 
Сол сəттен бастап обырдың өсуін тоқ-
та  ту жолына қатысты идеям туралы 
ашық айта бастадым. Обыр жасу ша -
сының глюкозаға ашығуы механизм 
тұрғысынан қаншалықты жұмыс істей-
тінін, нəтижесі қалай болатынын, əсерін, 
бəрін тыңғылықты зерттей тінімізді 
айттым. Біраз зерттеуден кейін 2018 

жы лы ғылыми мақаламызды дайын дап, 
тапсырдық. Материал 2019 жы лы жария-
ланды, – дейді ғалым.

Патент – АҚШ-тікі, 
препарат – біздікі

Бұл – Д.Сарбасовтың Техас универ-
ситетінің онкологиялық орталығында 
(Хьюстон, Техас) Молекулалық жəне 
жасушалық онкология кафедрасы-
ның доценті жəне осы университеттің 
оқытушысы бола жүріп айналысқан 
ғылыми жұмысы. Ғылыми жұмысының 
нəтижесінде жасалған обырға қарсы 
дəрінің патенті де сол жылдары жария-
ланған ғылыми мақаласы негізінде 
АҚШ-та алынды. Ғалым 2019 жылы, 27 

жылдан кейін елге оралды. Назарбаев 
университетінің профессоры, қазір 
аталған университеттегі «National 
Laboratory Astana» жеке мекемесінің бас 
директо ры ретінде ғылыми жұмысын, 
он жыл бұрын бастаған тақырыбын 
жалғастырып жатыр. 

– Ғылыми жаңалықтың патенті 
Техас университетіндегі Онкологиялық 
орталықтың иелігінде қалды. Бірақ 
мен АҚШ-тан, Техас университетінен 
кеткендіктен оларға бұл патенттің 
қажеті жоқ. Себебі бұл тақырып – 
ондағы жұрттың, университеттің емес, 
тек менің қызығушылығым. Патентке 
ақша төлеу керек. Олар бұған жыл 
сайын ақша шығындауға құлықты 

емес. Сондықтан олар бізге лицензия-
ны осындағы қазір еңбек етіп жүрген 
университетке алуды, əрі қарай сонда 
жалғастыруды ұсынды. Патент сонда 
қалғанымен, лицензияны алдық. Осы 
лицензия арқылы препаратқа қатысты 
барлық жұмысты, зерттеуді жүргізіп, 
өзіміз басқара аламыз, – дейді Дос 
Сарбасов.

Жаман аурудың барлық 
түріне арналмаған

Кейіпкеріміз басқаратын Назарбаев 
университетіндегі «National Laboratory 
Astana» зертханасындағы 167 ғылыми 
қызметкерден құралған үлкен ұжым 
обырға қарсы дəрі əзірлеумен айна-
лысып жатыр. Əрине, олардың басқа 
да тақырыптағы ғылыми зерттеулері 
жетерлік. Бірақ осы материалымызға 
арқау болған препаратқа көбірек күш 
салып жатқаны анық. Себебі дəрі қол-
данысқа енгізілсе, əлемде баламасы жоқ 
өнім болғалы тұр. Дегенмен бір нəрсенің 
басын ашып айту керек. Дəрі жаман 
аурудың барлық түріне арналмаған. Тек 
қатерлі ісіктің КRАS-мутантты түрлерін 
емдеуге бағытталған. Қазір зертхана 
мамандары дəріні өнді ріске енгізу жо-
лында бірнеше ұйыммен бірлесе жұмыс 
істеп жатыр. 

– Препарат С дəруменінің жоғары 
дозадағы D-формасының (D-VC) шағын 
концентрациядағы мышьякпен (arsenic 
trioxide, ATO) қосындысына негізделген. 
KRAS гені прото-онко ген саналады, 
оның мутациялары қалып ты жасуша-
ларды қатерлі жасу ша ларға айналды-
рады. KRAS мутацияла ры көбіне ұйқы 
безінің қатерлі ісігінде байқалады, со-
нымен қатар тоқ ішек қатерлі ісігін-
де, өкпе ісігінде кездеседі. Көпжыл-
дық зерттеулердің нəтижесінде біз 
KRAS-мутантты ісік жасушаларының 
өсуін тоқтату үшін тотығу стресін 
қолдан жасадық. DV-C ii ATO ком-
бинациясы тотығу стресін тудырады, 
обыр жасушаларының митохондрия-
лары арқылы радикалдарды суицид-
ке апарады. Яғни тотығу стресі туын-
даған кезде обыр жасушалары өз жа-
сушаларын өлтіретін көптеген ради-
кал шығарады. Кейінгі 3 жыл ішін-
де зерттеудің сенімділігін дəлелдеп, 
2022 жылы Ғылым жəне жоғары білім 
минис трлігінен клиникалық сынақтар 
өткізуге грант алдық. Алғаш рет Алма-
ты фармакологиялық зауытында С 
витаминінің D-формуласының шектеулі 

партиясы шығарылды. Ал екінші препа-
рат – сынауға қажетті мышьяк (күшəла, 
элементтердің периодтық жүйесінің 
V тобындағы химиялық элемент) оксиді 
Үндістаннан сатып алынды. Былтыр 
Қазақ онкология жəне радиология 
ғылыми зерттеу институтымен бірлесіп 
клиникалық сынақтарды бастадық, – 
деді Д.Сарбасов. 

Сынақтың соңғы сатысы
Ғалымның айтуынша, клиникалық 

сынақтар əлі жалғасып жатыр. Өйткені 
препараттың тиімділігін арттыру үшін 
оның оңтайлы, максималды төзімді 
дозасын анықтау керек. Қазір препа-
рат Қазақ онкология жəне радиология 
ғылыми зерттеу институтының база-
сынан таңдалған 15 еріктіде сынақтан 
өткізіліп жатыр. Сынаққа еркімен қаты-
сып жатқан барлық науқаста үшінші 
жəне төртінші сатыдағы тоқ ішек қатерлі 
ісігі бар. Болашақта препаратты қатерлі 
ісіктің басқа да түрлеріне қолдану 
жоспарланған. Препаратты қолданудың 
əсерін анық көру мақсатында қатерлі 
ісіктің соңғы сатысында жүрген науқас-
тар таңдалған. Себебі қазір медицинада 
бірінші жəне екінші кезеңдердегі па-
циенттер емделетін деңгейге жеткен. Ал 
сынаққа қатысып жатқан пациенттердің 
бірінде жақсы нəтиже байқалған, оның 
қатерлі ісігі 30 пайызға төмендеді.

– Алайда бұл өнімді жаппай өндіріске 
енгізуге болады дегенді білдірмейді. 
Адамдарға қолданылатын мұндай дəрі-
лер ді қолданысқа жіберуге рұқсат алу 
соншалықты оңай шаруа емес. Жалпы, 
препараттарды əзірлеу жəне енгізу он 
жылға дейін созылады. Оған қазіргі 
нəтижеміз жеткіліксіз. Тағы да зерт-
теу қажет, клиникалық зерттеулердің 
қазір гі кезеңінде жақсы нəтижеге қол 
жет кізуіміз керек. Кейбір мəселелерде 
біз кері қарай жүріп, зерттеулерді, жұ-
мысты қайтадан бастауға мəжбүр бо-
ламыз. Нақты нəтиже алу соны талап 
етеді. Содан соң біз мыңнан аса адам 
қатысатын клиникалық сынақтың соңғы 
сатысына жетуіміз қажет, оған əлі 
ерте, клиникалық зерттеулердің өзіне 
кемінде үш жыл керек. Дегенмен, түпкі 
нəтижеге жеткен жөн. Ал оған біраз 
қаражат пен табандылық қажет. Бірақ 
біз мұның жемісін көре аламыз. Себебі 
препарат қолжетімді компоненттерден 
жасалғандықтан, қазір қолданылып 
жүрген химиялық терапиядан əлдеқайда 
арзан болады, – деді профессор. 

Ғылым жəне жоғары білім 
ми нистрлігінің мəліметінше, 
«Ғы лымды дамыту» бюджеттік 
бағ дарламасы бойынша 2020-
2023 жылдарға 249,5 млрд 
теңге бөлінген. Оның ішінде 
2020 жылға – 35,5 млрд теңге, 
2021 жылға – 48,7 млрд теңге, 
2022 жылға – 45,5 млрд теңге, 
2023 жылға 119,8 млрд теңге 
қарастырылған. Жоспарланған 
қаражаттың есебінен базалық 
қаржыландыруға – 9,4 млрд 
теңге, бағдарламалық-нысаналы 
қаржыландыруға – 83,3 млрд 
теңге, гранттық қаржыландыру-
ға – 119,8 млрд теңге, ғылыми 
жəне ғылыми-техникалық қыз-
меттің нəтижелерін коммер-
цияландыруға – 34,1 млрд теңге, 
гранттық қаржыландыруға жəне 
іргелі ғылыми зерттеулерді жү-
зеге асыратын ғылыми ұйым-
дарды қаржыландыруға 2,9 млрд 
теңге бөлінген.

Министрліктің ресми мə-
ліметіне сүйенсек, осы қаржының 
91 пайызы, яғни 227,8 млрд теңгесі 
толық игерілген. Оның ішінде 
2020 жылы – 35,4 млрд тең ге, 
2021 жылы – 44,6 млрд теңге, 
2022 жылы – 45,4 млрд теңге, 
2023 жылы 102,4 млрд теңге 
ғылымның дамуына жұмсалған.

Ал 2023-2025 жылдарға арнал-
ған ғылымның жалпы бюджеті 
алдыңғы үшжылдық кезеңмен 
салыстырғанда 3,3 есе – 643 млрд 
теңгеге дейін өскен екен. Бұл рет-
те 2024-2026 жылдарға көзделген 

бюджет тағы 13 пайызға артып, 
шамамен 730 млрд теңге ні құ-
рап отыр. Жүргізіліп жат қан 
жұ мыс аясында іргелі зерт теу-
лерді жүзеге асыратын ғылы ми 
инс ти туттарға қосымша қаржы-
лан дыру да бөлінген. Сондай-ақ 
жас ғалымдарға да жақсы қол-
дау көрсетіліп, бүгінде олар 727 
ғы лыми жобаны жүзеге асырып 
жатыр. Ғылым жəне жоғары 
білім министрі Саясат Нұрбектің 
ай туын ша, өткен бірнеше жыл 
ішін де мұндай грантпен қаржы-
лан ды рылған жобалардың елдің 
ғылыми-техникалық дамуына 
қос қан жалпы үлесі 68,6 млрд 
теңгені құраған. Міне, сандар со-
лай дейді. 

Ғылымды қаржыландыру 
ізденіс жүргізіп, жаңа əзірлемелер 
жасауға негіз болады. Мұндай 
қолдау арқылы зерттеушілер экс-
перимент жүргізіп, деректер жи-
нау, талдау жасау жұмыстарын 
қиындықсыз іске асыра алады. 
Сол арқылы ғылыми прогресс 
пен технологиялардың дамуы 
ілгерілейді əрі экономиканың 
жаңа салаларын дамытуға, жаңа 
жұмыс орындарын құруға, өмір 
сүру деңгейін жақсартуға, жал-
пы қоғамның экономикалық 
жəне əлеуметтік өркендеуіне 
ұзақмерзімді əсер етеді. Бұл 
сала да қаржылық тəуелділік бол-
маса ғана ғылыми жаңалықтар 
ашы лып, жаңа технологиялар 
арқы лы адамзаттың өмір сүру 
сапа сы жақсарады. Сондықтан 

елімізде отандық ғалымдардың 
əлеуметтік жағдайын да жақсар-
туға мəн беріліп жатыр. Ғылыми 
қызметкерлердің жалақысын 
көтеру, баспанамен қамтамасыз 
ету оларға арнайы гранттар та-
ғайындау, стипендия беру мəсе-
лелері оңтайлы шешіліп келеді. 

Мысалы, 2020 жылы ғалым-
дар  дың орташа жалақысы 152 
мың теңгені немесе нарықтағы 
орташа жалақының 72 пайы-
зын құраса, 2022 жылы ғылым 
саласындағы төменгі жалақы 
257 мың теңгеге тең болды. Ал 
қазір 300 мың теңгеден бастала-
ды. «Ғылымды қазір министрлік 
қолдап отыр. Соның нəтижесінде 
біздің, яғни, ғалымдардың айлы-
ғы 2 млн теңгеге дейін жетті. 

Менің қазіргі кездегі жалақым  
2 млн 300 мың теңгені құрайды. 
Ал жұмысқа жаңадан кірген 
жастардың айлығы 300 мың нан 
бас талады. Жас ғалымдарға бе-
рілген пəтер бойынша бізден 
4 зерттеуші баспаналы болды. 
Олардың айлығы 400-500 мың 
теңге көлемінде», дейді техника 
ғылымдарының докторы, профес-
сор Бағдəулет Кенжəліұлы.

Сондай-ақ ғалымдарды ынта-
ландыру үшін 2021 жылдан бас-
тап 6 млн теңге мөлшерінде 
жыл са йын 50 «Үздік ғылыми 
қызметкер» сыйлығы беріле бас-
тады. Ал былтырдан бастап ми-
нистрлік тарапынан 500 ғылы-
ми зерттеуші қызметкерге, про-
фессорларға, жас ғалымға, он екі 

айға дейін дүние жүзінің жетек-
ші жоғары оқу орындарында, 
лабораторияларында, ғылыми 
зерттеу институты негізінде 
тағылымдамадан өту мүмкіндігі 
қарастырылды. 

Айта кетейік, отандық ға-
лым  дар жыл сайын ұйымдас ты-
рылатын «Scopus Awards» сый-
лығын иеленіп жүр. Тіпті про-
фессорлардың алдыңғы қатары 
əлемдік беделді ғалымдардың 2 
пайызына кірді. Ғалымдардың 
беделді шетелдік ғылыми басы-
лымдарға тұрақты мақала жа-
зуы да тың жаңалықтардың бар 
екенін аңғартады. Осы орайда 
мемлекет тарапынан ғалымдарға 
жетістігі үшін арнаулы сыйақы 
тағайындалған. Жаратылыстану 

ғылымдары саласындағы үздiк 
ғылыми зерттеуі үшiн Қ.Сəт баев 
атындағы сыйлық (350 айлық 
есептiк көрсеткiш), гуманитарлық 
ғылымдар саласындағы үздiк 
ғы лыми зерттеуі үшiн Ш.Уəли-
ханов атындағы сыйлық (350 
айлық есептiк көрсеткiш), педа-
гогика саласындағы үздiк ғылыми 
зерттеуi мен жұмысы үшiн Ы.Ал-
ты нсарин атындағы сыйлық 
(350 айлық есептiк көрсеткiш), 
түрко логия саласындағы аса 
зор жетістіктері үшін Күлтегін 
атындағы сыйлық (300 айлық 
есептiк көрсеткiш), жаратылыста-
ну ғылымдары саласындағы үздiк 
жұмысы үшiн жас ғалымдарға 
арналған Д.Қонаев атындағы сый-
лық (150 айлық есептiк көрсет-
кiш), гуманитарлық ғылым дар 
са ла сындағы үздiк жұмысы үшiн 
жас ғалымдарға арналған М.Əуе-
зов атындағы сыйлық (150 ай-
лық есептiк көрсеткiш) бе  ріледі. 
Бұған қоса 24 айлық есеп  тiк 
көрсеткiш мөлшеріндегі мем ле-
кеттік ғылыми стипендия да бар.

Өткен жылдың қорытындысы 
бойынша, Қ.Сəтбаев атындағы 
сыйлықты – 3, Ш.Уəлиханов 
атын дағы сыйлықты – 4, ал Күл-
тегін атындағы сыйлықты 1 ға лым 
иеленген. 

Ғылымды қаржыландыру 
білім мен технологияны дамы-
ту да шешуші рөл атқарады. 
Бұл қо ғамның тұрақты даму-
ын қам тамасыз етіп, нəтижеге 
қол жеткізу үшін маңызды. Ғы-
лым – қашанда қоғамды алға 
жетелейтін сала. Ал ондағы 
жаңа идеялар мен жобалар – ел 
дамуының негізгі тетігі. Қазіргі 
жаңа технологияның дамыған 
заманында ғылымға жеткілікті 
қаражат бөлу ел болашағына ин-
вестиция салу деген сөз. 

Би-Фатима ЕРАЛХАНҚЫЗЫ

ТЫҢ ЗЕРТТЕУ

Ауыр дертке дауа дәрі

ДЕРЕК ПЕН ДӘЙЕК

Ғылымды қаржыландыру – қоғам дамуының негізі
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
Ғылым саласы тиісті деңгейде қаржыландырылса ғана қатардан 
қалмай, бәсекеге қабілетті ел болатынымыз анық. Ғалымдардың 
ғылыми зерттеумен айналысуына жағдай жасалса және олардың 
жобасы кедергісіз �ндіріске енсе, инновацияның игілігін к�рер 
едік. Сондықтан ғылымды қаржыландыруды қоғам дамуының 
негізі ретінде қарастыра аламыз. Қуантарлығы осыған қадам 
жасалып жатыр. Жыл сайын аталған салаға б�лінетін қаржы 
артып келеді.
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
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Əсілінде, оқыту парадигмалары өзге-
ріске ұшырағанымен, педагогикалық тен-
денциялар өз қалыбында. Əлемдік білімді 
ұлттық тəрбиемен ұштастырып, бүгінгі 
заманның талабына сай «Цифрлы педа-
гог» əзірлейтін отандық оқу шаңырақ  та ры 
өз стратегиялық мүмкіндіктерін молы  нан 
пайдаланып келеді. Жасыратыны  жоқ, 
кейінгі уақытта «Педагог мəртебесі», 
«Пе дагогикалық кадрларды даярлау» 
сын ды мəселелер күн тəртібінен түспей 
тұр. Біздіңше, бұл – қалыпты құбылыс. 
Қай заманда да бала оқыту ісіне келгенде 
салғырт қарамайтын ұлттық ерекшелігі-
міз жаңа дəуірде де өз дəстүрінен айны-
май, аталған мəселені жіті назарға алып, 
аса ыждағаттылықпен мəн беріп отыр. 
Бұл туралы Мемлекет басшысы Қасым-
Жомарт Тоқаев Республикалық педагог-
тер съезі мінберінен: «Білім мен ғылым – 
табысқа жетудің ең басты кілті. Өскелең 
ұрпаққа тағылымды тəр бие мен озық білім 
беру – өте маңызды міндет. Сондықтан 
ұстаздар қауымына, яғни сіздерге зор 
жауапкершілік жүк теледі. Педагог – 
ұлттың жаңа сапасын қалыптастыру 
үдерісіндегі ең маңызды буын. Сондықтан 
білім беру жүйесін жоғары білікті ма-
мандармен толық қам тамасыз ету өте 
маңызды», деді. 

Ұлт ұстазы Ахмет Байтұрсынұлы-
ның «Біз елді түзеуді бала оқыту ісін тү-
зеу ден бастауымыз керек» дегені дəуір 
са бақ тастығының үзілмегенін, ұлттық 
құн  дылықтардың күні бүгінге дейін өз 
биігінде екенін айқындап тұрғандай. Рас, 
мемлекет дамуының деңгейі, бəсекеге 
қабілеттілік межесі, дүниежүзілік на-
рық тағы беделі – бəрі-бəрі білім сапасы -
мен анықталатын индикатор. Сондықтан 
педа  гогикалық кадр даярлауда нысанаға 
– ақ  параттық жүйеге дағдыланған, шы-
ғар машылық ұмтылыс қарқыны жо ға-
ры, жүктелген міндеттерді шешудегі тұ-
рақ тылығы көзделеді. Біз өз кезегімізде 
өмір сүріп жатқан қоғамымыздың сая си 
жəне əлеуметтік, экономикалық құры-
лымын қайта құруда халыққа білім беру 
жүйесіне қойылатын жаңа талаптар ды 
қанағаттандыруға мүдделіміз. Себебі 
білімге жəне ғылыми əлеуетке негізделген 
қоғам ғана жаһандану құбылыстарын 
лайықты қабылдап, əлемдік даму көшіне 
отаншылдық рухта ілесе алады. 

ХХІ ғасырдың педагогикалық пара-
дигмасы адам ресурстарын бағалауға 
негізделіп, экономикалық даму қажет-
тіліктерге сай болуды талап етеді. Айта-
лық, педагог кадрларды даярлау үдері-
сінің тарихи аспектісі ғылымға дейінгі, 
классикалық жəне қазіргі заманғы деп 
жік телуі қазіргі күні өзіндік сипатта құ-
былу үстінде. Бұл ретте «Баршаға қол-
жетімді сапалы білім» ұлттық баяндама 
жобасы білім беру саласындағы сəтті 
уақытта қолға алынған жоба болғанын 
тілге тиек ете кетейік. Виртуалды жəне 
толықтырылған шынайылық, интерактивті 
платформалар мен жасанды интеллект 

іспетті цифрлық технологиялар, шын 
мəнінде, оқу үдерісінде студенттер-
ге тео рия мен тəжірибелік дағдыларды 
тиім   дірек меңгеруге мүмкіндік береді. 
Қуан   татыны, отандық педагогикалық 
жо  ғары оқу орындарындағы иммуни-
тет бұл өзгерістерді қабылдауға дайын 
əрі бейім. Сəйкесінше, елдегі педагог-
тер дің жетіспеушілігі мəселесін шешу-
де жаңа үлгідегі педагогикалық білім 
беру бағдарламаларын қамтитын оқу 
орын дарының ашылуы – ең ұтымды ше-
шім. Осы туралы Президент: «Елорда-
да педагогикалық жоғары оқу орнын 
ашу туралы ұсынысты қолдаймын. Бұл 
– дер кезінде көтерілген бастама. Сол 
ар қылы салынып жатқан мектептерге 
қажетті мамандар даярлауға мүмкіндік 
туады. Əділетті қоғамды құру үшін, ең 
алдымен, өскелең ұрпақтың жан-жақты, 
толыққанды дамуын қамтамасыз ету ма-
ңызды. Сондықтан мектептердегі білім 
беру ісі балалардың əлеуметтік жағдайына 
қарамастан, инклюзивті əрі барлық бала 
үшін қолжетімді болуға тиіс», деді. 

Осы арқылы біз педагогтердің тап-
шылығы кезек күттірмейтін мəселе екенін 
ұғынамыз жəне оның шешімін табуға ат-
салысып келеміз. Мəселен, 2024 жылдың 
қаңтар айындағы есеп бойынша, респуб-
лика мектептеріне 3 мыңға жуық педа-
гог жетіспейді. Министрлік тарапынан 
өңірлерде педагогикалық мамандық тар-
ға мемлекеттік білім беру гранты мен 
оқуға қаржы бөлу бойынша шаралар қа-
былданып жатыр. Айталық, қазіргі уақыт-
та педагогикалық бағыттарда оқитын 
жо ғары оқу орындарының студенттері 
үшін шəкіртақы мөлшері 67 мыңға дейін 
ұлғайтылған. Педагогикалық білімі жоқ 
адамдар үшін педагогикалық қайта даяр-
лау бойынша жұмыс жалғастырылып отыр 
жəне 2020 жылдан бастап педагогтер дің 
жалақысы 2 есе артқан, əлі де артады. Ал 
мұғалім тапшылығы – маңызды мəсе ле. 
Бұл педагогикалық кадрларға қажетті-
лік деңгейін көрсетіп отыр. Қазіргі таң да 
жоғары оқу орындарында педагогика-
лық үдерістің барлық құрамдас бөлігі-
нің интеграциялық əлеуетін кеңейту 
шаралары күшейтіліп жатыр. Сондай-ақ 
педагогтерді оқытудың тəжірибеге бағ-
дарланған модельдерінің кең спектрі 
əзірленіп, жаппай енгізілу үстінде. Бұл 
қажеттіліктерді қанағаттандыру əрі қарай 
жалғасып, қарқынды түрде жүзеге асыры-
лар болса, мəселенің түйіні тарқатылады 
дегенге сеніміміз мол. 

Əлемдік үрдістер жəне педагогтерді 
даярлаудың халықаралық тəжірибесіне 
мұқият ден қояр болсақ, кейінгі кезде 
құлағымыз жиі шалатын «жасанды ин-
теллект» ұғымымен соқтығысып қа лып 
жатамыз. Бұл дегеніңіз – адамның зият-
керлік күшін компьютерлік жүйелер 
ар қылы модельдеу. Елімізде жасанды 
интел лект мектебінің ашылуы, отандық 
ғы лымның осы бағытта ілгерілеуі расын-
да көз қуантады. Алайда көпшілікті 

«Мұғалім жəне жасанды интеллект» тан-
демі алаңдататын көрінеді. Демек бо-
лашақта ұстаздың рөлін жасанды интел-
лект алмастырады деген қауіп бар. Рас, 
бұл жүйенің ресурсы əлдеқайда жоғары 
əрі мұндай дəуірдегі мұғалім анағұрлым 
педагогикалық шеберлікті меңгерген ма-
ман болуы қажет. Алайда біз жасанды 
интеллектіге емес, жасанды интеллект 
бізге жұмыс істеуі керек. Ол ешқашан 
мұғалімнің орнын алмастыра алмайты-
нын, мұғалім берген мейірімді бере ал-
майтынын ұмытпайық. Сондықтан оның 
мүмкіндіктерін белгіленген шекте ғана 
пайдаға жаратып, жалпыға ортақ игіліктер 
үшін қолданған абзал. 

Қазіргі күні 2023-2029 жылдарға ар-
налған жоғары білім мен ғылымды да мыту 
тұжырымдамасы шеңберіндегі міндеттерді 
жүзеге асыруда отандық оқу орындары 
түбегейлі өзгерістерге төтеп бере алатынын 
дəлелдеп отыр. Солардың бірі – түлектері 
еліміздің педагогикалық əлеуеті жоғары 
крите рийі мен сұранысқа ие Ы.Алтын са рин 
атын дағы Арқалық педа гогикалық инс-
ти туты. Өңірдегі педа гогикалық жоғары 
оқу орны педагог терге арналған ұлт тық 
біліктілік талап тарына сай, темірқазы ғы 
мықты мұғалімдерді даярлауымен, ұлт-
тық нақыш элементтерінің ерекшелігін 
оқытуда шебер пайдалана алатын маман 
əзірлеумен танымал. Мұнда мемлекеттік 
стратегияны ілгерілету бағытындағы жо-
ғары жəне жоғары оқу орнынан кейінгі 
білім нің қолжетімділігі, озық кадрлық 
қамтамасыз ету, жоғары білім берудің 
инфрақұрылымы мен цифрлық архитек-
турасын дамыту, жоғары жəне жоғары оқу 
орнынан кейінгі білім беруді интернацио-
налдандыру, университеттің үшінші мис-
сиясы, үздіксіз білім беру жүйесін дамыту 
сынды міндеттер басты назарда. Біз «та-
лапкер – студент – түлек» моделі үштігінің 
байланысын нығайтып, əрқайсысының өз 
функциясын жоғары дəрежеде орындауы-
на мүдделіміз. 

Білім беру жүйесіндегі жаңашыл дық, 
саяси, мəдени кеңістіктегі оқытудың 
рөлі, ұлттық жəне жалпыазаматтық құн-
ды  лықтар төңірегіндегі ғылыми көз-
қа рас тар қақтығысы – педагогика лық 
кадр даярлаудың алғышарттарының 
бірі. Ғылыми-педагогикалық саладағы 
білім беру үдерісі жəне нəтиже деген екі 
ұғым нан тұрады. Білім берудегі мақсат, 
міндет, маз  мұн – үдерістің еншісінде 

болса, нəти жеге дағды мен іскерлікті 
жат қызамыз. Сон д ай-ақ психологиялық-
педагогика лық технологиялардың маман 
даярлау дағы үлесі басым. Педаго гикалық 
білім нің жаңашылдық деңге йін зама науи 
трендке сəйкестендіру үшін иннова-
ция лық педагогикалық, педа го гикалық 
менеджменттегі мотивация лық, бола-
шақ маманның зияткерлік, жас тардың 
ғылыми əлеуетін мықтап ны ғыздап, та-
мырын тереңдете түсу керек. Сонда ғана 
оқытудағы заманауи қажеттіліктерді қа-
нағаттандырып, озық, креативті, цифр-
лы педагог мамандарға қол жеткізе-
міз. Мəселен, Ы.Алтынса рин атындағы 
Арқалық педагогикалық институтындағы 
профессор-оқытушы лар құрамы мен 
студенттердің смарт ресурстарын артты-
ру олардың нарықтағы бəсекеге қабілетті-
лік деңгейін көтереді. Институт ұжымы 
педагог кадрларды даяр лаудың проб-
лемалары мен заманауи мүмкіндіктері-
не анализ жасай отырып, өзіндік тұжы-
рым жасауға бейім. Айталық, институт 
сапалы кадрлық құрамды қалып тасты-
ру ға, қызметкерлердің кəсіби же тілуіне 
жəне жеке өсуіне ерекше назар аудара-
ды. Осы арқылы бəсекелестік ортада жа-
уап кершілікті арттыруға жəне көш бас-
шы лықты қамтамасыз етуге бағыт талған 
адами ресурстарды басқару жүйе сін құру 
ала ңын қалыптастырып отырмыз. 

Оқу орнында педагогикалық білім 
беру бағдарламалары жаңа кəсіптердің 
аймақтық атластарына негізделіп, əзір-
ленеді. Сəйкесінше, білім беру стратегия-
лары үздіксіз жаңғырғанымен, ұлттық 
біріз діліктен іргесін тасалаған емес. Оған 
«Altynsarin institute»-ның ғылыми-зерт-
теу жұмысы жəне халықаралық ынты-
мақ тастығы ғылым драйверіне айнал-
ғаны дəлел. Себебі халықаралық ын ты-
мақтастық – институт қызметінің басым 
бағыттарының бірі. Оның үстіне инс-
титут ұжымының алдында бірлескен 
жəне мүмкіндігінше қос дипломды білім 
беру бағдарламаларын əзірлеу, сондай-ақ 
студенттер мен профессор-оқытушылар 
құрамының академиялық ұтқырлығын 
іске асыру мақсатында ынтымақтастықты 
дамыту міндеті бар. Бірлескен жұмыстың 
нəтижесінде студенттер мен профессор-
оқытушылар құрамының академиялық 
ұтқырлығын іске асыру жүйелі жүзеге 
асады. Оқу ордасындағы білім беру жəне 
ғылыми үдерістерді жаһандандыруды 

арттырудың негізгі индикаторларының 
бірі – шетелдік жетекші жоғары оқу 
орындарынан шетелдік профессорлар-
ды тарту. Осындай əлеуетті қадамдар 
арқылы əлемдік педагогикалық талаптар-
ды қанағаттандыратын əмбебап педагог 
даярлауға даңғыл жол саламыз.

Айта кету керек, «Altynsarin institute» 
«Университеттің үшінші миссиясын» 
орындауға үлкен ынта-жігермен кірі-
сіп кетті. Бұл дегеніміз жастар арасын-
дағы еріктілікті, жоғары оқу орын дары-
ның өңірдің əлеуметтік өміріне тар-
тылуын, əлеуметтік-экономикалық бағ-
дар ламаларды іске асыру міндеттерін 
көздейді. Сəйкесінше, оқу ордамыздың 
қабырғасында ерлі-зайыптылардың, 
əке мен бала, ана мен қыз арасындағы 
түсініспеушілікті сейілтіп, консульта-
ция жүргізетін психологиялық қолдау 
орталығы, тартынбай тамшы-тамшы тəлім 
беретін «Ғибрат сабақтары» сынды іс-
шара лар жолға қойылып, жүргізіледі. Бұл 
өз кезегінде əке, ана, дала мектебін қалып-
тастыруға, ата-ана болмысын айшық тау 
негіздері сияқты мəселелерді көз деп, 
əлеуметтік қолдауға сеп болатын тың бас-
тамаларға айналып отыр.

Қоғамға, ең алдымен, адами қасиеттер 
бойына дарыған азамат керек, елімізге 
ұлттық құндылықтармен біте қайнасқан 
ұлтжанды перзент қажет, түлекке жұмыс 
берушіге қажетті дағдыларды сіңірген 
қызметкер болуы маңызды десек, отба-
сына мейірім мен жауапкершілігі жоғары 
ата-ана, ал жеке адам үшін бақытты жəне 
дені сау өмір иесі болуға тиіс. Міне, осы 
құндылықтар мен шарттарды орындау 
мектептен басталады. Отандық білім беру 
жүйесі осы талаптарға сай болуы керек-
ақ. Арқалық педагогикалық институты 
осы ерекшеліктерді біледі, түсінеді жəне 
осы бағытта жан-жақты жұмыс атқару ды 
мақсат тұтады.

Сөз соңында, алғашқы дала мектебі нің 
іргетасы қаланған Торғай жеріндегі киелі 
шаңырақта еңбек ету əрбір жауапты аза-
мат үшін абырой деп есептеймін. Себебі 
небір ағартушылардың ізі қалған өңірде 
болашақ ұстаздарды даярлауға атсалы-
су – азаматтық ұстанымды айқындайтын 
өлшем. 

Ержан �МІРБЕКҰЛЫ,
Ы.Алтынсарин атындағы Арқалық 

педагогикалық институтының 
басқарма т	рағасы-ректор

Жаңа оқу жылында универси-
тет барлық педагогикалық бағыт 
бойынша бакалавриат деңгейіне 
арналған «Minor» бағдарламасын 
енгізеді. Студенттер инклюзивті 
білім берудің үш қосымша пəнін 
оқиды: «Инклюзивті сыныпта 
оқытудың əмбебап дизайны», 
«Ерекше білім беруді қажет ететін 
баланың отбасына психологиялық-
педагогикалық қолдау көрсету» 
жəне «Ерекше білім беруді қажет 
ететін тұлғаларды тьюторлық 
қолдау». Осы бағытта универси-
тет қызметкерлері ерекше білім 
беру қажеттіліктері бар студент-
термен жұмыс істеу бағытындағы 
оқытушыларға арналған əдіс-
темелік ұсынымдар əзірледі.

– Жыл сайын техникалық, 
инженерлік жəне педагогика-
лық мамандықтарды меңгеруге 

ниет білдіргендер саны артып 
ке леді. Біздің университет еңбек 
нарығының қажеттіліктеріне жəне 
технологияның дамуына сəй-
кес білім беру бағдарламаларын 
үнемі жетілдіреді əрі жаңаларын 
əзірлейді. Жұмыс берушілермен, 
шетелдік университеттермен, ірі 
компаниялармен бірлесіп, еңбек 
нарығының сұранысы бойын-
ша жаңа инновациялық білім 
беру бағдарламаларын əзірлеп 
жатырмыз. Қазір 40-қа жуық 
инновациялық бағдарлама бар. 
Олардың 18-і педагогикалық, 
инженерлік жəне техникалық 
бағыттарды қамтиды. Оқу ор-
нында оқыту үдерісі үш тілде 
жүргізіледі жəне 45 білім беру 
бағдарламасы ағылшын тілін де 
қарастырылған. Сондай-ақ уни-
верситетіміз қысқартылған білім 

беру бағдарламасы бойынша үш 
жыл математика пəні мұғалімдерін 
даярласа, биыл «Ғарыштық тех-
ника жəне технологиялар» білім 

беру бағдарламасы бойынша 
докторантура ашылды, – деді 
университеттің Академиялық 
мəсе  лелер департаментінің 

дирек торы Байжұман Қашқынбай.
Ұлттық университетте педаго-

гикалық, инженерлік, техни ка-
лық бағыттағы жоғары білік ті 

кадр ларды даярлауға көп кө ңіл бө-
лінеді. Қазіргі таңда оқу ордасын да 
осы салаларда үш деңгей бойын  ша 
12 мыңнан астам студент бі лім 
алып жатыр. 244 білім беру бағ дар-
ламасының 100-і педагогика лық, 
инженерлік-техникалық бағыт тар 
бойынша қарастырылған.

Дарынды жастарды ғылымға 
тарту мақсатында 2024-2025 оқу 
жылынан бастап бакалавриат 
бағ  дарламаларына екі жаңа мо-
дуль енгізіледі. Олардың бірі ғы-
лыми компонентті қарасты ра  ды. 
Студенттер оқудың бірінші жы-
лынан зерттеу жұмыстарымен 
айналысады. Екіншісі – модуль 
жа санды интеллектіні зерттеу-
ге бағыт тал ған. Студенттер осы 
бағытта білімін кеңейтіп, озық 
цифрлық тех нологияларды мең-
гереді деп күтіліп отыр. 

Нұрдәулет К�РІБАЙ,
Қожа Ахмет Ясауи атындағы 

халықаралық қазақ-түрік 
университетінің 2-курс 

студенті

КӨЗҚАРАС

––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
Рухани бастамалардың жаршысы болуға тәрбиелейтін бірден-бір ма-
ман – мұғалім. Ол ұлттық жауһарларға жақын азаматтың қалыптасуына 
еңбек сіңіріп, берік сабақтастықтың алтын к�піріне айналып отыр. Себебі 
азаттықтың да, азаматтықтың да ұстанымын ұрпақтан-ұрпаққа аманаттайтын 
ұстаздар қауымы екені әуелден мәлім. Халық ішінде: «Мұғалім ісі сырттай 
қарапайым болғанмен, тарихтағы ең ұлы кәсіп» деген даналық текке айтыл-
маса керек. Тарихта �з бағасын алған ұстаздықтың бүгінгі жай-күйі қалың 
бұқараны алаңдатпай қоймайды. �сіресе педагогикалық кадрларды даярлай-
тын жоғары оқу орындарына артылған жауапкершілік салмағы орасан. Неге 
десеңіз, әлемдік аренадағы құндылықтардың �згеруі, медиакеңістіктің к�з 
ілестірместей дамуы, инновациялық білім технологияларының серпіні сынды 
факторлар оқу және оқыту ісін айналып �тпесі анық.
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

Бүгінгі талапкер һәм болашақ мұғалім

БІЛІМ ЖӘНЕ БІЛІК

––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
Л.Н.Гумилев атындағы Еуразия ұлттық университеті бакала-
вриат деңгейіндегі оқу үдерісіне біршама �згеріс енгізіп жатыр. 
2024-2025 оқу жылынан бастап 1-курс студенттері жасанды 
интеллект саласын оқып, ғылыми зерттеулер жүргізеді.
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

Оқу үдерісіндегі жаңашылдық
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Арман ОКТЯБРЬ,
«Egemen Qazaqstan»

Кез келген тауарды сатып ал-
мас бұрын сатушының міндеттерін, 
сондай-ақ тұрақсыздық айыбын өн-
діріп алу, залалды өтеу мəселесіне 
қатысты заң тармақтарын мұқият 
ескеріп барып, шарт жасасқан абзал. 
Шартта көрсетілген тармақтардың 
бірі бұзылған жағдайда, кейінгі əре-
кеттер сот тəртібімен қаралады. Биз-
нес мекемелер мен кəсіпорындар өз-
дері орнатқан қағидаларды алға тар-
та отырып, тұтынушылар құқығын 
аяқасты ететін сəттер аз емес. Олар 
халық тың заңнан хабарсыздығын жиі 
пайдаланады.

«Тұрақсыздық айыбын өнді ріп 
алу ға, шығындарды өтеуге жəне 
шарт та көрсетілген немесе шарттың 
құ ра  мында болмаған басқа да тармақ-
тар ға қатысты барлық мəселе тек сот 
тəртібімен шешіледі. Бүгінгі таңда 
«Əкімшілік құқық бұзушылық ту-
ралы» кодекстің 190-бабы, бірінші 
тарма ғы жəне алаяқтық туралы 
Қылмыс тық кодекстің 190-бабы 
бар екенін атап өткім келеді. Яғни 
екі бап та ішкі істер органдарының 
құзыретіне жатады», дейді Алматы 
қаласы бойын ша сауда жəне тұты-
нушылардың құ қықтарын қорғау 
департаменті бас шысының орынба-
сары Нұрлан Əбдиев. 

Елімізде тұтынушылар шағы мын 
қараудың 3 сатылы тетігі бар. Бі-
рін ші кезеңде тұтынушы сатушы ға 
сот қа дейінгі шағымға ресми түр де 
жү гі ніп, тауардың немесе қыз меттің 
кем шіліктерін көрсетуге тиіс. Оған 
ұна маған жайт немесе тауар дағы 
қан дай да бір ақау туралы бар лық 
та лап көрсетілуі міндетті. Де ген мен 
мұ ның нақты формасы жоқ. Ша ғым-
да сатушы ұйымның атауы, чек тен 
алынған мəліметтер, та уар дың не 
себепті көңіліңізден шық паға  нын, 
неліктен қайтарғыңыз келе тінін
баян дауға тиіссіз. Бұдан əрі жү гінетін 

адамның (тұтынушының) дерек тері 
көрсетіледі. Айтпақшы, дəл қа зіргі 
уақытта Мəжіліс тұтыну шы лар дың 
құқықтарын қорғау туралы қол да-
ныстағы заңға өзгерістер енгі зі летін 
заң жобасын қарастырып жатыр.

«Сотқа дейінгі талап еркін нысан-
да жасалады, жоғарғы жағында сату-
шының атауы көрсетіледі. Егер бұл 
ЖШС немесе ЖК деректері болса, 
бұдан əрі шағыммен жүгінетін тұты-
нушының өзі көрсетіледі. Онда тауар  
туралы барлық ақпаратты жазған 
жөн. Шағым сатушыға екі данада қол-
ма-қол беріледі, олардың біреуінде 
ша ғымның данасын алғаны туралы 
қол қойылуы керек. Екінші нұсқа – 
пошта немесе курьерлік қызмет ар-
қылы тапсырыс хат. Үшінші əдіс – са-
тушының ресми сайтына жолдана тын 
жолдама. Осы шағымды жі бер ген нен 
кейін күнтізбелік он күн ішінде ад ре-
сат сізге ресми түрде жа уап бе ріп, ша-
ғымда көрсетілген талаптарды жоюға 
тиіс», дейді мамандар.

Былтыр 9 айда еліміз дің он өңі-
рінде ЖОО базасында жұ мыс істеп 
тұрған «Тұ ты нушылардың ұлт тық 
лигасы» 9 954 сатып алушыға 2 млрд 
 458 млн теңгені қайтаруға кө мек -
тескен. Ал Алматыда құқығы бұ-
зыл ған тұ тынушыларға шамамен 
190 млн теңге қайтарылған. Өзі ңіз-
ді жосықсыз сатушылардан қорғау 
үшін келісімшартты дұрыс жасау 
өте маңызды. Мысалы, өнім жаса ла-
тын материалдың артикулін жа зып, 
интернеттегі пікірлерді зерттеудің 
артықтығы жоқ.

«Сатушылар тұтынушыларға то-
лық құқығы бар нəрседен жөн-жосық-
сыз бас тартады. Пошта арқылы тапсы-
рыс берген тауар дың орнына басқасы 
келуі, өнім сапасы жарнамадағы ға 

сай болмауы – тұтынушылар көп 
зардап шегетін мəселе. Тауарларды 
онлайн сатып алу кезінде дүкен тура-
лы ақпарат ты мұқият зерттеңіз. Егер 
ірі жəне танымал компанияның сай-
тымен тапсырыс беретін болсаңыз, 
өз браузеріңізден ресурстың мекен-
жайын дұрыс жазғаныңызға көз 
жет  кізіңіз. Қажет болған жағдайда 
дүкен əкімшілерінен заңды тұлға 
туралы ақпарат беруді, оны салық 
ор ган дарының жалпыға қолжетімді 
дерек қорлары мен заңды тұлғалар-
дың тізімін қолдана отырып тексе-
ру ді талап етіңіз. Кең таралған құқық 
бұзушылықтар тізіміне қызмет көр-
сету, жұмыстарды орындау жəне 
мерзімдер туралы шарттың орындал-
мауы кіріп отыр. Мысалы, тапсырыс 
берілген жиһазды уақытында бер-
мейді немесе жөндеу жұмыстарын 
аяқ тамайды. Егер сіз тапсырыс берген 
жиһазды уақтылы жеткізбеген болса, 
онда жеткізу мерзімі аяқталған кез-
ден бастап тұтынушы төлеген құннан 
кешіктірілген əр күн үшін 1% өсімпұл 
ала бастайды. Егер бір жыл бойы осы 
жиһазды жеткізбесе, онда сатушы 300 
пайыздан астам өсімпұл төлеуі ке-
рек жəне бұл оны келісілген кездегі 
оның сапасы мен жауапкершілігінен 
босатпайды. Сондай-ақ ұялы бай-
ланыс қызметтеріне, интернеттің 
сапасына, операторлардың тариф-
тер ді біржақты түрде өзгертетініне 
жəне өздерінің бұл туралы мүлдем 
хабар сыздығына, тұтынушылар-
ға қажет емес қызметтерді қоймай 
ұсы  натынына жиі шағым түседі. 
«Тұтынушылардың құқықтарын 
қор ғау туралы» заңның 24-бабы бо-
йынша, бізде өз еркімізбен таңдау 
мүм кіндігі бар, ешкім бізге қажет 
емес нəрсені таңуға құқылы емес», 

дей ді «Ұлттық тұтынушылар лига сы» 
республикалық қоғамдық бір лес тігі-
нің президенті Светлана Романовская.

Атаулы мерекелер қарсаңында 
көп теген ірі дүкенде жаппай саты-
лым науқаны басталатыны мəлім. 
Осындай кезде тұтынушылар құ-
қын қорғаушылар азаматтарды əрбір 
сауда-саттық келі сімінде мұқият бо-
луға шақырады.

«Тұтынушылар тауарды сатып 
алғаннан кейін екі апта ішінде оны 
кері қайтаруға қалай құқылы бол-
са, «Тұтынушылардың құқықтарын 
қорғау туралы» заңның 14-бабы 
негізінде несиеден де екі апта ішінде 
бас тартуға құқылы. Мұндайда тек 
осы екі апта ішіндегі пайызын тө-
лейді. Егер несиеге алған тауар көңіл-
ден шықпай жатса, осыны естен шы-
ғармаған дұрыс. Екіншіден, азамат-
тардың тауарды қайдан алып жат-
қанын түсінгені де өте маңызды. Се-
бебі алаяқтық əрекеттер жиі кездеседі. 
Тауардың қазір қанша тұратынын 
жəне «жеңілдіктер жұмасында» қан-
шаға сатылатынын білген жөн», дейді 
С.Романовская.

Сауда жəне тұтынушылар құқын 
қор ғау департаменті қызметіндегі 
басым бағыттардың бірі əлеуметтік 
маңызы бар азық-түлік тауарларына 
баға белгілеуге қатысты делдалдық 
схе маларды тергеп-тексеру жөніндегі 
комис сия отырысын үйлестіру. Өткен 
жыл дың қорытындысы бойынша 
бұл ба ғытта 43 отырыс өткізіліп, 175 
заң бұзу  фактісі анықталған. Со ны-
мен бірге сауда саласындағы заң  на-
мада шикілік танытқан кəсіпкер лер-
ге қатысты 163 əкімшілік хаттама 
толтырылған.

АЛМАТЫ

Заңсыздыққа 
тыйым

––––––––––––––––––––––––––––––––––
Жеке және заңды тұлғалардың жолдаған 
хаттары мен шағымдарын жан-жақты са-
палы қарау және азаматтардың бұзылған 
құқықтарын қалпына келтіру – прокурорлар 
жұмысындағы басты міндеттердің бірі. 
––––––––––––––––––––––––––––––––––

Ескендір ЗҰЛҚАРНАЙ,
«Egemen Qazaqstan»

2023 жылы прокуратураға азаматтар мен 
заңды тұлғалардан 373 мыңнан аса жолданым 
келіп түскен. Оның негізгі бөлігі, яғни 158 мыңы 
əлеуметтік-экономикалық саладағы мəселелерге 
қатысты. Хаттардың үштен бірінен астамы 
сотқа дейінгі тергеп-тексерулердің заңдылығына 
білдірілген шағымдар. Сондай-ақ ел азаматта-
ры қылмыстық, азаматтық жəне əкімшілік істер 
бойын ша сот актілерімен келіспеушіліктерін 
білдірген. 171 мыңнан аса арыз-шағымды про-
курорлар тікелей қараса, қалған хаттар құзыреті 
арқылы уəкілетті органдарға жолданды.

Жеке қабылдаулар барысында прокурорлар 
51 мыңнан аса азаматты қабылдады, ал əрбір 
үшінші арызды прокуратура басшылығы арыз-
данушылардың қатысуымен қарады. Нəти жесін-
де, 48,9 мың арыз берушінің құқығы қорғалып, 
5,6 мың нан аса прокурорлық қадағалау жəне ден 
қою актілері енгізілді.

Қылмыстық үдеріске қатысушылардың құқық-
тары мен мүдделерін 18,2 мың жолданым бойын-
ша қорғағаны туралы ерекше атап өткен жөн. 
Қыл мыстық қудалау органдарының 2,2 мың заң-
сыз үдерістік шешімдерінің күші жойыл ды. Про-
курорлар істерді объективті шешуге бағыт талған 
сотқа дейінгі тергеп-тексерулер бойынша 3,4 мың 
нұсқау берді.

Мəселен, В.Цой мен Қ.Қарабаев алаяқ тық 
фактісі бойынша Астана қаласы ішкі істер 
органдарының заңсыз қылмыстық қудалауына 
ұшырадық деп Бас прокуратураға шағымданған. 
Іс материалдарын тексерумен «Банк Центр 
Кредит» АҚ жəне «Объектілерді оңалту дирек-
циясы» ЖШС арыздары бойынша сотқа дейінгі 
тергеп-тексеру негізсіз жүргізілгені анықталды, 
өйткені тараптар арасында қылмыстық-үдеріс-
тік тəртіппен шешілуге жатпайтын азаматтық-
құқықтық қатынастар туындаған. Осыған бай-
ланысты Бас прокуратура биыл қаңтар айында 
сотқа дейінгі тергеп-тексеруді қылмыстық құқық 
бұзушылық құрамының болмауына байланысты 
тоқтатты.

Прокуратура міндеттерінің бірі – азаматтар мен 
кəсіпкерлердің əлеуметтік-экономикалық сала-
дағы құқықтарын қорғау. Бұл бағытта прокуратура  
10 мың жолданым бойынша құқықтар мен мүдде-
лерді қалпына келтірді.

Мəселен, Астана прокуратурасына жергілік ті 
кəсіпкер А.Елмұратов хабарласып, салық орга-
нының оған қосымша құн салығы бойынша тіркеу 
есебіне қою мақсаттары үшін көзделген ең төменгі 
айналымнан асып кетуі туралы хабарламаны 
негізсіз жібергенін айтқан. Кəсіпкердің жолданы-
мын қарау нəтижесінде, елордалық Алматы ауданы 
прокуратурасының наразылығымен 2023 жылғы 
желтоқсанда салық органының заңсыз хабарла-
масы жойылды.

Қасымхан ҒАЛЫМ,
«Egemen Qazaqstan»

Жолдар жабылғалы түрлі жол учас-
ке лерінде 5 мыңнан аса техниканың 
 қо зғалысы тоқтатылған. Одан бөлек, 
ба қы лау-өткізу пункттеріндегі техни ка-
ны азайту мақсатында Көлік министр-
лігінің жол техникасы мен бөлімше-
лердің күшімен 27 автоколонна ұйым-
дастырылып, 4 мың нан астам көлікті 
діттеген жеріне жол бас тап, жеткізген. 

Тіпті алдын ала телефонға ауа райы-
ның күрт бұзылатынын, жолдар жабы-
латынын айтып, күніне бірнеше мəрте 
хабарлама жолдайды. Соның өзін көзіне 
ілмеген жүргізушілер көбеймесе, азай-
май тұр. 

– Тұрғындарды ескерту мақсатында 
ауа райының нашарлауы жəне жол-
дардағы көлік қозғалысының шекте  луі 
туралы қыстың алғашқы екі айында 80 
хабарлама миллионнан аса абонент ке 
жетті. Ал «Darmen» мо бильді қосым-
шасы арқылы төтенше жағдайлардың 
 алдын алу туралы 47 ақпарат жариялан-
ды. Облыстағы 13 радиостансада халық-
ты хабардар ету үшін 21 рет хабарлан-
дыру берілді, – дейді облыстың төтенше 

жағдайлар департаменті басшысы-
ның орынбасары, полковник Ақылбек 
Ахметжанов.

Мұндай жағдайда жол учаскелеріне 
жұмылдырылатын арнайы техника да, 
күштік құрылым қызметкерлері де көп. 
Былтыр 29 желтоқсандағы ақтүтек боран-
да 908 адам мен 505 техника тартыл ған. 
Төтенше жағдайлар күштері, жол поли-
циясы жəне жол ұйымдарының күші-
мен 66 авариялық-құтқару, 9 іздестіру-
құтқару жұмыстары кезінде 259 адам 
құтқарылды. Құтқарылған 259 адамның 
36-cы – бала.

«Үш мыңға тарта адам – қар құр-
сауынан, 121 техника дрейфтен шыға-
рылды. Жергілікті билікпен бірлесе оты-
рып, 1 324 адам, оның ішінде, 150 бала 
жылыту орталықтарына орналастырыл-
ды», дейді Ақылбек Қосманұлы.

Жалпы, облыста республикалық ма-
ңызы бар жол – 1 853,5 шақырым. Осының 
ішінде жөндеу жұмыстары жүргізіліп 
жатқаны мен қайта жаңғыртудан өтіп 
жатқанын қоспағанда 1 444 шақырым. 
Осы бір аралықтағы жолды қардан та-
залайтын, күтіп-баптайтын компания – 
«КАЖсервис» жауапкершілігі шектеулі 
серіктестігі.

«ҚазАвтоЖол» ҰК» АҚ Қарағанды 
облыстық филиалының директоры 
Ерлан Жұмағұловтың айтуынша, ком-
пания биылдың өзінде жаңадан 29 қар 
жинау техникасын сатып алған.

– Жай күндері – 50-60 техника, ал 
төтенше жағдайларда, ауа райы нашар -
лағанда 100-ге тарта көлік жолға шыға-
ды. Мұндай күндері қызметкерлер де м-
ал мастан, екі ауысымда жұмыс істейді, 
– дейді Ерлан Жұмағұлов. 

Жол жайлы сөз қозғала кетсе болды, 
жолаушылардың дені «ҚазАвтоЖол» 
ҰК» АҚ-ға деген наразылығы барын 
айтады. «Республикалық маңызы бар 
жол дарға уақтылы құм немесе тұз се-
білмейді» деген сын жиі алдан шы-
ғады. Бұған филиал басшысы Ерлан 

Жұмағұлұлының айтар өз уəжі бар. 
Айтуынша, құм мен тұз қоспасын себудің 
де климаттық тəртібі бар. «Климат жағ-
дайына келетін болса, осы қоспа тұ рақты 
түрде себіледі», дейді ол. 

Ауа райының қолайсыздығына 
бай  ланысты жолдарды жабу бір ғана 
орган  ның құзырында емес. Облыстың 
полиция департаментінің жергілікті по-
лиция қызметі басқармасы басшысының 
орынбасары Бауыржан Хантеміров 
«ҚазАвтоЖол» ҰК» АҚ, төтенше жағ-
дайлар қызметі жəне облыстың полиция 
департаментінің өзара келісімі арқылы 
жүргізіледі.

– Былтыр желтоқсанның соңы мен 
биыл қаңтар айының басында қар қалың 
жауды. Астана қаласына барар жолда 

қалған 4 мыңға тарта көлікті жеткіздік. 
Тұрғындар жолға шығар алдында өз 
қауіпсіздіктері үшін хабарламаларға 
мəн беріп, көліктерін сайлап шыққаны 
дұрыс, – дейді Бауыржан Андақұлұлы. 

Қала ішіндегі ауа райы жақсы екен 
деп, соңында жарты жолда қалатындар 
бар. Күн райының ахуалын аңдамай, 
жолға шығу өте қауіпті.

– Тұрғындар қала сыртындағы ауа 
райының қандай екенін білмейді. Жол 
жабу – кездейсоқ қабылдана салатын 
ше шім емес. Жол бойында патрульде 
жүр   ген қызметкерлер жағдайды бізге 
бей не жəне фотоматериалдар арқылы 
жібе  реді. Соны басшылыққа ала оты-
рып, жолды жабу шешімі қабылдана-
ды. Ал тұрғындардың қауіпсіздігі үшін 
ке йінгі кезде радиохабарларды тоқ та-
тып қо йып, жолдың жабылғаны тура-
лы ха  бар ландыру береміз. Ал полиция 
қыз  меткерлері өте күрделі жағдайда 
жан   дарын шүберекке түйіп, ақтүтек 
боран  да ілесіп жүріп, көліктерді қауіп-
сіз жер  ге жеткізеді. Оны біреу білсе, 
біреу білмей жатады, – дейді Ақылбек 
Ахметжанов.

Түптеп келгенде, құзырлы орган 
өкіл дері жол-көлік оқиғаларын азай -
ту мақсатында қажетті іс-шара лар ды 
ұйымдастырып отыр. «Жол қоз ға лы-
сына келгенде əркімнің ішкі тəр  тібі 
болуы қажет», дейді құқық қор ғау ор-
га нының қызметкерлері. Сіз өзі ңіз бен 
қоса, жақындарыңыздың да, жолау шы-
ларыңыздың да амандығына тікелей жа-
уаптысыз. Сондықтан тəртіпке бағыну 
– амандықтың алғашқы қадамы.

Қарағанды облысы

ТАЛАП ЖӘНЕ ТӘРТІП

––––––––––––––––––––––
Заң талаптарын дұрыс білмеген 
тұтынушылар сауда-саттық 
кезінде түрлі келеңсіздікке 
тап болып жатады. Тиісінше 
тұты нушы құқығын ескермей, 
сау дасын адал жүргізбеген 
кәсіп керлер де қылмыстық 
жауап кершілікке тартылаты-
нын ұмыт пағаны ж�н. Алматы 
қа ласы бойынша Сауда және 
тұты нушылар құқығын қорғау 
депар таментінің мамандары 
аза маттарды мұндай мәселеге 
тап бол мас үшін �з құқығын 
егжей-тегжей зерделеуге ша-
қырды.
–––––––––––––––––––––––

МАМАН ПІКІРІ

Тұтынушылар талабы ескерілмеген

ӨЗЕКТІ

––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
Қыстың екі айы да �тті. Осы уақыт аралығында ауа райының қолайсыз дығына 
байла нысты республикалық маңызы бар тасжолдың 13 учаскесінде – 76 рет, 
облыстық маңызы бар 8 учас кеде 43 рет к�ліктің барлық түріне қозғалыс 
шектелді. Бірақ ортақ талапқа мойынсұн  ғысы келмейтін жүргізушілер к�п. 
Тәртіпке бағынбай жолға шығып кететіндерді ж�нге салатын амал да жоқ. 
Жолаушылардың қауіпсіздігін қамтамасыз етеміз деп жүрген полиция мен 
т�тенше жағдай лар департаментінің қызметкерлері уақытпен санаспайды. 
Сарыуайымдары – жазатайым жағдай дың алдын алу...
–––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

Жол жауапсыздықты кешірмейді
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Бекен ҚАЙРАТҰЛЫ, 
«Egemen Qazaqstan»

Осы орайда біз өткен ғасыр басын-
да халқымыздың болашағы үшін «жүрек 
майын шам қылған» «Алаш арыстары 
Нау рыз мейрамы хақында қандай ұс та-
нымда болды?» деген сұрақ төңіре  гін  де 
ой қозғауды құп көрдік. Ол кезде Алаш-
тың үні, халықтың көз-құлағы «Қа  зақ» 
газетінің алғашқы саны 1913 жылы 2 
ақ   пан  да шыққанын білеміз. Бұл қыстың 
соң  ғы айы болатын. Алда көктем. Яғни 
Нау рыз мейрамы. Бұны аттап өтуге бол-
майды. Сөйтіп, жарық көргеніне бір 
ай ғана толған газет редакциясы басы-
лымның 1913 жылғы 9 наурыз (март) 
күн гі 5-санына «Наурыз» атты бас мақала 
жариялапты. Онда: «Наурыз – қазақша 
жыл басы. Бұ рын ғы кезде əр елде наурыз 
туғанда, мейрам қылып бас асып, қазан-
қазан көже істеп, ауылдан-ауылға, үйден-
үйге жүріп, кəрі-жас, қатын-қалаш бəрі де 
мəз болып көрі сіп, араласып қалушы еді. 
Бұл кезде ол ғұрып қазақ арасында қа лып 
бара жат қан секілді. Хəтті наурыздың 
 қай айда, қай күні болуы хақында əртүр лі 
сөйленеді. Біреулер наурыз март  тың бірін-
де, екіншілері тоғызында келеді десе ді. Əр 
жұрттың белгілі күнде жаңа жылы туады. 
Ескі жыл бітіп, жаңа жыл бастал ғанда: 
«Жаңа жыл қайырлы болсын! Жаңа бақыт 
нəсіп болсын!» деп құттықтасады, ол 
күнді мейрам қылып шаттықпен өткізеді.

Орыстың жаңа жылы қыс ортасын-
да, нағыз сақылдап тұрған суықта келеді. 
Біздің жаңа жылымыз – Наурыз марттың 
басында болсын, ортасында болсын – 
əйтеуір мартта келетін болса, шын мағы-
насымен «Жаңа жыл» деп айтуға лайық. 
Күн жылынып, қар еріп, жан-жануар 
жаздың жақындағанын сезіп көңілденетін 
кез. Шаруа адамдарының бейнеттен қолы 
шешіліп, алты ай қыс баққан арықтарын 
үмітті күнге жеткізіп дем алып отырған 
кез. Ағаш, шөптер қар астынан сілкініп 
шығып, гүлденіп жасаруға даярланып, 
күн де қыстай бір бүйірлеп жүруін қойып, 
жоғары көтеріліп, бүтін ғаламға нұрын 
шашып, үйсізді үйлімен теңгеріп, бай 

мен жарлыға бірдей сəуле беруге тұрған 
кез. Міне, табиғаттың осындай көңілді 
өзгерісінің кезеңінде біздің жаңа жы-
лымыз – Наурыз туып, ата ғұрпымызды 
ұмытпай, белгілі бір күнді жыл басы 
қылып алсақ, ұнамды іс болар еді. 

Осы туралы білетін адамдар «Қазақ-
қа» жазса екен: біздің жаңа жыл – Наурыз 
анық жылдың қай айында һəм қай күнде 
басталады. Біз оқушыларымызды жаңа 
жылмен құттықтауға Наурыздың анық 
қай күні туатынын біле алмадық, ғафу 
өтінеміз» делінген екен. 

Яғни жоғарыдағы жазбадан түй ге-
 німіз: өткен ғасыр басында Алаш қайрат -
керлері Наурыз мейрамы нан мейлінше 
хабардар екені байқалады. Бірақ қай ай, 
қай күні атап өтуді нақты айтпайды. Сол 
себепті жоғарыдағы жазбаның соңына 
«наурыздың анық қай күні туатынын 
біле алмадық» деп халықтан ғафу өтінеді. 
Бұл сол уақыттағы ала-құла ресейлік 
күнтізбені меңзесе керек.

Бірақ Алаш арыстары басылымның 
9 наурыз күнгі  санын əрдайым Наурыз 
мейрамына арнаған. Мысалы, газеттің 
1914 жылғы №53, 1915 жылғы №110, 1916 
жылғы №172, 1917 жылғы № 221 санда-
ры 9 нау рыз күні шыққан. Мұнда арнайы 
мақалалар жария ланып, қызу құттықтау 
жырлар жол даныпты.

* * *
Мысалы, «Қазақ» газетінің 1917 жылы 

9 наурыз күнгі 221-санында (суретте) мы-
надай құттықтау сөз жа зылған екен:

«Барша Алаш азаматтарын жаңа 

жылы – Наурыз һəм бостандықпен құт-
тықтаймыз. Алла Тағала киіз турлықты 
қазақ тың оң жағынан ай, сол жағынан 
күн туғызып, ырыс-дəулет, бақ-береке 
нəсіп етсін!» Ал басылымның екінші 
бетінде мейрамға арнап «Жаңа тілек» атты 
жыр жолдары жарияланыпты. Авторы – 
Мадияр, яғни Міржақып Дулатұлы.

Жаңа жылда жаңа тілек тілелік,
Ескі жылды ескерер де жүрелік.
Кеп жүрмесін қайта айналып

түнеріп,
Көзің жасты, көңілің қаяу, Алашым!
Жұрт болудың ойланарлық амалын,

Қамсыз жатар емес енді заманың.
Надандықтың қираталық қамалын,
Мақсатыңа ұмтыл таяу, Алашым!
Жау мен жұттан енді 

Құдай сақтасын!
Қасекені – қас масқара таптасын!
Кəрі, жасың енді ғафыл жатпасын!
Аш көзіңді, болма баяу, Алашым!
Өз қамыңды ойлан өзің ел болсаң,
Ел боламын, тең боламын дер болсаң;
Көктен теңдік келмес өзің кем болсаң,
Мең-зең болмай, талпын ояу Алашым!
Ұшқан құстай,

суда жүзген балықтай,
Табиғатты қолданушы халықтай.
Сен енді сергісейші жалықпай,
Жүргеніңше мəңгі жаяу, Алашым!
Бүгін хақтың қуанышты кең күні,
Күн менен түн – таразының тең күні,
Құт-береке болмаса екен кем күні,
Деп тілелік, қолың жай-ау, Алашым!

* * *
Көзіқарақты қауым жақсы біледі, 

1918 жылы «Қазақ» газеті шығып тұр-
ған Орынбор большевиктердің қолы на 
өткендіктен, басылымға тұсау салын-
ды. Осы жылы бар-жоғы 9 нөмірі жа рық 
көрді. Ақыры қыркүйек айында соңғы 
саны шықты. Бірақ «Қазақ» газетімен рух-
тас басылым «Сары Арқа» газеті нің 1919 
жылғы 74-санына (суретте) «Наурыз» 
атты мақала жарияланып, бұқараға бұл 
мейрамды «22 наурыз» күні атап өту ту-
ралы айтыпты.

Осы орайда Алаш қайраткерлері   
9 наурыз деп белгілеген мейрам не се-
бепті  22 наурызға ауыс ты деген заң ды 
сұрақ  туары хақ. Айталық, кеңес өкі-
меті орнағанға дейін патша лық Ресей 
ежелгі Мысыр астрономия сына сү-
йеніп құрастырған Рим импе рия сы ның 
күнтізбесімен өмір сүр ді. Ал Еуропа болса 
XVI ғасырда құрас тырылған гри гориан 
күнтізбесін пайдаланды. Екі күн тізбе 
арасында 13 күн айырмашылық бар еді. 
Бұл өз кезегін де халықаралық дең гей дегі 
жұмыстар ды жүргізуге кері əсе рін тигізді. 
Сөйтіп, 1918 жылы 14 ақ панда больше-
виктер мемлекеттік күн тізбені григориан 
есе біне ауыстырды. 

Ескі есеп бойынша 1917 жылдың 
25 қазаны күні жеңіске жеткен «қазан 
төңкерісі» жаңа жыл санау бойынша 
7 қарашаға ауысқаны сияқты, 9 наурыз-
да атап өтіліп келген «Наурыз мейра-
мы» (9+13=22) 1918 жылдан бастап 
22 наурызға ауысты. Қазіргі таңда біз 
Наурыз мейрамын соңғы дата бойынша 
атап өтуді əдетке айналдырдық.

Фольклорлық туындылар қа-
шан, қай кезде, қалай пайда бол-
ғанына қарамастан, заман өз геріп, 
ұрпақ ауысып жатса да, маз-
мұнындағы ақпараттардың дерек-
тілігі бұлыңғыр əрі күмəнді бол-
са да, астарында айтылған ойлар 
арқылы қоғамдық санаға қозғау 
салу мақсатынан еш айнымаған. 
Мейлі ол миф, мейлі ертегі, хикая, 
əпсана, хикаят, аңыз, батырлық 
жыры, ғашықтық жыр, тарихи 
жыр, тұрмыс-салт жырлары (жар-
жар, беташар, сыңсу, жоқтау, т.б.), 
толғау, терме, арнау, айтыс, мақал 
я мəтел, жұмбақ, жаңылтпаш бол -
сын – барлығының да түпкі мақ-
саты айқын. Ол – адам санасына, 
адам арқылы қоғам санасына қоз-
ғау салу. Ізгілікке ұмтылдыру, 
жақ сылыққа жұмылдыру, жа-
ман  дықтан жирендіру, шын дық-
қа жүгіндіру, өтірік пен жал ған-
дықтан безіндіру, жаман адам 
мен жақсы адам айырмасын біл -
діру, өмірді тану, ажалдың ба-
рын аңғарту, табиғат пен адам -
ның, адам мен қоғамның қа  рым-
қатынасын бағалауды үйре ту, 
т.б. – фольклорлық шығарма-
лар дың негізгі қызметі. Ондай 
мұраты болмаса, ол мұрат жалпы-
адамзаттық игілікке қызмет ет-
песе, фольклорлық жаратын ды 
сан рет қайталанса да, ұрпақ тан-
ұрпаққа сабақтаспайды. Фоль-
к лорлық туындының негізгі, 
түпкі мақсаты – бүгінгі қоғамға 
немесе бір ғана қоғамға қызмет 
ету емес. Ол əр уақытта барлық 

қо ғам ға ортақ қызмет ете ала-
тын құндылықтарға негізделеді. 
Сон  дықтан да ол қай қоғамда 
да бағалы, бағалы болған соң 
да өміршең. Əлбетте, əр фоль-
к лор лық туынды – алдымен өз 
ұлты ның төлі. Ондағы оқиға 
сол ұлт өмір сүрген табиғаттың 
аясын да, кəсібі ортақ, тұрмыс-
тір шілігі, салт-дəстүрі, əдет-ғұр-
пы, жаһанға, жаратылысқа қа-
тысты таным-түсінігі бір адам-
дар өмір сүрген қоғамда дү ние ге 
келген соң да, оның сол қо ғам-
ға бейімделген өзіндік ерек ше -
ліктері болмай қоймайды. Фоль-
к лорлық мұралардың жараты-
луы мен таралуы жəне дамуы 
жазба мəдениеттің өркендеуіне 
дейін ерекше қарқынды болып, 
кейін бəсеңдеді. Өйткені көшпелі 
тұрмыстың орнын отырықшылық 
мəдениет алмастырды, далалық 
ұғым қалалық таныммен тоғысты. 
Жазбаша туған шығармалар кө-
бейіп, айтушылардың қызметін 
жазу шылар атқара бастады. Тың-
даушылар жаппай оқушыларға 
айналды. Ауызша жаратынды лар-
ға сұраныс азайды. Оның үстіне 
қалалық мəдени өркениет өмірге 
əкелген өнердің басқа түрлері 
өркен жайды. Кино, театр сын-
ды өнер салалары кешегі халық 
тұрмысындағы салт-дəстүрмен 
бірге үйлесе өмір сүріп келе 
жат қан жыраулық, жыршылық, 
айтыс өнерін, басқаша айт-
қанда ел алдындағы ауызша шы-
ғармашылықты ысыра баста ды. 

«Қырымның қырық батырын» 
жатқа айтатын Мұрын жыраулар 
өнер сахнасынан кетті. Жыр шы-
ғарып, ауызша тарату жоққа тəн 
бола бастады. Өйткені оған сұ-
раныс азайды, тіпті доғарылды. 
Оған себепкер адамзат дамуында 
болмай қоймайтын қоғамдық-
экономикалық қатынастармен 
бірге қолдан жасалған саяси-
əлеуметтік ұстанымдар да болғаны 
– тарихи шындық. Мысалы, кеңес 
одағында ескінің бəрін «артта 
қалғандық» деп мансұқтау саяса-
тымен қолдан жасалған кедергі-
лер арқылы ұлттық құндылықтар-
ды айғақтайтын ақпараттарға бай 
фольклорлық мұраларды тамы-
рымен жоққа шығару науқаны 
үзбей жүргізілді. Сөйтіп, халық 
даналығынан туған, сан ғасыр 
өмір сүріп келе жатқан мұралар 
өнер сахнасынан аластатылды. 
Бірақ халық жадындағы қажетті 
ақпараттар ұрпақтан-ұрпаққа 
ұлт тық код арқылы беріліп оты-
ратындықтан, қоғамдық санада 
үнемі заманына қарай жаңғырып 
отырды. Бір кездері ұмыт бола 
бастаған айтыс өнері заманауи 
тал ғам мен таным талабымен 
қай та биікке көтерілді, терме, 
тол ғау айту да қайта жанданды, 
жыр шылық та қайта бүршік ата 
бас тады. Өйткені фольклорлық 
ақпа раттардың мазмұны өлмейтін 
құн дылықтарға суарылған бола-
тын. Десек те қазіргі заманда ерте-
гілердің, эпостық жырлардың, 
əпса налардың, хикаяттардың 

дү ниеге ауызша келіп, ауызша 
тара луы жəне ел арасында бір 
ұрпақ тан екінші ұрпаққа ауысып, 
ауызша өмір сүруінің жоққа тəн 
болып бара жатқаны – шындық. 
Ал енді фольклорлық ұсақ жанр-
лар ел аузында өмір сүріп ке ле-
ді. Солай болса да, қазіргі за ман 
фольклорын біз əлі толық зертте-
ген жоқпыз. 

Кей зерттеушілер қазіргі 
фольк  лорлық жаратындыларды 
«қа  ла лық фольклор», «балалар 
фольк лоры», «желілік фоль- 
к лор» деп бөлуді ұсынады. Біз-
дің ше, бұл туралы əлі де ойла ну 
керек. Егер «қалалық» деп айдар 

тақсақ, онда ауылдағы ауыз-
ша туып, ауызша тарап жүрген 
ха лықтық жаратындыларды 
қай да қал дырамыз? «Балалар 
фолькло ры» деп бөлу бар. Онда 
жеткіншектердің, жастардың, 
студенттердің арасында туып, 
ауызша тараған фольклорлық 
шы ғармаларды да ескеру керек 
қой. Белгілі бір кəсіби ортаға ғана 
жарасымды фольклорлық туын-
дылар бар. Əртүрлі əлеуметтік 
топтардың ортасында туып, бір 
буыннан екінші буынға ауысатын 
фольклорлық мұралар да ескеру-
ге тұрарлық. Бір кездерде ауыз-
ша туып, ауызша тараған, кейін 

қа ғаз бетіне түсіріліп, əртүрлі 
ақпа рат құралында «деген екен...» 
деген айдармен жарияланған 
туын дылар да – ғылыми назар-
да боларлық нысан. Қазір фоль-
 к лорлық жаратындылардың 
 ауыз ша, жазбаша жəне интернет-
тік нұсқалары да таралады. Бұл 
тұр ғы дан да зерттеу қажет-ақ. 

Ақпараттық технологияның 
же тістіктері фольклордың да 
маз мұны мен пішініне жаңа ша 
өз герістер енгізді. Интернетте 
фольклорлық туынды ауызша 
да, жазбаша да, дыбыспен де, 
бейнемен де, қимыл-қозғалыспен 
де бірден ғаламдық кеңістік ке 
тарайтын мүмкіндікке ие бол-
ды. Интернетке бұрынғы жəне 
кейінгі фольклордың классика-
лық үлгілерінің барлығын мəтін 
күйінше жүктей аласыз. Сол 
мəтіндердің қысқартылған нұс-
қа ларын да енгізесіз. Миф тер дің, 
ертегілердің, эпостық жыр лар-
дың, тарихи аңыздардың, анек-
дот тардың, ауызекі əңгімелердің 
мультимедиалық, анимациялық 
нұсқаларын да жасап, көпшілік ке 
тарата аласыз. Осылай цифрлық 
тех нология мүмкіндіктерімен 
өріс алған фольклордың жаңаша 
атаулары да пайда болды. Бірде 
«интернет фольклор» деп аталса, 
енді бірде «постфольклор», «ме-
диалор», «ньюслор», «техлор», 
«фольк нет», «нетлор», «желілік 
фольклор», «ғаламтордағы фоль-
клор», «е-фольклор», «кибер-
фольклор», «киберлор», «ком-
пьютерлор» деп əртүрлі ата-
луының өзі қазіргі фольклор ата-
уының ғылыми айналымда əлі 
тұрақ талмағанын, яғни ғылыми 
көз қарастардың бір арнаға тоғыс-
пағандығын көр сетеді.

Сағатбек МЕДЕУБЕКҰЛЫ,
филология ғылымдарының 

кандидаты

Постфольклор, медиалор, әлде желілік фольклор?..
КӨЗҚАРАС

––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
«Фольклор» деген ұғымға бүгінгі к�зқарас тұрғысынан да ой жүгіртіп к�рсек. Рас, бүгінгі қоғам 
«фольклор» дегеннің ағылшын тілінен аударғанда «халық даналығы» деген мағына беретінін біледі. 
Сонымен бірге бүгінгі қоғам халық даналығынан туған соң, оның т�л иесі болмайтынын, ауыз-
ша жаратылып, ауызша таратылатынын, ұлттың салт-дәстүрімен үйлесімде болатынын, бір �зі 
бірнеше �нерді тоғыстыратынын,  ұрпақтан-ұрпаққа ауызша таралатындықтан, бір шығарманың 
бірнеше нұсқасы кездесетінін, ұрпақ ауысып, таным мен талғам �згерген сайын уақыт пен қоғамдық 
сана  қажеттілігіне орай үнемі жаңғырып отыратындығын, айтушы мен тыңдаушының �зара тығыз 
байланысының нәтижесінде �ркендейтіндігін біледі. 
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

ДЕРЕК

Алаш қадірлеген Наурыз
––––––––––––––––––––––––––
Мемлекет басшысы «Egemen 
Qazaq stan» газетіндегі сұхбатын-
да: «Наурыз – жаңару мен жаңғы-
ру дың символы. Сон дықтан т�л 
мерекеміздің мазмұнын байытып, 
оны барын ша ерекшелеп, жаңаша 
атап �туіміз керек», деп айтқан еді.
––––––––––––––––––––––––––

«Қазақ» газетінің 1917 жылы 9 наурыздағы №221 саны «Сары Арқа» газетінің 1919 жылғы 74-саны
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НАУРЫЗ – ҚАЗАҚША ЖЫЛ БАСЫ. БҰ РЫН ҒЫ КЕЗДЕ ӘР ЕЛДЕ 
НАУРЫЗ ТУҒАНДА, МЕЙРАМ ҚЫЛЫП БАС АСЫП, ҚАЗАН-
ҚАЗАН КӨЖЕ ІСТЕП, АУЫЛДАН-АУЫЛҒА, ҮЙДЕН-ҮЙГЕ ЖҮРІП, 
КӘРІ-ЖАС, ҚАТЫН-ҚАЛАШ БӘРІ ДЕ МӘЗ БОЛЫП КӨРІ СІП, 
АРАЛАСЫП ҚАЛУШЫ ЕДІ
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Өнер және намыс
Баршаға аян, Бағдат ел-жұр-

тына ең алдымен ұлттық жау-
һарымыз – халық əндерімен та-
ныл ған əнші. Ал халық əндері 
ғасырлар бойы қазақ деген атау-
мен бірге келеді. Халық əндерінің 
өміршеңдігі, құн дылығы неде 
дегенге келсек, онда қазақтың 
мінезі, рухы, болмысы, арманы, 
мұңы, шері, «шіркін-айы» жатыр 
емес пе. Міне, Бағдат қы зымыз сол 
халық əндеріне қашанда адалдық 
танытып, киелі сахнада өзінің да-
уыс бояуымен сол өнердің наси-
хат таушысы, жанашыры болып 
келе жатыр. Сонымен қатар ке-
шегі Рабиға Есімжанова, Жамал 
Ома ровалардың сарқыты, көзі. 
Бү гінгі таңда сол көштің басында 
тұр ған өршіл, жігерлі, намысты 
əншіміз. 

«Жақсы əн орындаушысын 
тап  са, иесін төрге сүйрейді» де-
ген, бірде Нұрғиса Тілендиев 
аға мыз Бағдатты шақырып алып: 
«Қ ара ғым, осы сені «Өз елімді» 
жақ сы орындайды деп естимін. 
Тың дап көрейінші», дейді ғой. 
Тың дайды. Бағдаттың сахна-
да сəй гү лік аттай тықыршып, 
шабытына қамшы ұрып, əннің 
болмысын  берудегі энергиясына, 
күш-қуатына риза болады. Əнді 
жай ғана «өз елім» деп емес, «бұл 
– менің елім, бұл – менің жерім» 
деген рухпен, жігермен, жан 
дүниесімен жеткізеді. Ұнағаны 
сонша, оркестрге шақырып, 
өзіне қай та оркестровка жа-
сап, айтқыза ды. Сонда Нұраға: 
«Бағдаттың əнді айту трактов-
касы бөлек қой, шір кін! Əсіресе 
халық əндерін өзіндік өзгеше 
стильмен береді. Əрі əнді нота-
мен емес, жүрекпен, қазақы жан 
беріп орындайды», деп баға бер-
ген. Осылайша, Нұрағасы өзіне 
ғана арнайы репертуар жасайды. 
Қазір санаса, он жылда барлығы 
жиырмаға жуық əнді оркестрге 
арнап жазып беріпті. Сонда ғой, 
«Отырар сазы» оркестріндегі му-
зыканттар Нұрағаңның ұжымда 
ұзақ жылдар əн салған əншілердің 
өзіне осыншама əнді жазбағанын 
таңданыс пен  айтады екен. Бұл 
əри не əнші нің бағы əрі жетістігі 
еді. 

Бүгінде əншінің төлқұжаты на 
айналған «Сарыарқа» ше! «Қа-
зақ   стан» ше! Əнді өзіне ғана тəн 
дау  сымен құбылтып, кең тыныс-
ты үнімен, жүрекпен шары қ  та-
та айтқанда, шынында да Са-
ры ар қаның сайын даласын көз 
ал дыңызға əкеледі. «Қазақ кон-
церт  те» Бағдат ұзақ жылдар əн 
сал ған «Самал» халық аспаптар 

ор кестрінің жетекшісі болған 
бел гілі композитор Владимир 
Пи терцев: «Бағдат əн салғанда 
бүкіл қазақ тың ен даласын құша-
ғына сыйдырып айтады» деп, ол 
да үл кен баға берген. Ал Бағдат-
тың өнердегі құрбысы, қазақтың 
Розасы (Рымбаева) бір сұхбатын-
да: «Қазіргі заманда не көп, əнші 
көп. Бірақ соның ішінде əншінің 
де əншісі бар. Бағдаттың əнші-
лік өнерінде қазақы бояу жатыр. 
Бүгінде үлкен апаларымыз өмір-
ден өтіп кетті. Бағдат өзі кезінде 
сол апа ларынан тəлім-тəрбие 
алған. Қазір өзі ұстаз ретінде жас-
тарға дəріс беріп жүр. Қазақтың 
халық əн дері қалай болуы керек 
дегенде, бүгінгі жастарымыз 
эстрада емес, халық əндеріндегі 
иірімдерді табу, табиғатын ашу, 
оның бүкіл дəстүрін, кеңдігін көр-
сету жағынан Бағ дат апаларынан 
көп тəрбие алуы, үйренуі керек», 
деген еді. 

Бағдаттың бүгінгі тыңдарман-
дары, əсіресе жастар біле бер-
мейтін ерекшелігі – ол тек қазақ-
тың ғана емес, кезінде орыстың, 
қырғыздың да халық əндерін 
олар дан асырмаса, кем айтпады. 
Бір ғана мысал. Онда кеңес ода-
ғының кезі. Новосібір қала сында 
өтетін Бүкілодақтық көр меде 
Қазақстан павилионына ке  лу-
ші қонақтарға орысша əн са лу ға 
Бағдатты аттай қалап апа рады. 
Өйткені оның репертуарында 
орыстың алтын дауысты əн шісі 
Людмила Зыкинаның «Мать 
земля моя», халық əндері «Коро-
бейники», т.б. біраз əн бар еді. 
Даусының кеңдігі, көмейден кеу-
леген сыңғыры, əннің табиғатын 
түсініп, жүрегінен өткізіп айта-
тыны Зыкинадан бір кем емес. 
Міне, сол жолғы көрмеде Бағдат 
орыстың халық əндерінен попур-
ри орындап жатқанда Новосібір 
қаласының мэрі тоқтап, əн біт-
кенше асқан ри зашылықпен 
тыңдап тұрады. Ол кезде ұялы 
телефон жоқ, кешке қа рай дүкен 
аралап кеткен Бағдатты шарқ 
ұрып іздесін. Сөйтсе, губерна-
тор мырза кешкі қонақасына 
қазақстандық орысша əн айтқан 
сол қыздарыңыз келсе деп қолқа 
салса керек. Сөйтіп, бір кеш бойы 
орысша əн салдырған ғой. Бірақ 
Бағдат 1986 жылғы Желтоқсан 
көтерілісінен кейін орысша əн 
айтуды қояды. Міне, Бағдатты на-
мысты əнші дегеніміз сол.

Қырғыз ағайындар да Бағдат -
ты өте жақсы көріп, сыйлайды, 
құр мет-тейді. Қырғыздың халық 
əн дері «Жал жалым», «Нарындан 
жаз ған сəлем хатты» қырғыздан
ар тық орындайтыны сонша, 

қа шан  да Қырғызстанда өтетін 
үкі мет тік концерттерге арнайы 
шақырта тын. Тіпті Манастың 
мың жылдық тойында да «құда 
түсіп», осы «Жал жалымды» 
орындатқан. 

Бірде 90-жылдары Алматыда-
ғы Республика сарайында екі ел-
дің – қырғыз ағайындардың «Мыс-
қыл», қазақтардың «Тамаша» 
ойын-сауық отауының бірлескен 
кон церті өтеді. Сол концертте 
Бағ дат қазақша да, қырғызша да 
əн салады. Сонда ғой, қазақтың 
бел гілі сатирик жазушысы Садық-
бек Адамбеков ағамыз іні лері 
Жарасқан Əбдірашев пен Көпен 
Əмір бекке: «Мына кітабым ды 
қа зақша керемет əн салған қыр-
ғыздың Бағдат деген қызына бер-
сем деп едім. Келешекте Қазақ-
станға əкеліп əн салдыртуға күш 
салайық», десе керек. Көпекең 
болса: «Бағдатты білмегеніңіз 
ұят қой, аға. Өзіміздің қызы мыз 
ғой», деп қаттырақ айтыпты. 
Ал сол жолы Қырғызстанның 
Қазақстандағы ел шісі Акбар 
Рыс  құлов «Бағдат екі елдің ара-
сындағы алтын белдік қой» деп 
қызымызға арнап «Қазақ – қырғыз 
арасы» деген өлең жазады. Оған 
Алтынбек Қоразбаев ағасы əн 
жазып, оны біраз жылдан бері 
орындап жүр. 

Кейіннен Алматыда тағы бір 
елара лық үкіметтік жиынға сол 
кез дегі Қырғызстанның тұңғыш 
Пре зиденті Асқар Ақаев келіп 
қа ты сып, концерттің соңында сах-
наға көтеріліп, финалға шыққан 
əртіс терге барып: «Қазақ – қырғыз 
арасы» əнін орындаған қыз қай-
да?» деп бір құшақ гүл сыйлайды. 

«Анамды өзгеше 
сағынамын...»

Бағдат – тағдырлы əнші. Өмір 
оны маңдайынан сипай қоймады. 
Жеті жасында анасынан, сегіз жа-
сында əкеден айырылып, ағайынды 
үш қыз, бір ұл əжесі Ділдəбала мен 
кіші əкесі Хамидіннің тəрбиесінде 
өседі. Анасы Жырғаш жиын-той-
ларда əн салып, жарқылдап оты-
ратын, əзіл-қалжыңға жақын көп-
шіл адам болған. Қашанда сол 
жиын дарға кенже қызы Бағдатын 
ілестіріп, қасынан тастамайтын. 
Əкесі Сəмидін – ауылда бригадир. 
Бірде орыс, шешен мен қазақ тар 
сөзге келіп, арты төбелеске ұла са-
ды. Ушыққаны сонша, əрқай сы сы 

қол дарына түскен айыр, балта 
алып жүгіріседі. Бірін-бірі қуып, 
жү герінің ішіне кіргенде, таса-
да тұрған орыс жігіті Бағдат тың 
əкесінің басынан кетпенмен ша-
уып жібереді. Содан ол кісі өлім 
аузынан қалғанымен, сөйлегенде 
 тілі күрмеліп, бір аяқ, бір қолы кем 
 болып қалады. Анасы дүние ден 
өткен соң, əкесінің денсаулығы 
күрт нашарлап, араға жыл салып 
бақи лық болады. 

Ата-анасы қайтыс болған соң, 
Қырғызстанда тұратын əке сі нің 
туған інісі Хамидін қара ша ңы-
рақты ойсыратып алмайық деп, 
үлкен қызметін тастап, ауылға 
кө  шіп ке леді. Ол кісінің перзенті 
бол маған дықтан, ағасының бала-
ларын  баурына басып, өз перзен-
тіндей бағып-қағады. Кіші əкеле-
рі ақылды, ел арасында беделді, 
артық сөйлемейтін, өте ақкөңіл, 
дом быра, мандалина тартып, өлең 
жазатын ауылдың зиялысы еді. 
Сөзді орнымен қолданбаса: «Не, 
пəле, қалай болса солай, қиқы-
жиқы сөйлейсіңдер», деп ренжитін 
көрінеді. Осылайша, тазалыққа, 
жігерлілік, құлшынысқа үйреткен 
кіші əкесі «Осы қызым бір жерден 
шығады» деп бетіне ешкімді қа-
ратпайды. Əжесі болса: «Əттең, 
ұл болып тумағаның-ай сенің», 
дейді екен. Онысы – немересі-
нің үйдің де, түздің де шаруасын 
тиянақты əрі шапшаң қимыл дап, 
дөңгелетіп əкететініне риза бол-
ғаны. Малдың астын тазалап, шө-
бін салып, суарды. Сиыр да сауды. 
Кеш кілік бар жұмысты бітіріп, 
мал ды кіргізген соң-ақ солардың 
ал  дында тұрып «Бұл бұлды», «Ал-
қоңырды» бар  дау  сымен айта тын. 
Кейде түн де əжесі екеуі малды қа-
рау ға шық қанда да, қай жағынан 
əні тасып тұратынын, шырқай 
жөнелгенде: «Айналайын, жа-
рым түнде қақсамай қойсаңшы», 
деп апасы ойбайын салады екен. 
Əжесі 1975, ағасы 1986 жылы дү-
ниеден өтті. Міне, осындай жана-
шыр жандардан өмірде көп нəр-
се үйренген Бағдат əнші бүгінгі 
жеткен жетістігіне осы кісілердің 
еңбегі зор болғанын, олардың 
сенім  дерін ақтауға тырысқанын 
ерек  ше сағынышпен еске алады. 

«Анаңызды қандай кезде есі-
ңізге аласыз?» деген сауалымыз  ға: 
«Шешемнің көзі күліп тұратын. 
Хадиша əпкем екеуміз «Апама мен 
тарт қанмын» деп таласатын быз. 
Ауылдағылар «сен тартқансың» 

дейді. Əпкемнің көңіліне қарап, 
«сен-ақ тарта берші» деп қоя тын-
мын. Əкемді ойлап қоямын да, 
анам ды ет жүрегім езіле өзгеше 
сағы намын. Мен ата-енеммен 16 
жыл бірге тұрдым. Алғаш тұр-
мыс қа шығып, қатты қиналған ша-
ғымда, болмаса əділетсіздікке тап 
бол ғанда оңашада апа деп айғай-
лап, өкіріп жылап алатынмын», 
деді көздері не жас тұнған əнші.

Ұстаз тәлімі
Бағдат Жамбыл облысы Мер кі 

ауданында он жылдықты тəмам-
даған соң, Алматыдағы рес -
публикалық эстрада-цирк өнер 
студиясына оқуға түседі. Ауыл-
дан əн ші болсам деп арман арқа-
лап кел ген бойжеткеннің бағы 
шығар, кереметтей педагогтің 
қо лына түседі. Қан шама атақты 
əншілердің ұстазы болған Надия 
Шарипова өнер де ғана емес, 
өмір де де шəкіртіне жол сілтеп 
отыр ды. Бағдатты қызын дай өте 
жақсы көргені сонша, жаны нан 
тастамай, кейде сабақ біткен соң 
үйіне алып кететін. Оның дəлелі, 
бірде қазақтың əлемдік деңгей-
дегі əнші қызы Майра Мұхамед-
қызының жаңадан елге келіп жат-
қан кезі, ұстазы Надия апайы ның 
үйіне дайындалуға барады. Сонда 
қабырғада ілініп тұрған Бағдат-
тың фотосын көріп, «Мынау əн ші 
апай ғой», десе керек. Сонда ол 
кісі: «Менің алдымнан қаншама 
студент дəріс алып, бітіріп шық-
ты. Бірақ соның ішінде Бағдатты 
 жақ   сы көргенім сонша, қызымдай 
 бол ды», деген ғой. 

«Өмірімде ондай зиялы, мейі-
рім ді, анамның орнын толтырған-
дай болған парасатты жанды көр-
ме дім. Ал оқуды бітірісімен «Қа-
зақ концертке» жұмысқа кірдім. 
Өнер де На дия апайға, сосын 
ыс тық-суығыма ортақтасып, 
жақсы-жама  нымды көтере 
білген қасиетті қара шаңыраққа 
қарыздармын. Ал тын  бек аға 
да қашанда қол дау көрсете тін. 
Бүгінгі таңда бұл ұжым  ды бел гілі 
азамат Тайыр Қара  таев қолына 
алды», дейді əнші қызымыз. 

Сахнада жарты ғасырға жуық 
əн салып, халқына бірнеше рет 
есеп берген концерттерінде «Ел-
ге сəлем», «Мен даланың қызы-
мын...», «Халқым – барым, өнерім 
– арым, өмір – бағым», «Əн – 
жүре гім» деген тақырыптарының 
өзі оның елін, жерін, қазағын қан-
ша лықты жақсы көретінінен ха-
бар берсе керек.

«Расында да, мен даланың қы-
зымын, – дейді əншіміз ағынан 
жарыла. – Дала – ол менің тамы-
рым, тұғырым, бет-бейнем, бол-
мы сым, арым. Сол даланың бүкіл 
қасиетін білемін, сол дала ның 
түтінін, сол даланың жуса нын 
иіскеп өстім. Сол далада қазақ-
тың барлық салт-дəстүрін то лық 
болмаса да, бір кісі дей біліп өстім. 
Егер бүгін бір нəр сеге қо лым 
жетіп жатса, сол даладан нəр, тə-
лім-тəрбие алғаным. Сол үшін де 
қазақ екеніме осы жер де мақ тана 
аламын. Оның үс тіне тың дар-
мандарымның, мені жақ  сы кө-
ретін көрерменімнің дені ауылда.

Асыл қазына –
фольклорда

«Бүгінде қазақтың халық əн -
деріне деген елдің, жұрттың 

ықы ласы кеміп бара жатқандай. 
Баяғы дағыдай «ой, шіркін дү ние, 
іштегі арманын айтып тұр ғой» 
деп өзінің жоғын іздеп отыра-
тын тыңдармандарды жоғалтып 
алдық. Бірақ ойлы да саналы, 
сарабдал тыңдармандарымыз да 
баршылық. Дегенмен жас тарға 
ой салуымыз керек. Ескі лік тің 
əні деп қарайды. Сол ескі лік тің 
əні нен шедевр жасаған Дима-
шы мыз «Дай дидаумен» бү кіл 
əлем ді аузына қаратып, таң ғал-
ды рып отырған жоқ па? Сту-
дент терге дəріс бергенде, «Неге 
ха лық əндеріне біртүрлі, жеңіл 
көз қараспен қарайсыңдар. Біздің 
асыл қазынамыз фольклорда. Біз 
сол халық əндерінен бастау ала-
мыз», деймін. Қазір шетел дің же-
ңіл əуеніне еліктеушілер басым. 
Көп елік тегеннен де ол əн өмір-
шең бола алмайды. Сондықтан 
да бар дым-келдім əндер бүгін 
айтыл са, ертең ұмытылып қалып 
жатады...» 

Бақытты әнші
Бағдат – дара дарынымен 

бірге ақыл-парасаты тең əнші. 
Уақыттың талабына сай ізденгіш 
қасиеті ұнайды. Тынымсыз. Қолға 
алған ісін бітіргенше тыным тап-
пайды. Еңбекқор. Сұлулыққа 
жаны құштар. Жалпы, өмір, 
қоғам жайлы өз ойы бар əнші. 
Көп оқиды. Əнді алып шығатын 
сөзі болғандықтан, оған аса 
қат ты мəн береді. Туған ның, 
бауырдың, достықтың парқын 
біледі, бағалайды. Өмірде аяулы 
ана, сүйікті де қамқор əже, адал 
дос, жанашыр бауыр. Бағдаттың 
бар байлығы екі баласы болса, 
олардың да байлығы, қазынасы – 
ана лары. Қашан көрсең дəн сүйре-
ген құмырсқадай қос қарашығын 
шамасы келгенше бағып-қақты, 
оқытты, тəрбие берді. Балаларын 
біреу дің арқасында емес, өз басын 
алып жүруге, өз мəселелерін өзі 
шеше алатындай етіп тəрбие леуге 
күш салды. Меруерт те, Марал 
да «Хабар» телеарнасының белді 
қыз меткерлері. Шүкір, қазір үш 
не ме ресі бар. Ал əрбір ананың 
арма ны – балалары аман-есен 
бо лып, не ме релерінің қызығын 
көру.

Ізденгіш өнер иесі кейіннен өз 
ұлтының тілін, əдебиетін, руха-
ниятын терең білу мақсатында 
ҚазҰУ-ның филология факульте-
тін де тəмамдады. Бүгінде Астана-
да   ғы Қазақ ұлттық өнер уни  вер-
си тетінде эстрада-вокал кафед ра-
сында профессор, «Қазақ кон церт-
те» де əн салады. Шығар ма  шы-
лық пен қатар, шəкірт те тəр   бие-
леп келеді. Өзін бақытты əн ші  мін, 
бақытты анамын деп есеп  тейді. 

...Қазір өмір ырғағы өзгерді, 
қарбалас уақыт. Бүгінде қай сала-
ның адамында болмасын, асы  ғыс 
тірлік. Бағдат кешегі күні де, бү  гін 
де өзіне ғана сенді, хал қына сен-
ді. Сондықтан да оның бар тілеуі 
– халқы аман,  сүйік ті көрер ме-
ні көп болса. Зады, əнші үшін, 
өнер адамы үшін халқы ардақтап, 
 құр метке бө легеннен артық атақ 
та, даңқ та жоқ. Бағдатымыз жақ-
сы əндерімен сағындырып жүр-
се дей міз... Лайым солай болса 
екен... 

Гүлзейнеп С�ДІРҚЫЗЫ,
«Egemen Qazaqstan» 

ардагері

Елінің ерке қызы
ЕСІМІ ЕЛГЕ ЕЛЕУЛІ
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�н – әулие дейді. �н т	гілген жерде, адамның тірлігі де жеңіл 
тартады. Содан да шығар, әуезді әуен жүректі тербеп, сезім 
қылын шерткізеді, мұңды ән тереңіне батырады, жігерлі, отты 
әндер бойыңды шымырлатып, намысыңды жанып, рухыңды 
асқақтатады, ал ойнақы, к	ңіл күйдің әндері жаныңды жады-
ратады. �демі ән қашанда халықтың сағынышына айналады. 
Бұл ретте әннің бағын ашып, тыңдарманға жеткізетін әншінің 
орны ерен. Елу жылға жуық киелі сахнада ұлттық 	неріміздің 
	сіп-	ркендеуіне 	зіндік үнімен, 	зіндік қолтаңбасымен үлес 
қосып, қос к	мейден шыққандай сыңғырлаған сырлы дау-
сымен шырқай салған «Сарыарқа», «�з елім», «Отырардағы 
той», сондай-ақ «Бурылтай», «Жалғыз арша», «Қос 	рік», 
«Ой, к	к», т.б. к	птеген халық әнімен танымал Қазақстан 
Республикасының еңбек сіңірген әртісі, «Құрмет», «Парасат» 
ордендерінің иегері, дүлдүл әнші Бағдат Сәмединованың жан 
дүниесі – 	зінше бір әлем... 
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

Азамат ЕСЕНЖОЛ,
«Egemen Qazaqstan»

Көрмеге тарихи ескерткіштегі куфи 
жазуымен жазылған 50-ден аса жазу 
үлгісі жəне  XIII ғасырда жазылған та-
рихи тұлғалардың өмір деректері мен 
XVIII ғасырда Орталық Азиядағы түркі 
халықтарының көшбасшылары тура-
лы қағазға түскен  «Зобдат-уль-тарих»  
қолжазбасының  көшірмесі қойылды. 

Мазмұнды шараның ашылуында  
Қолжазбалар жəне сирек кітаптар ұлт-
тық орталығының директоры Жандос 
Болдықов  елімізде алғаш рет өтіп 

отыр ған көрменің маңызына тоқталды. 
«Біздің орталық пен Иран Ислам 

Республикасының еліміздегі елшілігі   
бірлесіп ұйымдастырған іс-шара бір 
аптаға жоспарланған. Соның алғашқысы  
«Каллиграфия» көрмесімен ашылды. 
Мұнда көптеген құнды тарихи дерек 
ұсынылған. Мəдени іс-шара аясында екі 
елдің осы саладағы мамандары кездесіп, 
бір-бірімен тəжірибе алмасады», деді 
Жандос Бекділдəұлы.  

Иран Ислам Республикасының Қазақ-
стандағы Төтенше жəне өкілетті елшісі 
Али Акбар Джоукар өз сөзінде жазба 
мұраларды сақтап, қорғау ісі ұлттың 

тарихына деген үлкен жауапкершілік 
екенін жеткізді. 

«Иран мамандары қолжазбалар мен 
баспа ісін реставрация жасауда озық 
тəжірибеге бай. Бүгінгі көрмеге тари хи-
мəдени ескерткіштерден алынған көне 
жазулар үлгісі мен қолжазба көшірмелері 
жəне реставраторлардың жойыла бас-
таған мұраларды қайта жаңғыртқан таң-
даулы жұмыстары қо йыл ған», деді елші 
мырза. 

Айта кетейік, апталық аясында «Иран 

Ислам Республикасының каллигра  фия 
жəне жазба мұраларды қалпына кел-
тіру өнері» атты ғылыми-тəжірибелік 
семинар ұйымдастырылып, шеберлік 
сабағы өтеді. Сондай-ақ Ираннан кел ген 

мамандар мен отандық рес тав ра торлар 
көне қолжазбалар мен сирек кітаптарды 
каталогтеу, жүйелеу, цифр лық жүйеге 
көшіру, қалпына келтіру жəне каллигра-
фия өнері бо йынша тəжі ри бе алмасады.

КӨРМЕ

––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
Астанада Қолжазбалар және сирек кітаптар ұлттық орталығы мен Иран 
Ислам Республикасының Қазақстандағы елшілігі жанындағы Мәдени 
	кілдігі бірлесіп ұйымдастырған «Иран Ислам Республикасының каллигра-
фия және жазба мұраларды қалпына келтіру 	нері» атты апталығы басталды. 
Апталықтың алғашқы іс-шарасы «Каллиграфия» к	рмесімен ашылды.
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

Бірлескен апталық
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Геология комитеті мен «Ұлттық геологиялық қызмет» АҚ ұжымы геология саласының 
дамуына өлшеусіз үлес қосқан ардагер, Қазақстан Республикасы Минералдық ресурстар 
академиясының академигі 

Болат Түсіпханұлы НҰҒМАНОВТЫҢ
қайтыс болуына байланысты оның отбасы мен жақындарының қайғыларына ортақтасып көңіл 
айтады. Марқұмның иманы саламат болып, соңында қалған ұрпақтарына ұзақ ғұмыр берсін.

Айнаш ЕСАЛИ,
«Egemen Qazaqstan»

Мегаполисті дамытудың басты ұс-
танымы – жұртқа жақын, тұрғындар жаяу 
бара алатын жерлерге балабақшалар, 
мектептер, медициналық мекемелер мен 
аялдамалар салу. Ең бастысы, Алматыда 
егжей-тегжейлі жоспарлаудың жаңа жо-
басында аз қабатты құрылысқа басымдық 
берілген. 

Алматы қаласы əкімінің орынбаса-
ры Асқар Əмрин жаңа ЕТЖ-ның жай-
жапсарын баяндай отырып: «Бүгінгі таңда 
біз құрылыс салумен айналысатындарға 
ЕТЖ-ны нақты басшылыққа алу керек-
тігін ұқтырып отырмыз. Құрылыс са-
лушы алты қабатты тұрғын үйді ЕТЖ-
дағы шарттарды қаперде ұстай отырып, 
эскизі мақұлданғаннан кейін ғана жобаны 
жүзеге асырады. Естеріңізде болса, бес 
қабатты ғимараттың нөлдік бұрышында 
тоғыз қабатты ғимараттар салынса, жаңа 
ЕТЖ-да мұның жолын кестік жəне əркім 
«білгенін» істемеу үшін бұл аймақтарды 
демалыс орындарына айналдырдық. Біз 
қаланың өз ережесі бар екенін білдіріп 
отырмыз», деді.

Алматыда жан-жақты жоспарлаудың 
жаңа жобаларына сəйкес, базар аумақтары 

да көгалдандырылады. Мысалы, Алмалы 
ауданында Розыбакиев көшесінің бойын-
дағы «Тастақ» жəне «Көтерме сауда» 
базарларын, Жетісу ауданындағы Сол-
түстік айналма жолы бойындағы базар-
ларды жаңғырту, сондай-ақ су қорғау 
белдеулерін абаттандыру мен тазар ту 
көзделген. Жалпы саябақтарды, сквер-
лерді, бульварларды қоса алғанда, жасыл 
желектер алаңын 2030 жылға дейін 3 есе 
ұлғайту қарастырылған.

Сонымен қатар жүрдек көлік қаң-
қасын жəне өзара байланысты көше лер 
желісін енгізу есебінен қаланың барлық 
аудандары бір-біріне қосылып, шаһар 
тұрғындары қаланың кез келген жеріне 
оңай бара алады. 

Баспасөз брифингінде урбанист Свя-
тослав Мурунов бекітілген жаңа ЕТЖ-нің 
тағы бір ерекшелігі орамдық құрылысқа 
мəн беруі дей келе: «Алматының поли-
орталықтарындағы жаңа құрылыс 
қа ланың тарихи жоспарына сəйкес 
жүргізіледі. Орамдық құрылыс – бұл 
тұрғын үй кешендері тығыз салынған 
қала емес, көшелер «торы». Бұл жоспар 
Барселонаның Эшампле жобасындағы 
133-те 133 метрлік қағидасына ұқсас 
150-де 240 метрге дейінгі көше то-
рын қамтиды. Барселона жобасының 

ерекшелігі, ауа айналу үшін қала кеңістігін 
оңтайландыруға деген талпыныс қана 
емес, «баршаға арналған қала» үшін 
жағдай жасаудан тұратын кеңістіктегі 
əлеуметтану идеясын жүзеге асыру. 
Бұл тұжырымдама қоғамдық игіліктер 
мен кеңістіктерге тең қолжетімділікті 
қамтамасыз ете отырып, əрбір тұрғын 
үшін əлеуметтік теңдік пен қалалық ор-
таға қолжетімділігінің маңыздылығын 
көрсетеді», деді. 

«Қала тұрғындары арасында жүргі-
зілген сауалнама жұрттың негізінен 
қа лалық өмір салтына талпынатынын 
көрсетті: тұрғындар үйіне жақын жерде 
жұмыс істегісі, мейрамхана жəне өзге де 
қызмет түрлерін басқа аудандарға бармай-
ақ, өздері тұратын маңнан тапқысы 
келеді. Сондықтан ЕТЖ бүгінде қала 
құрылысы тұжырымдамасына кəсіби 
мамандардың ықпал ететінін құрылыс 
салушыға ұқтырады. Енді құрылыс са-
лушы əкімдікпен не салғысы келетінін 
мұқият келісуі керек, соның арқасында 
бір-біріне мінгесіп қалған тұрғын үйлер 
салу тоқтайды», дейді сарапшы. 

Қысқасы, қаланың əр ауданындағы 
құрылыстың орамдық торына көптеген 
функционалды нысан кіреді, бұл жұмыс-
пен қамту мен жұмыс орындарын құру 
мəселесін шешуге ықпал етпек.

«Бүгінде біз адамдар мамандығы 
мен жұмыс орнын жылдам өзгертуге 
мəжбүр болатын кезеңде өмір сүріп 
отыр мыз. Ал бұл қала билігінен жұмыс 
орын дарының қалай құрылатынын дəл 
əрі нақты тұжырымдауды талап етеді. 
ЕТЖ-да мəдени орталықтар, үл кен эколо-
гиялық өндірістік кеңістіктер мен кеңсе 
ор талықтарының құрылысы қарас ты-
рылған, соның арқасында жұмыспен 
қамту деңгейі 45%-дан кем болмауы 
мүмкін», дейді Святослав Мурунов.

Сол сияқты жаңа ЕТЖ-да инженерлік 
желілер үшін өту арналары қарастырылып 
отыр. Бұл шара жол жəне тротуар жабы-
нын қопармай, көгалдарға зиян келтірмей 
жөндеу жұмыстарын жүргізуге мүмкіндік 
береді.

«ЕТЖ-да қызмет көрсетуші персонал, 
жөндеу материалы мен жабдықтары үшін 
ұзындығы 27 шақырым өту арналарын 
орнату көзделеді. Бұл əдіс Самал шағын 
аудандағы құрылыс кезінде сыналып, 
бірақ толық енгізілмей, аяқсыз қалған еді. 
Мұндай əдіспен коммуникация орнату 
қымбатырақ, алайда ұзақ мерзімді келе-
шекте айтарлықтай қаражат үнемдеуге 
мүмкіндік береді», деп отыр бас қарма 
өкілдері. 

АЛМАТЫ

–––––––––––––––––––––––––––––
Майқайың – ерекшелігі басым 
елді мекен. Ерекше дейтіні сол, 
9 мыңнан аса халықтың берекесіне 
айналған әлемге әйгілі алтын 
кеніші осында орын тепкен. Биыл 
Майқайыңның, ондағы тау-
кен �ндірісінің алғаш �з алдына 
құрылғанына 92 жыл толады.
–––––––––––––––––––––––––––––

Мұрат ҚАПАНҰЛЫ,
«Egemen Qazaqstan» 

Майқайың өз алдына елді мекен 
болғалы оның экономикасы жерас-
ты байлығына тəуелді. Алтын кеніші 
жергілікті халықты асырап отыр. 
«Майқайыңалтын» акционерлік қоғамы 
Ертістің Павлодар өңіріндегі ең алғаш 
құрылған тау-кен өндірісі екенін де атап 
өткен абзал. Ондағы кенішке тұңғыш 
экскаватор 1940 жылы түсірілген екен. 
Ол бумен жұмыс істейтін еді. Бүгінде 
кəсіпорынға екі кеніш жəне кен-байыту 
фа брикасы қарайды. Жергілікті халықтың 
дені бүгінде алтын өндірісінде еңбек етеді.

– Майқайың кентінің əкімшілік 
аумағына Майкөбе, Сұлужон, Үшқұлын, 
Шөптікөл ауылдары кіреді. Бүгінде 
кент пен оған қарасты ауылдар-
да «Майқайыңалтын» АҚ-нан бөлек, 
пай далы қазбалар өндірумен 5 бірдей 
кəсіп орын айналысады. Олар – көмір 
өндіретін «Майкубен Вест» акционерлік 
қоғамы, «Қазақстан алюминийі» АҚ-
ның филиалы – «Керегетас» кеніші, 
«Майқайың ақтас өндіру зауыты» ЖШС, 
«Пневмосоққыш бұрғылау» ғылыми 
өндірістік кəсіпорны» ЖШС, «IBM Gold» 
ЖШС, – дейді Баянауыл ауданының əкімі 
Ардақ Кісентаев. 

Былтыр «Майқайыңалтын» АҚ аудан-
дық бюджетке 840 млн 714 мың теңге 
салық төлеген. Ең үлкен салық тө  леуші 

– «Майкубен Вест» АҚ, өткен жылы 
бұл өндіріс орны жергілікті қа зы наға 
1 млрд 681,3 млн теңге қаржы құй ған. 

Сонымен қатар жерді пайдаланғаны 
үшін 2023 жылы келесідей қосымша 
салықтар төленген:

«Майқайыңалтын» АҚ – 6 млн 739 
мың теңге;

«Майкубен Вест» АҚ – 46 млн 314 
мың теңге;

«Керегетас» кеніші – 8 млн 329 мың 
теңге;

«Пневмосоққыш бұрғылау» ЖШС – 
1 млн 531 мың теңге;

«Гравелит» ЖШС – 192 мың теңге. 
Соңғы аталған екі кəсіпорын жергілікті 
кəсіпкер Тимур Қабдуловке тиесілі. Ол – 
«Майқайыңалтын» АҚ Бас директорының 
кеңесшісі Орынжан Қабдуловтың ұлы. 

Алтынды аймақтың дамуына үлес 
қосқан азаматтар аз емес. Бұл тізімде 
ел арасында «Майқайыңның Мұхтары» 

атанған Мұхтар Əбеновтің есімі алғаш 
болып аталары анық. Мұхтар аға да 
биыл 92 жасқа толғалы отыр. Кен байы-
ту комбинатының барлық жұмыс саты-
сынан өткен еңбек ардагері – құрмет де-
малысында да қарап қалмаған жан. Елді 
жұмылдырып, кенттегі игі жұмыстарға 
бастамашы болды. Сонау 1958 жылы 
ұлы жазушы Мұхтар Əуезов осы өңірге 
арнайы келгенде бірге еріп жүріп, кейін 
сол сапар туралы естеліктер жазды. 
Əлем таныған алып қаламгердің есімі 
Майқайың №1 қазақ орта мектебінің 
берілуіне бір өзі түрткі болды. Белсенді 
қария көп жылдар кенттегі ардагерлер 
кеңесін басқарып, ұрпақ тəрбиесінің да-
муына мол еңбек сіңірді. Ол кісінің бас-
тамасымен кентте үлкен музей ашылды.

Павлодар облысы,
Баянауыл ауданы,
Майқайың кенті

Мерей ҚАЙНАРҰЛЫ,
«Egemen Qazaqstan»

Шығыс Қазақстан облысы əкімінің 
өкімімен 1 ақпаннан бастап болуы ық-
тимал су тасқыны кезеңіне жоғары да-
йындық режімі енгізілді. Əуелі, су айдын-
дарына мониторинг жүргізіледі. Елді 
мекендердегі қар мүмкіндігінше сыртқа 
шығарылады. Қазіргі уақытта жергілікті 
атқарушы органдар 54 000 текше метрден 
астам қарды далалы жерге апарып төккен. 
Су тасқыны қаупі төне қалса, облыста 
жедел ден қою үшін құтқарушылар мен 
жергілікті атқарушы органдардың жеке 
құрамының 2 334 адамы, 223 мотопомпа, 
61 жүзу құралы, сондай-ақ, 735-тен астам 
өзге де техника топтастырылған. 34 285 
дана қап, 5 974 тонна инертті материал 
жəне 328 тоннадан астам ЖЖМ дайын-
далды. Төтенше жағдай бола қалса, эваку-
ацияланатын халықты орналастыру үшін 
қалалар мен аудандардың əкімдері жалпы 
сыйымдылығы 17 600 адамға арналған 
153 уақытша орналастыру пунктін да-
йын дады.

Мамандар болжағандай, Шығыс 
Қазақстанда су тасқыны қаупі бар 71 
елді мекен нақтыланған. Құтқарушылар 
үйлерді аралап, су басу қаупі төнген 
халыққа нұсқау жұмыстарын жүргізді. 

Мəселен, алдымен аула аумағын қардан 
тазарту қажет. Əсіресе, ойда тұрған 
үйлердің тұрғындары арықтың бойын 
тазартып, еріген қар суы ағатындай етіп 
ашып тастағаны жөн. Мүмкіндіктеріне 
қарай, инертті материалдарды қапқа тол-
тырып, сақадай-сай отырғандары абзал. 
Су басу қаупі төніп тұрған үй болса, 
жертөлесіндегі азық-түлікті құрғақ жер-
ге сақтау керек деседі мамандар. 

– Біз өз тарапымыздан су тасқыны 
қаупін алдын алу үшін барлық шара-
ларды жасап жатырмыз. Тұрғындар 
да жауапкершілік танытса екен. Қалай 
десек те, тілсіз жаудың болу-болмауын 
дөп басып айта алмаспыз. Мамандар 
болжайды. Сондықтан дайын болуы-
мыз керек, – деп атап өтті ШҚО ТЖД 
ТЖ алдын алу басқармасы бастығының 
міндетін атқарушы Дина Бексұлтанова.

Кеше Төтенше жағдайлар депар-
таменті мамандары Бутакова ауылының 
тұсында Үлбі өзенінің мұзын жарды. 
Себебі, дəл осы тұста мұз қалыңдығы 
20-30 сантиметрге жеткен. Күн жылына 
өзен бетінде мұз кептелсе, арнасынан 
асқан суға бөгеу қою қиынға соғады. 
Сол үшін де алдын алу жұмыстарына 
ерте кіріскен. 

Шығыс Қазақстан облысы

После смерти Уразбаевой Каримы Ахметжановны (06.12.2023 г.),  открылось 
наследство. Всех заинтересованных лиц просим обратиться к нотариусу г.Астаны 
Смаиловой Жанат Калижаровне в срок до 06.06.2024 г. по адресу: г.Астана, 
пр.Б.Момышулы, 19. Тел.: 8 777 849 01 66.

КӨКЕЙКЕСТІ

Аз қабатты құрылысқа 
қайта оралады

–––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
Мегаполистегі соңғы жаңалықтардың бірі – Алматы әкімдігі қаланың 2040 
жылға дейінгі Бас жоспарына сәйкес әзірленген егжей-тегжейлі жоспар-
лау жобасын (ЕТЖ) мақұлдады. Бас жоспарда мегаполисті дамытудың 
моноцентристік моделінен полицентрлікке к�шу қағидасы к�рсетілген, яғни 
қала «Шығыс қақпасы», «Тарихи орталық», «Солтүстік», «Оңтүстік-батыс», 
«Батыс» сынды 5 қоғамдық және іскерлік қызмет орталықтарына б�лінеді.
–––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

ӨҢІР ӨМІРІ

Кәсіпорындардан қандай пайда бар?

ҚАМДАНҒАН ҚАПЫ ҚАЛМАЙДЫ

Қарғын суға сақадай-сай
–––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
Шығыстың кейбір аудандарында қар қалың. Күн күрт жылынса, қарғын 
су қаупі 71 елді мекенге т�нгелі тұр. Сондықтан мамандар к�ктем мезгіліне 
дайындықты бүгіннен бастап кетті. 
–––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

Жақсыбай САМРАТ,
«Egemen Qazaqstan»

Көліктер ресейлік «Газел» авто-
көлігінің негізінде жасалған. Жү рісі 
аса жайлы болмаса да, қар мен сазға 
бата қоймайтын екі белдемемен жа-
рақтандырылған. Іші науқасқа алғаш-
қы медициналық көмек көрсететін 
құралдармен жабдықталған. «Оның 
ішінде өкпені қолдан тазарту мүмкіндігі 
бар, жүрекке қолдан массаж жасай 
аламыз. Осы көліктердің арқасында 
біз тұрғындарға жедел медициналық 
көмектерді толық жасай алатынымызға 
сенімдіміз», дейді облыстық жедел жəр-
дем орталығы директорының мін детін 
атқарушы Юрий Белоног. 

Сатып алынған 19 көліктің 10-ы 
қалада қалдырылып, қалғандары аудан 
орталықтарындағы ауруханалардың 
техникалық мүмкіншіліктерін арт-
тыратын болады. Осылайша, біздің 
облыс жедел жəрдем көліктерімен 
қамтамасыз етілу жоспарын 68 пайызға 
жеткізіп отыр. Облыстың медициналық 
мекемелерін жедел жəрдем көлігімен 
толық қамтамасыз ету үшін əлі 52 
автокөлік алынуы керек. 

Медициналық автокөліктерді тап-
сыру салтанатына қатысқан облыс 
əкімі Ғауез Нұрмұхамбетов алдағы уа-
қытта да бюджет есебінен облыстың 
ауруханаларына қажетті машиналардың 
алынатындығын айтты. 

Айта кететін жайт, мемлекет та-
рапынан облыстың денсаулық сақтау 

саласына жыл сайын қомақты қаражат 
бөлінуде. Мəселен, былтыр 11,7 млрд 
теңге бөлінді. Облыста барлығы 19 ау-
рухана, 63 амбулаториялық емхана бар. 
Соның 4-і – облыстық, 2-і – қалалық. 
Сондай-ақ облыстың елді мекендерінде 
397 медициналық бекет пен 41 ФАП 
жұмыс істейді. 

Өкінішке қарай, денсаулық сақ-
тау саласының техникалық инфрақұ-
рылымдары 77,4 пайызға ескірген. 480 
адамға есептелген көпбейінді ауру ха -
наның құрылысы да белгіленген ме-
же  ден көп кешігіп, əлі күнге аяқ тал-
май жатыр. Алайда жоғарыда ай тыл-
ғандай жақсы қадамдар да жаса луда. 
Соның ішінде медициналық меке ме-
лердің өз ішіндегі тəртіп мəселесі де 
бұ рынғыға қарағанда жақсарып отыр. 
Был тыр бұрынғы облыс əкімі Айдар-
бек Сапаров арыз-шағым көп түсе тін 
бірінші емханаға ешкімге ес керт пей, 
таңғы мезгілде өзі барып тек серіп, 
халықтың кезекте сарғайып тұр ғанын, 
науқастарға отыратын орындар да жет-
пейтінін, есік алдының да ауру жан-
дарға қолайсыздығын, көптеген ма-
мандар негізгі қызметімен қоса, ақылы 
құры лымдарда жұмыс істегендіктен, 
мұн дағы халықтың қолы оларға жете 
алмай тындығын əшкерелеп, үлкен дүм-
пу тудыр ған. Содан бері ауруханалар 
мен ем  ханалардың ішкі тəртібі біршама 
жақ сарған болатын. Осындай оқыс тек с е -
рістердің жиірек болып тұрғаны керек-ақ. 

Солтүстік Қазақстан облысы

БӘРЕКЕЛДІ!

Жаңа жедел жәрдем көліктері
–––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
Жуырда Солтүстік Қазақстанның дәрігерлік мекемелері 19 жаңа же-
дел жәрдем к�лігімен толықты. Бұл к�ліктер республикалық бюджеттің 
к�мегімен облыстық бюджеттен б�лінген қаражатқа алынған. �рқайсының 
бағасы – 24 млн теңгеден. 
–––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
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Базельде 
күміспен күптелді

––––––––––––––––––––––––––––––––
Швейцарияның Базель қаласында 
жас�спірімдер арасында �ткен шпа-
гамен семсерлесуден �лем кубогінің 
ке зеңдік сайысы аяқталды.
––––––––––––––––––––––––––––––––

Бұл жарыста еліміздің жас өрендері 
өздерін жақсы қырынан көрсетті. Құрамында 
Богдан Лукин, Алексей Касаткин жəне 
Кирилл Проходов сынды тастүлектері бар 
жерлестеріміз бастапқы бəсекелерде Польша 
мен Швейцарияны ұтса, жартылай финалда 
АҚШ спортшыларына сан соқтырды. Бірақ 
ақтық сында Мажарстанға есе жібердік. 
Сөйтіп, Базельдегі бəсекеде Қазақстанның 
семсерлесушілері күміс медальді иеленді.

Алдағы уақытта отандастарымызды 
көптеген ірі халықаралық жарыс күтіп тұр. 
Олардың арасындағы ең ірілері – Əлем 
кубогінің ке зеңдік бəсекелері, əлем жəне 
Азия бірін шіліктері. Сол дүбірлі додалар-
да да біздің ұл-қыздар жеңіс тұғырына кө-
теріледі деп үміттенеміз.

Сәтсіздік 
сегіз ойынға жетті

––––––––––––––––––––––––––––––––
Құрлықтық хоккей лигасында (ҚХЛ) 
күш сынасып жүрген «Барыс» соңғы 
екі кездесуін �з мұз айдынында Хаба-
ровскінің «Амурына» қарсы �ткізді.
––––––––––––––––––––––––––––––––

Алғашқы бəсеке біздің команда үшін 
сəтті басталды. Матчтың 5-минутында 
Роман Старченко есеп ашты. Үзілістен кейін 
Алекс Броадхёрст таразы басын теңестірді. 
Үшінші кезеңде хабаровскілік Ян Дрозг пен 
астаналық Аркадий Шестаков бір-бір голдан 
соқты. Негізгі уақыт 2:2 есебімен аяқталды. 
Овертайм басталған бетте Владислав Барулин 
нысананы дəл көздеп, Қиыр шығыстан келген 
командаға жеңіс сыйлады – 2:3.

Екінші ойында «Барыс» дəрменсіздік 
танытты. Алғашқы екі кезеңде қос ұжым 
бір-бірінің осал тұсын таба алмады. Соңғы 
20 минутта «Амурдың» беткеұстарлары 
Владислав Барулин мен Дмитрий Шевченко 
екі рет шайбаны қақпаға тоғытты – 0:2. 
Сөйтіп, елордалық хоккейшілер қатарынан 
сегізінші ойында ұтылып, жарыс кестесіндегі 
жағдайын одан əрі қиындата түсті.

Армениямен 
айқасамыз

––––––––––––––––––––––––––––––––
Қазақстан мен Армения ұлттық құ ра-
малары 7 маусымда Еревандағы Ваз ген 
Саркисян атындағы стадионда жол дас-
тық кездесу �ткізуді жоспарлап отыр. 
––––––––––––––––––––––––––––––––

Бұл ақпаратты еліміздің футбол федера-
циясы таратты. Армения құрамасы ФИФА 
рейтингінде жерлестерімізден жеті саты жо-
ғары тұр. Яғни олар – 93-орында. Қазақстан 
– 100-орында. Олардың бағындырған 
пəлендей белестері жоқ. Десек те аталған 
команданың сапында Еуропа мен Азияның 
ортаңқол клубтарында өнер көрсетіп жүрген 
бірнеше жақсы ойыншы бар. Бұл елдің бас-
ты жұлдызы кезінде Донецкінің «Шахтер», 
Дортмундтың «Боруссия», Англияның «Ман-
честер Юнайтед» пен «Арсенал» жəне Ита-
лияның «Ромасында» шеберлігін шыңдап, 
бұл күндері Миланның «Интер» клубының 
намы сын қорғап жүрген Генрих Мхитарян 
осы дан екі жыл бұрын ұлттық құрамадағы ка-
рьерасын аяқтағанын ресми түрде жария етті.

Осы командалар өзара жеті мəрте кез де сіп, 
соның төртеуінде армения лықтар дың асы ғы 
алшысынан түсті. Қазақстан екі рет жеңіс той-
ын тойлады. Тағы бір матч тең аяқталды.

Дайындаған –
Ғалым СҮЛЕЙМЕН,
«Egemen Qazaqstan»

СЕМСЕРЛЕСУ

ХОККЕЙ

ФУТБОЛ
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Мұхтар КҮМІСБЕК,
«Egemen Qazaqstan»

Енді мұнда ауыл жастары 
мен жасөспірімдерінің бос 
уақыттарын тиімді өткізуіне 
мүмкіндік бар, түрлі мəдени 
іс-шаралар ұйымдастыруға 
жағдай жасалған. Мұнда 20-ға 
жуық үйірме, атап айтқанда, 
хореография, домбыра, вокал, 
көркемсөз, сурет, т.б. жұ мыс 
істеп, 12 штаттық бір лікке сəй-
кес тұрақты жұ мыс орны ашы-
латын болады. Оқыр мандарға 
арналған ауыл кі тап ханасы 
да Мəдениет үйінің ішін де 
орналасқан.

Нысанның салтанатты 
ашылу рəсіміне барған аудан 
əкімі Алмас Абдиновтің айту-
ынша, Алакөл ауданында 16 
мəдениет үйі, 23 кітапхана, 2 
музей жəне 1 архив халыққа 

үздіксіз қызмет етіп келеді. 
Со лардың қатарына енді 150 
орынды тағы бір жаңа мəде-
ниет үйі қосылып отыр. 

«Ауданымызда мəдениет 
саласының дамуына бағыт-
талған көптеген игі шара жү-
зеге асырылуда. Мұның өзі 
болашаққа салынған сенімді 
инвестиция деуге болады. Ал -
дағы уақытта Жағатал, Жай пақ 
ауылдарына блокті-модульдік 
мəдениет үйін ор натуға бюд-
жеттен қаражат бө лінді», деді 
аудан əкімі А.Абдинов.

Аудан тұрғындары аты-
нан ризашылығын білдірген 
ардагерлер кеңесінің мүшесі 
Тұрсынхан Ахметов «Бүгін 
– біз үшін көптен күткен қуа-
нышты күн. Ұзақ жылдан бері 
жаңа Мəдениет үйі ашыл-
са деп жүргенбіз. Бұрын ба-
лаларымыздың бос уақытын 

өткізіп, өздерін дамытуға ар-
налған арнайы орын болмап 
еді. Енді міне, балаларымыз 

түрлі үйірмелерге қатысып, 
өнерін шыңдайтын болады. 
Жаңа Мəдениет үйі халық 

игіліне қызмет ете берсін»,  деп 
құттықтау тілегін жеткізді.

Өңір əкімінің баспасөз 
қызметінің мəліметшінше, 
Ақжар ауылы – аудан орта-
лығы Үшарал қаласынан 70 
шақырым қашықтықта орна-
ласқан. Ақжар округіне 3 елді 
мекен – Ақжар, Қоңыр, Май-
лышат ауылдары қ а райды. 
Жалпы халық саны – 2 170 
адам, соның ішінде 540-ы – 
жастар.

Жетісу облысы

Мұрат ЖЕТПІСБАЙ,
«Egemen Qazaqstan»

Өңір басшысы соңғы екі жыл-
да аймақтың мəдениет пен рухания т 
саласында ауқымды жұмыстар ат-
қарылғанын атап өтті. Қызылордада 
меценат Марат Дүйсенбаевтың де-
меушілігімен құны 1 млрд 700 млн теңге 
болатын «Анаға тағзым» орталығы ашы-
лып, 1 млрд 500 млн теңгеге салынған 
«Отбасы орталығы» өз қызметін баста-
ды. Археологтердің ұзақ жылғы еңбегі 
арқасында бұрын нан бүгінге жеткен 
Шірік-Рабат тағы сақ жауынгері мен 
Сығанақ ханшайымының алтындатқан 

мүсіндері жасалып, облыстық музейдің 
құнды мұрасына айналды. 

– Алда тарихшылардың ғылыми 
негіздемелері мен археологиялық қазба 
нəтижелеріне сүйеніп, алтын киімді 
«Түгіскен көсемі», «Жетіасар ақсүйек 
əйелі» реконструкциялары жасала-
ды. Сонымен қатар, осы күнге дейін 
шетелдерде сақталған біздің өңірге 
қатысты жəдігерлердің көшірмелері ел 
назарына ұсынылатын болады. Ұлттық 
құндылықтарымызды дəріптеп, салт-
дəстүрлерімізді насихаттау мақсатында 
халқымыздың жыл басы жəне жаңару 
айы – наурыздан бастап Сыр өңірінде 
«Руханият жылы» бастау алады. Жыл 

аясында тек мəдени-көпшілік шаралар 
ғана емес, ауқымды жобалар жү зеге асы-
рылады, – деді Нұрлыбек Маш бекұлы.

Жұртшылық соңғы жылдары бұл 
салада үзіліп қалған үрдістердің қай-
та жалғасқанын да жақсылыққа ба-
лап отыр. Мысалы, былтыр он жыл 
бұрынғы бастама қайта жаңғырып, 
мəде ниет саласын дамытуға үлес қос қан 
өнер жəне əдебиет өкілдеріне «Тұран» 
сыйлығы табысталды. Облыс тари-
хында тұңғыш рет 50-ден аса кəсіби 
музыканттан жасақталған симфония 
оркестрі құрылды. Мүмкіндігі шектеулі 
өнерпаздардың шығармашылығын 
шыңдауға арналған инклюзивті театр 
үйірмесі жұмысын бастады. Өз алды-
на кəсіби ұжым болып қайта құрылған 
қалалық «Жастар театры» Сырда сахна 
өнерін өрістетуде жаңа леп əкелді.

Өткен жыл түйінделер тұста елор-
дада Қызылорда облысының мəде ниет 

жəне өнер күндері өтті. Астана жұрты 
Сыр өнерпаздарының шығарма шы-
лығына ерекше ықылас білдіріп, оң ба-
ға берді. Алда осындай мəдени шара 
Ал маты қаласында ұйымдастырылады.

Жақын күндері 1000 орындық Өнер 
орталығы қызметін бастайды, Жыраулар 
үйі ашылады. Барлық аудан да неке қию 
залы, кітапхана, музей, архив, жастар 
сарайы, ардагерлер мен аналар үйі орын 
тебетін «Руханият» орталықтары салы-
нады. Балалар мен жасөспірімдердің 
шығармашылығын шыңдау мақсатында 
облыс орталығынан «Шығармашылық 
академиясы» бой көтереді.

Соңғы жылдары халық жиі қо-
ныстана бастаған сол жағалаудан жаңа 
өлкетану музейі салынатыны да Сыр 
руханиятындағы серпінді жаңалық бо-
лып отыр. 

ҚЫЗЫЛОРДА

ЖАҒЫМДЫ ЖАҢАЛЫҚЖАҒЫМДЫ ЖАҢАЛЫҚ

Ақжардағы Мәдениет үйі

ЖӨН ЕКЕН...

Сырдың руханият жобасы
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
�ткен жыл Сыр мәдениеті мен �нері үшін нәтижелі болды. Биыл да бұл 
салада ел назарын аударар ақжолтай жаңалық к�беймек. Соның бастысы – 
алдағы наурыз айынан Сырда «Руханият жылы» бастау алады. Бұл туралы 
облыс әкімі Нұрлыбек Нәлібаев облыстық мәслихат сессиясында айтты.
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
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МІНЕ, ҚЫЗЫҚ!

Елігімай Т�ҢКЕР,
«Egemen Qazaqstan»

Немістің өнер теоретигі Фридрих 
Шеллинг «мүсін – таста қатып қал-
ған əуен» дейді. Көрмені де затқа 
қонған үн немесе ой десек болады. 
Су ретші Жан Люк Корне ескі қа-
лалық телефондарға ұлы өнердің қа-
сиетін қондыра білді. Ол «Телефон 
қойлар» деген көрме ұйымдастырып, 
көрген жанға ерекше сезім сыйлады. 
Суретші өзгеше «қойларды» телефон 
кəбілдерінен жəне ескі телефондардан 
жасап шығарған. 

Көрме жансыз затқа тіл бітіре алу-
ымен ерекшеленеді. Қарапайым дү-
ние ден көрермен көзайымына айнал-
ған мүсін технологияның қан шалықты 
жылдам дамып келе жатқанын жəне 
ескі заттарды қалай тиімді пайдалануға 
бо латынын көрсетеді. 

Қазір сымы бар стационарлық теле-
фондар қолданыстан шықты. Олардың 
барлығы дерлік Қытайға қайта өңдеуге 
кетті, бірақ кейбірі ерекше француз 
суретшісі Жан Люк Корненің қолына 
түсті. Франкфурттағы байланыс мұра-
жайындағы көрме өнертанушылар 
тарапынан «біртүрлі көрме» де-
ген баға алған. 32 басы бар түрлі-
түсті қойлар көрмесі үнемі жаңарып 

тұра ды. Олардың аяқтары телефон 
тұт қа ларынан, бастары аппараттардың 
өзінен, ал қалың қой терісі бұралған 
сымдардан жасалған. Автор цифрлық 
дəуірде үдерістің қаншалықты жылдам 
жү ретінін көрсеткісі келген. 

Жаһан жылдам жаңарады, бір 
орында тұрмайды. Сəт сайын жаңа тех-
нологиялар пайда болып, ескілік есік 
табалдырығында қалып жатыр. Бірақ 
осы көрмедегі «қойлар» секілді, дүние 
өз герсе де бір қалыпта тұра беретін өш-
пес, өлмес дүниелер тағы бар. Сурет-
шінің айтқысы келгені де – осы. 

Біртүрлі көрме
–––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
Кез келген елде дәстүрлі сурет галереялары мен сәулет ескерткіштерінен 
б�лек к�рген адамды таң-тамаша қылатын ерекше к�рмелер бар. 
Ерекшелері ғана ұмытылмас экспонатқа айналып жатады. Соның бірегейі 
– «Телефон қойлар» к�рмесі. 
–––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
Алак�л ауданының Ақжар ауылында «Ауыл – ел бесігі» 
бағдарламасы аясында жаңа Мәдениет үйі пайдалануға 
берілді. Заман талабына сай материалдық-техникалық 
базаларымен жабдықталған ғимарат қос қабатты, аумағы 
8 мың шаршы метрді құрайды.   
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––


